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OtASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ 8Z0L CCUE, LAŠKO, 
SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH iN ŽALEC 

Z UREDNIKOVE MIZE. 
Minil Je teden, kur prehitro. Mi v uredništvu živimo pravzaprav od četrtita do 

Č9trtka. Danes še pošiljamo prvi sveženj gradiva v tiskamo sa naslednji teden, 
kMjti Novi tednik ho v prodaji še v sredo. 

Bližajo se volilne konference ZK. Mnogo si homo imeli povedati, v ohras 
atreda. Te dni potekajo skupščine samoupravnih interesnih skupnosti, pa vse po 
vnU na robu sklepčnosti, nekatere so morale svoja nasedanja prekiniti. Delegat
ski poročevalec stane, samo tiskanje več milijonov, kar znese v celem letu takšno 
vaUo, ki nas mora pripraviti do drugačnegm odnosa do naših samoupravnih 
pnvie in dolžnosti. Zamislimo se nad svojim početjem, odgovornostjo. Tako Je v 
vtmb občinah našega območja. 

Prihodnji teden bomo objavili programske smernice Radia Celje ta naslednje 
letm, temu bodo sledile smernice sa Novi tednik. Tudi vi, dragi bralci razmišljajte 
o predlogih, pričakujemo vaša mnenja. 

DRAGO MEDVED 

OBISKAL amii innilMAGRADEC - JEZNI I n »iii^JENI OSTAJAJO NA GESTI 
^LSKI SAMOPRISPEVEK 

b 6 MitMONOV ZA $OLE 
V vsBh šolah bi radi prešH na anolEmenakl pouk 

Tudi v četrtem samopri
spevku v žalslci občini bodo 
delovni ljudje in občani 
največ denarja namenili 
osnovnemu šolstvu in 
usmerjenemu izobraževa
nju. Tudi zato, ker doseda-
njeg:a programa iz objektiv
nih razlogov ni bilo mogoče 
v celoti uresničiti. Tako na-

Esravajo v vseh šolah prei-
na enoizmenski pouk, ter 
s:otoviti postopni prehod 

na celodnevno šolo. Nalog 
pa je še cela vrsta. 

Skladno z urbanističnim 
programom občine bo treba 
podružničnim šolam zagoto
viti prehod v popolno osnov-
fio šolo. Pri večjih podruž
ničnih šolah želijo zgraditi 
telovadnice in glede na spre
minjanje števila prebivalstva 
oziroma šoloobveznih otrok 
v posameznih krajih spremi-
[njati šolsko mrežo. Ob vsem 
tem seveda ne. gre prezreti 

nadaljnjega razvoja usmerje
nega izobrsiževanja. 

Na Solzeli bodo dogradili 
deset učilnic, šest kabinetov, 
telovadnico, večnamenski 
prostor, kuhinjo, garderobo 
in sanitarije. V Šempetru bo 
treba dograditi šest učilnic, 
štiri kabinete, zaklonišča, 
večnamenski prostor, garde
robo in sanitarije. V Grižah 
in na Vranskem bodo zgradi
li po štiri učilnice, štiri kabi
nete, večnamenska prostora, 
garderobe in sanitarije. 

Vranska šola bo bogatejša še 
za dve učilnici po dograditvi 
otroškega vrtca. V Libojah 
bodo zgradih telovadnico za 
šolo in T V D Partizan z vsemi 
ostalimi, pripadajočimi pro
stori, medtem ko bi naj bili v 
Gotovljah bogatejši za osem 
učilnic, šest kabinetov, telo
vadnico in kuhinjo, poleg te
ga pa bodo zgradili še večna
menski prostor, garderobe, 

sanitarije in nekaj drugih 
prostorov. Takšne objekte 
kot v Libojah bodo dobili tu
di v Vinski gori. V Centru za 
usmerjeno izobraževanje bo
do v naslednjih letih uredili 
telovadnico in kabinete, na
kupili novo opremo za učil
nice in uredili ogrevanje. 

Predvidena sredstva za 
vlaganja v osnovno šolstvo 
in usmerjeno izobraževanje 
znašajo 146 mili jonov dinar
jev. De l bo prispevala občin
ska izobraževalna skupnost 
(79,300.000), ustrezne kredite 
pa bodo iskali tudi pri Izo
braževalni skupnosti Slove
nije. Iz sredstev samopri
spevka bo torej treba zagoto
viti 66,700.000 dinarjev. Sicer 
pa bodo delovni ljudje in ob
čani žalske občine odločah o 
svojem napredku tudi na 
ostalih področjih na referen
dumu 11. novembra. 

J A N E Z V E D E N I K 

PRESKRBA 
IN 
IZGUBE 

T o sta osrednji temi da
našnje seje predsedstva 
O K S Z D L v Celju. Na seji 
predsedstva bodo obrav
navali politično odgovor
nost delavcev v trgovini 
in drugih dejavnikov, od
govornih za preskrbo 
celjskega potrošnika. Na 
seji, ki bo ob 17. uri bodo 
tudi govori l i o akcijah za 
odpravo slabosti v pre
skrbi. 

Na dnevnem redu bo 
tudi informacija o izgu
bah v nekaterih delovnih 
organizacijah celjske ob
čine. 

Zanimiv dnevni red kar 
izziva tehtno razpravo, tu
di zaradi tega, ker je bilo 
gradivo za sejo predsed
stva vnaprej posredovano 
in je bilo dovolj časa za 
pripravo. 

VLAK BIE 80 

m mm 
Prednost lESOIIencem 

v Celju je bi la skupna se
ja Medobčinskega koordi
nacijskega odbora sloven
skih občin, ki sodelujejo v 
organizaciji poznanega vla
ka bratstva in enotnosti, s 
katerim se vsaki dve leti 
izmenično srečujejo nekda
nji slovenski izseljenci in 
njihovi srbski gostitelji. 
Prvi vlak je iz Slovenije v 
Srbijo odpeljal leta 1961, 
zadnji pa lani. Z d a j so že v 
teku priprave na naslednji 
vlak, ki bo pripeljal 5. juni
ja 1980 iz Srbije v Slovenijo. 

Na zadnji seji, vodi l jo je 
dosedanji predsednik celj
skega Medobčinskega sveta 
S Z D L Janko Zevart, so ugo
dno ocenili lanski vlak, ki 
pomeni nov prispevek k na-
daljnemu utrjevanju med ju
goslovanskimi narodi, zlasti 
pa še tistimi, ki so se spozna
li v vojni vihri. Prisotni pa so 
si bili enotni v tem, da je 
prav ta vlak pogojil celo 
vrsto spremljajočih manife
stacij, ki se odražajo na ra
zličnih ravneh, med različni
mi organizacijami in ob ra
zličnih priložnostih. Akt iv 
nost je postala večja, to pa je 
brez dvoma vel ik uspeh pri 
utrjevanju bratstva in enot
nosti, torej dveh osnovnih 
Ti tovih besed. Sprejeli pa so 
sklep, da tudi v bodoče vlak 
ostane » v l a k « , ki je in bo izk
ljučno namenjen nekdanjim 
izseljencem in njihovim go
stiteljem. 

Cez d v e leti bo minilo na
tanko • dvajset let, odkar ta 
vlak izmenično vozi iz Slove
nije v Srbijo in obratno ter v 
njem sodelujejo predstavni
ki kar 61 občin! K e r pa leta 
1981 vlak ne bo peljal, bo pri-
ložnostiui slovesnost ob 
dvajsetletnici prihodnje leto, 
ko bodo k nam pripotovali 
naši srbski gostitelji. Za to 
priložnost pripravljajo več 
posebnosti, zlasti pa še po
sebne plakete, ki bi jih naj 
prejeli tisti, ki so pri organi
zaciji sedanjega vlaka največ 
naredili. Posebno zlato pla
keto bodo podehli tudi tova
rišu Titu. O b prihodnjem 
vlaku pripravljajo tudi pose
ben simpozij na to t šmo ter 
prenos razstave iz srbskih 
mest ob lanskem vlaku v slo
venska mesta. Člani odbora 
pa tokrat niso podprli pred
loga za novo publikacijo o 
izseljeništvu, ker smatrajo, 
da reprezentativne publika
cije preveč stanejo in se zato 
tudi ne prodajajo. Škoda pa 
je, da ne obstoja drobna 
brošura o nastanku in ra
zvoju vlaka B IE , katere po
datki bi dobro služili širšim 
interesom. Tako pa so ti 
materiali razmetani po šte
vilnih publikacijah, časni
kih in revijah, skratka, 
zbranega ni ničesar. 

Ob nadaljnih organizaci
jah teh vlakov so se zavzeh 
za racionali2acyo^yerjrnora-

jo imeti prednost izključno 
nekdanji izseljenci z najožji
mi sorodniki, njihovi gostite
lji, mladina in manjše dele
gacije občin, ki so pobrate
ne. Priprava na vlak mora bi
ti ena izmed osrednjih stal
nih nalog posameznih občin, 
ki sodelujejo pri tej dolgolet
ni manifestaciji, rojeni v naj
težjih vojnih dneh. Za nove
ga predsednika slovenskega 
koordinacijskega odbora je 
bil izbran predsedriik Me
dobčinskega sveta S Z D L 
Maribor Gorazd Mazej , v ož
jem štabu pa so tudi Janko 
Ževart, Tone Rozman in Jo
že Veber . Jutri bo ž že prvi 
sestanek obeh koordinacij
skih odborov (slovenskega 
in srbskega) in sicer v 
Arandželovcu. Start za nov 
vlak (5.-8. junij 1980) B I E je 
torej uspel, sporedne prire
ditve pa tako ali tako stalno 
potekajo. Korenine, splete
ne med vojno, se razra
ščajo . . . T O N E V R A B L 

V ŠENTJURJU 
GRADIJO STADION 

v okviru zastavljenega 
srednjeročnega plana gradijo 
v Šentjurju atletski stadion z 
nogometnim igriščem. 

Objekt se bo povezoval s še 
ostalimi objekti, ki so v načr
tu za športno rekreacijski 
center ob Pesnici. V drugi fa
zi so pri T K S Šentjur predvi
deli še dve igrišči, in sicer za 
odbojko in tenis ter Olimpij
ski bazen. 

Predračunska vrednost ob
jekta, ki je v gradnji, znaša 2 
milijona in 600 tisoč din. Ta 
vsota pa bi bila mnogo višja, 
če ne bi na samem začetku 
gradnje priskočili na pomoč 
obrtniki iz šentjurske občine, 
ki so s prostovoljnim delom 
opravili najtežja zemeljska 
dela, kar je bistveno pocenilo 
gradnjo. S prostovoljnim de
lom pa bodo pri nadaljnji 
gradnji pomagali tudi šent
jurski učenci in predstavniki 
delovnih organizacij iz šent
jurske občine. Gradbena dela 
izvaja Ingrad. 

M P 

V ŠMARJU O 
RAZVOJNIH 
MOŽNOSTIH 

v ponedeljek se bodo v ob
čini Šmarje pri Jelšah sestali 
delegati vseh treh zborov ob
činske skupščine. N a seji, ki 
se bo pričela ob 14.30 uri, bo
do Tcizpravljali o zelo po
membnih in aktualnih vpra
šanjih. Najprej bodo analizi
rali izvajanje srednjeročnega 
družbenega plana občine, na
to pa bodo spregovorili o ra
zvojnih možnostih občine za 
obdobje 1981-1985. Delegati 
bodo na seji med drugim pre
tresli še gospodarska gibanja 
občine v prvem polletju le
tos. 

D S 

SLOVENSKE KONJICE 

O STANOVANJIH 
Zaostaian/e pri družbeni gradnji 

Srednjeročni program stano
vanjske grraditve v občini Slo
venske Konjice bo v glavnem 
dosežen, čeprav zaostaja druž
bena gradnja stanovanj. Prav 
uradi tega so morali program v 
letošnjem letu popraviti za 45 
stanovanjskih enot v družbeni 
rradnji. T o je le ena od osnov
nih ugotovitev samoupravne 
stanovanjske skupnosti občine 
Slovenske Konjice, ki je našla 
potrditev tudi na včera^nji seji 
izvršnega sveta. 

Med vzroki za zaostajanje druž
bene stanovanjske gradnje so na-
*^ti predvsem poslednji: vrsta 
hmeljnih organizacij združenega 
dela je namenila večji del sred
stev za stanovanjsko graditev v 
•Osebni režiji«, kot je bilo dogo
vorjeno; banke sicer izdatneje 
'kreditirajo individualno stano
vanjsko gradnjo; Ingrad kot no
silec gradnje za trg kasni z roki 
'Vgradnje; velik porast cen na po-
dročju stanovanjske graditve pa 
'̂ di pomembno vpliva na »tem-
Po« stanovanjske graditve. 

'̂ a področju vzdrževanja sta-
l^ovanjskega fonda v družbeni 
'astnini obstoje veliki problemi, 
stanovanjska skupnost občine 
'JPravlja s 181 objekti, v katerih 

1097 stanovanj. O d teh je več 
polovica starejših od 60 let. V 

"Naslednjih letih bi morali v obno-" 
1'° tega starega stanovanjskega 
'onda vložiti okrog 10 milijonov 
'^"larjev, da samo preprečijo pro-
Pad starih stanovanjskih objek-
° ^ Dodatne težave so »izvajal-

ki jih stanovanjska skupnost 
^'•aktično ne more najti v občini. 

"̂ d leti ustanovljeno Komunal

no podjetje je postopoma opu
ščalo dela na stanovanjskem po
dročju in se v glavnem ukvarja s 
komunalnimi storitvami, Ingrad 
in Kongrad pa vzdrževalnih del 
načelno ne sprejemata. Tako je 
bila stanovanjska samoupravna 
skupnost vezana več ali manj na 
»dobro voljo« nekaj zasebnikov. 
Sele v zadnjem času so dosegli 
sporazumno rešitev s konjiškim 
Kongradom, ki že opravlja neka
tera večja dela na stanovanjskih 
hišah. 

Vse bolj se kot nujna nakazuje 
rešitev v skupni strokovni službi 
stanovanjske in komunalne 
skupnosti, saj je prva v kadrov-
skern smislu za področje stro
kovnih in tehničnih del prešibka. 
Komunalna in stanovanjska 
skupnost imata poleg komunal
nega urejanja stavbnih zemljišč 
še mnogo drugih stičnih točk in 
je tudi v bodoče potrebno tesno 
sodelovanje. Le-to pa bo moralo 
sloneti na mesedbojno urejenih 
čistih računih. 

Vsekakor zahteva urejanje 
stanovanjskega gospodarstva 
vsepovsod samoupravne in 
družbenoekonomske odnose na 
višji ravni, kot smo jih dosegli 
do sedaj, o čemer priča tudi 
družl>eni interes. Potrditev zanj 
pa najdemo v stališčih, sklepih 
in priporočilih slovenske skup-, 
ščine, pa tudi v predvidenih za
konskih spremembah in zakonu 
o stanovanjskem gospodarstvu. 
Prav zato je razumljiva in logič
na včerajšnja razprava na ko
njiškem izvršnem svetu o stano
vanjski problematiki. 

M I T J A U M N I K 

O, KAKO SMO RADOVEDNI! j 
Pionirska knjižnica v Celju skriva na svojih policah] 

mnogo pravljičnih, pustolovskih, zabavnih, pa tudi učenja-j 
ških knjig. In Jernej Al i f je le eden od mnogih radovedne- ' 
žev, ki si z branjem širi znanja, ki skozi knjige spoznava tuje 
dežele, šege in ljudi, ki skozi knjige vsrkava čudesa narave. 
V e č o Pionirski knjižnici berite na 8. strani. < 

Foto: D. S T A M E J C i C . 



y OSNOVNIH ORGANIZACIJAH ZK 

PRETRESATI VZROKE 
Posledice gospodarjenja so prevečkrat na tapeti 

Rezultati gospodarskih gi
banj celjskih organizacij 
združenega dela v prvem 
polletju letos niso kdove ka
ko vzpodbudni. Zato je ena 
osnovnih nalog komunistov, 
da v temeljnih organizacijah 
združenega dela temeljito 
pretehtajo vzroke slabosti in 
zagotovijo polno angažira
nost vseh delavčev pri obvla
dovanju problemov. 

Tako so menili člaui občin
ske konference Z K S Celje 
na zasedanju, ki je bilo prete
klo sredo v Celju. Pretresali 
so namreč gospodarska gi
banja v občini ter s tem v 
zvezi kritično opozarjali na 
nekatera vprašanja, ki jih bo 
treba v teh mesecih še pose
bej skrbno pretehtati. Med 
drugim bodo morali v te
meljnih organizacijah 
spremljati uvozno-izvozna 
gibanja ter si vsakodnevno, 
konkretno prizadevati, da bi 
povečali izvoz blaga na tuja 
tržišča. Podatki namreč ka
žejo, da so organizacije zdru
ženega dela v celjski občini 
dosegle prvem polletju letos 

le 43,3 odstotke načrtovane
ga izvoza. Neugodna je re
gionalna struktura tako izvo
za, kot tudi uvoza, saj organi
zacije združenega dela izva
žajo v zahodne države 41%, v 
vzhodne dežele 53% in v de
žele v razvoju 5% blaga. 

Drugo področje, ki zahte
va pozornost komunistov v 
osngvnih organizacijah, je 
likvidnost. Ž e v lanskem, po
sebej pa še v letošnjem letu 
se je likvidnostna situacija v 
organizacijah združenega 
dela poslabšala. T o slabšanje 
se je kazalo v rasti medseboj
nih zadolžitev, v zmanjševa
nju sredstev na žiro računu 
in v izposojanju sredstev re
zerv ter najemanju kreditov 
za izplačilo osebnih dohod
kov. Likvidnostna situacija 
je bila posebej zaostrena v 
juliju in avgustu, marsikje 
pa se z nelikvidnostjo otepa
jo tudi sedaj. Predvsem v ti
stih tozdih je tako, ki poslu
jejo z izgubo, na meji ali pa z 
nizko stopnjo rentabilnosti. 

Seveda bi lahko med zabe-
ležbami celjskega gospodar

stva omenili še marsikaj - ta
ko izgube, ki so jih v polletju 
»prigospodari l i« v celjskih 
organizacijah združenega 
dela kar za 82,9 milijonov, 
kot zaposlovanje, ki narašča 
preko opredeljenih okvirjev. 
Toda narobe je, da znova 
ugotavljamo posledice go
spodarskega ravnanja orga
nizacij združenega dela. Na 
seji občinske konference 
Z K S so komunisti celo me
nili, da prevečkrat ugotavlja
mo posledice gospodarjenja 
in vse premalokrat tehtamo 
vzroke zanje. Za to je prav, 
da se v osnovnih organiza
cijah komunisti organizira
j o tako, da bi pobrskali po 
vzrokih slabosti. Pa ne sa
mo tistih objekt ivnih , kot 
p rav imo . Konkre tno in ja
sno bi ve l j a lo ocenit i lastna 
ravnanja in izpostavi t i od
govornost komunistov za 
stanje, kakršno je v določe
ni de lovn i sredini. G o t o v o 
pa so vo l i lne konference os
novnih organizaci j Z K 
pravšnja pri ložnost za tako 
naravnano razpravo! 

D A M J A N A S T A M E J C i C 

OCENA 
PROBLEMSKE 
KONFERENCE 
PRELOŽENA 

Na drugi seji sveta za 
socialno politiko pri ob
činski konferenci sociali
stične zveze v Celju, ki je 
bila v preteklem tednu, je 
bila udeležba borna. Ker 
niso bili v večini prisotni 
predstavniki tistih skup
nosti in organizacij, ki so 
bili spomladi zadolženi za 
izvajanje stališč problem
ske konference, je bila 
njena ocena preložena na 
eno prihodnjih sej, stali
šča pa bodo morala biti 
podana pismeno. 

Člani sveta za socialno 
polit iko so razpravljali še 
o razvojnih možnostih in 
smernicah razvoja za ob
dobje 1981 do 1985 in si
cer skupnosti otroškega 
varstva, skupnosti social
nega skrbstva, skupnosti 
za zaposlovanje, skupno
sti socialnega varstva in 
skupnosti pokojninskega 
in invalidskega zavarova
nja. 

Z. S. 

CELJSKE KS 

TKEJO MRE20 
Pospešiti deio vseli teles v KS 

v celjskih krajevnih skup
nostih so v zadnjih mesecih 
močno razvejali osnovo sa
moupravnega in političnega 
odločanja, saj so ustanovili 
mnoga nova telesa kot na 
primer svete, sekcije, odbo
re. S tem pa so komajda po
globili vsebino dela vseh teh 
organizmov, saj v polnem 
smislu še niso začeli delova
ti. T o pa pomeni, da je po
trebno z ustavno preobrazbo 
krajevnih skupnosti in s po
glabljanjem samoupravnega 
in družbenopolitičnega živ
ljenja v krajevnih skupno
stih celjske občine še nada
ljevati. 

Že marca letos je celjska 
občinska skupščina obširno 
obravnavala analizo o samo
upravnem in družbenoeko
nomskem položaju krajev
nih skupnosti. Tedaj so dele
gati sicer soglašali, da je bil v 
krajevnih skupnostih celj
ske občine storjen bistven 
napredek pri poglabljanju 
samoupravnih in delegat
skih odnosov, da se je izbolj
šala materialna osnova v kra
jevnih skupnostih, da so 
mnoge krajevne skupnosti 
dobile ustrezne prostore za 
delegatsko, samoupravno in 
družbenopolitično delo, da 
so rešile mnoga pereča ko
munalna vprašanja in še bi 
lahko naštevali. Toda kljub 
temu je vprašanj, s katerimi 
se spopadajo v celjskih kra
jevnih skupnostih vel iko. Da 
bi pospešili njihovo reševa
nje in da bi še poglobil i pro
cese ustavne preobrazbe 
krajevnih skupnosti, so dele
gati občinske skupščine 
sprejeli dvanajst sklepov, ki 
zadevajo tako krajevne 
skupnosti same kot tudi 
družbenopolitične organiza
cije, skupščino občine, inte
resne skupnosti in organiza
cije združenega dela. Vsi na
šteti subjekti morajo z vse
stransko aktivnostjo zago
tavljati poglabljanje samo
upravnega in družbenoeko
nomskega položaja krajev
nih skupnosti. 

Nekaj več kot šest mese
cev po sprejetju teh sklepov 
v celjski občinski skupščini 
so na predsedstvu občinske 
konference S Z D L pregleda
li, v kolikšni meri so bili 
sklepi občinske skupščine 
že realizirani. S pr ipombo se
veda, da večina sklepov sega 
v spremembo odnosov in so 

zato dolgoročnega znaC 
Ugotovi l i so, da je bilo tu 
zadnjih mesecih opaziti j 
cejšnje spremembe v kra 
nih skupnostih, da pa j^ 
več problemov, ki j im je 
ba prav v tem času name 
vso pozornost. Osrednja i 
ra go tovo veljati planiraj 
saj v krajevnih skupno« 
na tem področju še moi 
zaostajajo. Z namenom, 
bi pospešili procese usta-
preobrazbe krajevnih sk 
nosti bodo zato člani vods 
družbenopolitičnih org; 
zacij, občinske skupščin« 
izvršnega sveta tudi letos 
delovali v razgovorih, ki 
do tekli v vseh celjskih V 
jevnih skupnostih. Razgo 
re organizirata občim 
konferenca S Z D L in Izvr 
svet, na njih pa bodo osve 
li vprašanja samoupravne 
politične organiziranosti 
krajevnih skupnostih 
ocenili uspešnost delova; 
družbenopolitičnih orga 
zacij. Spregovoril i bodo ti 
o vrsti ostalih vprašanj, 1 
je informiranost krajanov 
delovanju hišnih svet 
problematiki interesne 
združevanja občanov in di 
gem. Skratka, razgovori 
krajevnih skupnostih, ki 
bodo zaključili 17. decei 
bra, bodo pomenil i enegal 
stvenih elementov v celi 
nem okviru prizadevanj 
uresničevanje stališč celj 
občinske skupščine po 
moupravni in družbenoel 
nomski preobrazbi kraj 
nih skupnosti. 

D A M J A N A STAMEJCl 

DELEGATI ZA 
POVIŠANO 
STOPNJO 

Torkova seja skupščiij 
kulturne skupnosti je bila 
robu sklepčnosti. Delegi 
so sprejeli smernice bodoi 
ga razvoja kulture v celjs 
občini, razpravljali so o o 
novi celjskega gradu in g 
sovali za povečano stopi 
prispevka od osebnega d 
hodka za kulturo, oziroma 
namenska sredstva za obr 
v o gradu. Pri zadnji toi 
dnevnega reda že niso mo| 
končati dela, ker je bi 
skupščina že nesklepčt 
V e č o zasedanju v prihodi 
številki. 

SINDIKAT V TOPRU 

ŠE ZA POMOČ NIMAJO 
Sindikat se bori za boljše poslovanje 

Pred osnovnimi organizacijli-
mi Z v e z e sindikatov stoji v tem 
času vrsta pomembnih in odgo
vornih nalog. Verjetno kaže med 
njihovo množico še posebej iz
dvojiti tiste, ki so vezane na re
zultate gospodarjenja, saj j e po
trebno do zaključka poslovnega 
leta storiti še marsikaj, da bi se 
zadeve izboljšale. Zatorej bi lah
ko sklepali, da predsedniki os
novnih organizacij še zdaleč ni-
majd lahkega dela. Najmanj se
veda v tistih temeljnih in drugih 
organizacijah združenega dela, ki 
se otepajo z gospodarskimi teža
vami. M e d take de lovne organi
zacije bi lahko uvrstili tudi celj
ski Toper , tovarno, ki zaradi svo
jih i zde lkov slovi sirom po domo
vini ih marsikje v tujini, pa je 
kljub temu trenutno v hudih go
spodarskih škripcih. O katerih 
vprašanjih so v tej delovni orga
nizaciji v zadnjem času razprav
ljali v osnovnih organizacijah 

sindikata, kateri sp najbolj pereči 
problemi delavcev in kako jih re
šujejo - vse to so vprašanja, ki 
smo jih zastavili Zvonki Valen-
čič, predsednici konference sin
dikata v Topru. 

Na zadnji konferenci sindikata 
v Topru so vzeli pod drobnogled 
osebne dohodke. P redvsem do
hodke tistih de lavcev (oziroma 
delavk, ker so le te v večini) , ki so 
razvrščeni v najnižji, to je tretji 
vrednostni razred. Ugotovi l i so 
namreč, da je v tem razredu kar 
tretjina vseh delavcev, neposre
dnih proizvajalcev in da znaša 
njihov povprečni mesečni doho
dek 3.556,30 dinarjev. In to le v 
mesecih, ki štejejo 23 delovnih 
dni! V tako imenovanih sušnih 
mesecih, ko je delovnih dni 
manj, pa se osebni dohodek teh 
delavcem, zniža celo pod repu
bliško povprečje. N o , na pobudo 
osnovnih organizacij so na kon
ferenci sindikata predlagali, da 

bi delavcem ki so razvrščeni v 
tretji vrednostni razred, zvišali 
osebne dohodke za nekaj točk. 
Razprava ob tem predlogu je bila 
burna, saj so nekateri poudarjali, 
da je Toper izkazal ob polletju za 
šest mil i jonov dinarjev izgube in 
da to seveda usodno vpliva na 
gibanje osebnih dohodkov. Toda 
večina delavcev je bila vendarle 
za predlog o povišanju osebnih 
dohodkov in tako bodo prihodnji 
mesec dobili delavci tretjega vre
dnostnega razreda nekol iko višje 
plače kot doslej. 

» V s e naše sindikalne organiza
cije delujejo letos v zelo slabih 
pogoj ih ,« je povedala Zvonka 

'Va lenč ič . »Kajt i sindikat nima 
niti tol iko denarja, da bi izplačali 
enkratno denarno pomoč delav
cem, ki prejemajo nizke osebne 
dohodke, pa so že več mesecev 
bolni. Tudi odpravnin ne more
mo izplačati delavcem, ki odha
jajo v pokoj , nikakršnih sredstev 

Zvonka Valenčič 
nimamo za rekreacijo ali za dru
ge tovrstne namene. Razumlj ivo 
je, da vsega tega ne moremo ime
ti, dokler ne b o m o izboljšali po
slovanja, toda kljub temu je nam, 
ki delamo v sindikatu zelo težko. 
Kajti občutek imamo, da vse pre
malo naredimo za delavca.« 

Zvonka Valenčič je povedala, 
da jih čaka do konca leta še veli
ko nalog, Pogovor i t i se bodo mo
rali o osnutku plana, še naprej 
bodo na tapeti rezultati gospo
darjenja, temeljito bi se morali 
pogovori t i o problemih otroške
ga varstva. ' 

D A M J A N A S T A M E J C i C 

TONE STEFANCIOSA OBRAZI 

Ob otvoritvi nove šol
ske stavbe v Rogatcu, ki 
je bila prejšnji teden so 
organizatorji svečanosti 
napravili zelo lepo in ple
menito gesto, saj je trak 
pri vstopu v novo šolo 
prerezal nestor prosvet
nih delavcev v šmarski 
občini 86 letni upokojeni 
šolski upravitelj Tone 
Stefanciosa. 

Moje prvo srečanje s 
Tonetom je bilo pozimi 
leta 1937. na učiteljskem 
zborovanju v Rogaški 

Slatini. Tone je bil takrat 
šolski upravitelj vDonač-
ki gori jaz pa učiteljski ze
lenec v sosednjih Žeta-
lah. Istega leta na pomlad 
sem se prvič oglasil kot 
učitelj in sosed na šili, ka
tero je upravljal in v kate
ri je stanoval s vojo druži
no. Sprejel me je po stari 
slovanski navadi - na 
pladnju je bil krožnik s 
kruhom in soljo, zraven 
pa ključi hišnih vrat kar 
je pomenilo: vrata so ti 
vedno odprta in če bo 
hruha za nas, ga bo tudi 
zate. 

Tone je bil pravi ljudski 
učitelj in prosvetitelj, ki 
se je vsestransko razdajal 
na prosvetnem, kultur
nem in gospodarskem 
področju. Desetletja je v 
šolski drevesnici vzgajal 
mlade sadjarje - vsak 
učenec je ob zaključku 
šolanja dobil drevesce, ki 
ga je doma posadil. V nje
govem čebelnjaku so se 
mladi rodovi seznanjali z 
osnovami čebelarstva. 

Tonetov rojstni dom je 
bil v Stojnem selu, prej So 
mu rekli Florijan pri Ro
gatcu. Še danes mi je 

pred očmi povečana foto
grafija, na kateri stoji 
prva mati, za njo pa devet 
stasitih sinov, med kateri
mi je Tone prvi, bil je pr
vorojenec. Mladeniča naj
lepših let je zatekla I. sve
tovna vojna, ki jo je pre
življal na ruski in soški 
fronti in kjer je okusil vso 
pezo časa. Ob razsulu Av-
stro-Ogrske ga najdemo 
med koroškimi borci. Po 
izredno uspešnih me
dvojnih letih je okupator 
zavednega SLovenca in 
rezervnega majorja Tone
ta med prvimi izselil. Po 
štirih letih se je vrnil iz 
Ljubljane na svoje staro 
delovno mesto in z izre
dno požrtvovalnostjo po
magal pri obnov-i razruše
ne domovine, izgradnji 
nove ljudske oblasti in 
socialističnega šolstva. 

Tovariši, ki ste, šolske
mu veteranu, ki je vse 
svoje življenje posvetil 
delu z mladino in izobra
ževanjem odraslih zaupa
li častno nalogo, da je pre
rezal trak na novi pro
svetni ustanovi vedite, da 
ste ravnali pošteno in ple
menito. 

E. RECNIK 

POGOVOR S SEKRETARJEM OO ZK DRAMLJE 

POZNATI SVOJE RAZMERI 
Dogodki nas ne smejo prehitevati 
Jakob T r b o v c opravlja funk
cijo sekretarja Osnovne or
ganizacije Zveze komuni
stov v krajevni skupnosti 
Dramlje šele dober mesec 
dni, ker je prejšnji sekretar 
odšel v J L A . 

Kakšna je aktivnost čla
nov Z K ? 

Prav je, da na tem mestu 
kritično spregovorim o na
šem delu, čeprav ne smem in 
ne morem reči, da je naša 
osnovna organizacija neak
tivna. Toda kljub temu, da se 
dokaj redno sestajamo in 
obravnavamo vsaj večino 
aktualnih in življenjskih 
tem, se srečujemo s težava
mi. Mednje gre šteti pred
vsem cesto odsotnost štu
dentov in dijakov, ki j im tudi 
sicer ne moremo nalagati 
kdo ve kakšnih zadolžitev, 
ker so pač večinoma zdoma. 
Zato pa ostane za ostale čla

ne, ki so po večini obreme
njeni še z drugimi družbeno
političnimi funkcijami v kra
jevni skupnosti, toliko več 
dela in zadolžitev. Torej gre 

prav tu iskati izvor naše ti 
koliko manjše aktivnosti. 

Kako in na kak način f 
zmišljate o aktivnosti korni 
nistov v prihodnjem cd 
dobju? 

Vel iko in dobro bomo lat 
ko delali, če se bomo red" 
sestajali in tekoče obravi* 
vali aktualne zadeve. Pre< 
vsem moramo dobro pozn« 
razmere v svoje domače' 
okolju in doseči enotnost p| 
razreševanju porajajo 
problemov. N e smemo se ^ 
pirati v svoje okvire in tudi 
povezovanjem in s stalnii '̂ 
stiki z O K Z K v Sentjufl' 
moramo in bomo v stalni-
stikih. Delo komunista mof 
prerasti na vsa podroij 
družbenega življenja. In 1̂  
ne bomo dovoli l i , da bi 
dogodki prehitevali, O^T 
uspehi pri delu prav goto* 
ne bodo izostali. • 

M A T E J A POdM 



ŽALSKE DISLOCIRANE ENOTE 

PRAVICA NE PRIDE SAMA 
^ 5 f dislociranih enotah 484 delavcev 

v ža l sk i o b č i n i j e 51 d i s l o -
(.{ranih enot , v k a t e r i h j e za
posleno 484 d e l a v c e v . M a r 
sikje j e s a m o u p r a v n a o r g a -
j , iz iranost d o k a j v p r a š l j i v a . 
Večina d i s l o c i r a n i h enot j e 
manjš ih , k j e r ne i z p o l n j u j e 
jo p o g o j e v za o r g a n i z i r a n j e 
f O Z D . M n o g o enot j e takš 
nih, k j e r b i b i l a p o t r e b n a 
tioljša s a m o u p r a v n a o r g a 
niziranost , s icer p a j e v o b 
čini tud i p r i m e r , k o b i l a h 
ko d e l a v c i a l i p a p r i s t o j n i 
organi i z v e n T O Z D d a l i p o 
budo za r a z p r a v o o o r g a n i 
ziranju T O Z D . 

Zapisati velja, da je bilo 
pred leti v žalski občini 
enajst enot, ki so danes že 
organizirane kot T O Z D . Na 
občinskem svetu Zveze sin
dikatov Slovenije v Žalcu 
pravijo, da vprašanje samo
upravne organiziranosti ob
stoječih enot ni najbolj pere
če, medtem ko je več proble
mov pri ožjem urejanju druž
benoekonomskih odnosov. 
Mislimo na nagrajevanje po 
delu, obveščanje, delegatska 
razmerja, svobodno menjavo 
dela, planiranje in drugo. 

Na območju žalske občine 
deluje deset pošt, ki sodijo v 
okvir T O Z D P T T Celje. V 
vseh teh poštah je zaposleno 

57 delavcev. V Žalcu menijo, 
da so tu že dani pogoji za 
organiziranje T O Z D in tako 
menijo tudi poštarji sami. 
Zanimiv je tudi primer L e -
snine, ki ima po vsej Jugo
slaviji 55 poslovalnic in eno 
izmed njih tudi v Levcu . Vse 
skupaj tvorijo eno temeljno 
organizacijo in dejstvo je, da 
bodo v delovni organizaciji 
slej ko prej morali proučiti 
možnosti smotrnejše samo
upravne organiziranosti. 
T O Z D Elektro Celje pa je 
razdeljen na delovne enote, 
ki niso organizirane po ob
močjih, temveč po dejavno
stih. V okviru elektrogospo
darstva sicer že nekaj časa 
potekajo razgovori o novi sa
moupravni organiziranosti, 
kjer bodo morali upoštevati 
določila družbenega dogovo
ra o merilih za organiziranje 
T O Z D in delovnih organiza
cij elektrogospodarstva Slo
venije. Ena izmed variant 
predvideva, da bi območje 
vseh treh nadzorstev z Mo
zirjem tvorilo eno temeljno 
organizacijo. 

V Ingradu T O Z D I G M 
Medlog, Kamnolom Liboje 
dela 25 delavcev. T i o novi 
samoupravni organiziranosti 
še niso razmišljali, obstoja 
pa možnost, da bi prišlo do 

ustanovitve temeljne organi
zacije v okviru vseh treh In-
gradovih kamnolomov. 

Zakon o združenem delu 
dosledno poudarja temeljne 
organizacije kot osnovne sa
moupravne organizacije, 
vendar pa obstoja možnost, 
da je temeljna organizacija 
delovna enota, razdeljena na 
manjše enote. Tako v praksi 
oblikujejo obrate, oddelke, 
izmene, enote, gradbišča v 
proizvodnji, prodajalne. . . 
Oblikovanje in organizacijo 
delov znotraj temeljnih orga
nizacij pa zakon v celoti pre
pušča samoupravni ureditvi. 
V teh manjših organizacij
skih enotah vendarle obstoja 
možnost za to, da se uprav
ljanje približa delavcem. 
Kljub temu pa ugotavljajo, 
da delavci v dislociranih 
enotah niti ne uresničujejo 
pravic, ki bi jih v skladu z 
zakonom o združenem delu 
lahko neposredno uresniče
vali v takšni enoti. 

Na območju žalske občine 
se na primer za zbor združe
nega dela povezujejo te eno
te v devet konferenc delega
cij. Zanimivo pa je, da slabo 
delujejo še zlasti tiste konfe
rence delegacij, v katere se 
povezujejo dislocirane eno
te. J A N E Z V E D E N I K 

SEMINAR KOT DOGOVOR 
V ponedeljek in torek je bil v Preboldu dvodnevni seminar za člane vodstev Medobčin

skih svetov Z K S in Z S S za celjsko in koroško regijo. Vsebina seminarja je bila za vse 
vabljene zelo pomembna, saj se je navezovala na aktivnost družbenopolitičnih organizacij v 
prizadevanjih za stabilizacijo gospodarstva in razvoj samoupravnih družbenoekonomskih 
odnosov. S tem v zvezi so udeleženci seminarja govoril i o pripravah planskih dokumentov, 
ocenili so gospodarska gibanja, o uresničevanju načela delitve po delu in drugih aktualnih 
vprašanjih. Obširno pa so spregovorili tudi o aktualnih nalogah Zveze sindikatov. Tako o 
procesu demokratizacije odnosov, o krepitvi kolektivnega dela, o nalogah Zveze sindikatov 
pri oblikovanju politike in samoupravnih odnosov v zdravstvu, udeleženci seminarja so 
spregovorili tudi o akcijskem programu pri uresničevanju samoupravnih družbenoeko
nomskih odnosov v stanovanjskem gospodarstvu, opozorili pa so tudi na priprave bližnjih 
občnih zborov sindikata. 

Seminar je v bistvu oblikoval oceno dosedanje aktivnosti organizacij Zveze komunistov 
in Zveze sindikatov pri uresničevanju dogovorjenih nalog, obenem pa je pomenil tudi 
usmeritev za delo v prihodnje. D S 

V VINSKEM 
VRHU SO 
PRAZNOVALI 

V nedeljo so krajani 
Vinskega vrha v občini 
Šmarje pri Jelšah prazno
vali. Krajevni praznik so 
povezali z otvoritvijo za
nje zelo pomembnih ko
munalnih objektov. Naj
prej ceste, ki pelje od od
cepa glavne ceste proti 
Vinskemu vrhu in ki so jo 
asfaltirali v izmeri 1400 
metrov, pa tudi vodovoda 
v samem kraju. Poudariti 
velja, da so se pri izgrad
nji novega cestišča delov
no in materialno izkazali 
delavci obrata Tekstilne 
tovarne Prebold, ki - so 
krajanom izdatno nudili 
pomoč. 

Proslavo ob krajevnem 
prazniku so na Vinskem 
vrhu povezali tudi s pode
litvijo priznanj D S 

PREVOZI DELAVCEV V ŠENTJURSKI OBČINI 

UTRUJENI IN JEZNI OSTAJAJO NA CESTI 
Izletnik ne bo mogel sam rešiti zahtevne naloge 

Dogodek, ki ga na tem me
stu žel imo opisati in osvetli
ti, kolikor se bo pač dalo, se 
nanaša na prejšnji neparni 
četrtek v šentjurski občini. 
Naneslo je, verjetno ne po 
naključju in ne prvič, da so 
miličniki opravljali kontrolo 
na avtobusih, ki so, kot vsa
ko jutro, vozil i delavce in ob
čane na delo. Seveda se je 
takoj izkazalo, da so bili av
tobusi prepolni, saj po zako
nu v njih ne sme biti več pot
nikov kot je sedežev. Naj še 
povemo, da na tem področju 
vozijo avtobuse Izletnikovi 
šoferji. Kakšne so bile posle
dice (pravilne) kontrole mi
ličnikov, si verjetno ni težko 
predstavljati. Ob konicah 

(ob 5,30 in 14. uri) in povrhu 
še ob nevoznih dneh, je gne
ča na avtobusih zares velika 
in nihče ne bi rad zamudil na 
delo. V opisanem primeru pa 
se je to seveda nujno zgodilo, 
saj je precej potnikov moralo 
počakati na naslednji avto
bus. P roblem izostanka ve-
čih delavcev so sprožile tudi 
delovne organizacije, nego
dovali so potniki in tudi šo
ferji in sprevodniki, ki se s 
tem problemom dnevno sre
čujejo. S težavami so sezna
nili tudi Izletnik. Pr i Občin
skem sindikalnem svetu v 
Šentjurju pa je po tem do
godku stekel še razgovor s 
šoferji in sprevodniki iz tega 
območja, ki so jasno izrazili 

željo po večjem številu avto
busov oziroma za dodatne 
avtobuse zlasti v omenjenih 
konicah. Zavrnili so ponud
bo Izletnika, da bi na te pro
ge uvedli primestne avtobu
se. Na progah kot so: Lesič-
no, Planina in Loka pri 2u-
smu, menijo šoferji, primest
ni avtobusi ne bi dokončno 
rešili problema, razen tega 
pa se j im zdijo za vožnjo po 
dokaj težkem in strmem te
renu neprimerni. Šoferji si te 
dodatne odgovornosti noče
jo nalagati, saj je vožnja (zla
sti pozimi) po makadamskih 
klancih tudi z manj obreme
njenim avtobusom lahko ne
varna. 

Kaj torej storiti, da bo volk 

sit, koza pa cela? A l i druga
če: da bo prav in zadoščeno 
vsem in vsakomur. 

Pri Izletniku menijo (s pro
blemom so seveda seznanje
ni že od prej), da bodo pro
blem najhitreje rešili s skup
nim dogovarjanjem. Rešitev 
pa vidijo tudi v tem, da bi na 
relaciji Sentjur-Planina in v 
nekatere druge smeri na 
Kozjanskem uvedli vozila, ki 
bi vozila izključno za delov
ne organizacije v Šentjurju, 
ki bi seveda morale poravna
ti dnevne norme za avtobu
se. Pogoje prevoza, so nam 
povedali pri Izletniku, bodo 
izboljšali z internimi ukrepi, 
kar pa ne bo šlo čez noč. V 
kolikor pa bi se šentjursko 

gospodarstvo odločilo in na
jelo avtobuse, bi jih pri Izlet
niku zagotovili . 

Verjetno se bo na to temo 
še kdo oglasil in dodal svoje 
mnenje, vendar bi v razmi
slek in morda marsikomu v 
pomoč, veljalo zapisati še to
le. Podobne težave se bodo 
verjetno vse bolj pogosto po
rajale prav v jesensko zim
skem obdobju, ko šoferji v 
prenatrpane avtobuse ne bo
do mogli sprejeti vseh potni
kov, za katere med vožnjo 
tudi odgovarjajo, kar ni lah
ka naloga. Rešitev iz marsi
katere podobne zagate bi bil 
tudi drseči delovni čas, 

M A T E J A P O D J E D 

SVET IN Ml 
^ PIŠE IVAN SENIČAR 

4 1 

JUGOSLAVIJA IN 
AVSTRIJA BLIŽE 

Avstrija (83.849 kv. km in okoli 
7,520.000 prebivalcev) je naša zanimi
va soseda. V zgodovini nas je marsi
kaj družilo in razločevalo. Tudi da
nes je tako. Toda tisto, kar nas druži, 
naj bi bilo pomembnejše. Saj nas je 
»geografija zarisala drugo zraven 
druge, zgodovina pa je zapustila bo
gato izkustvo in izročilo o potrebi do
brega sosedstva«. Tako je rekel naš 
zvezni sekretar za zunanje zadeve Jo
sip Vrhovec, ko je te dni uradno obi
skal Dunaj. 

Tovariša Vrhovca so v Avstriji pri
srčno in prijateljsko sprejeli. Imel je 
tehtne pogovore o svetovnih in 
evropskih vprašanjih, predvsem pa o 
stikih med obema deželama. Ta izme
njava mnenj, s tem pa tudi priprav
ljenost na sodelovanje, je bila izčrp
na in optimistična. To pa pomeni, da 
sta si Jugoslavija in Avstrija za sto
pinjo bliže, kot sta bili pred leti. Če 
takrat naši odnosi niso bili dobri in 
čeprav tudi še zdaj ni vse, kar bi jim 
zagotavljalo nadaljnjo rast, uresniče
no in izpolnjeno, pa je preprek za to 
na naši strani kar najmanj. Zaradi 
tega je tem bolj razveseljivo, da se je 
Vrhovčev obisk uspešno zaključil in 

da se bosta ob otvoritvi del na kara
vanškem predoru srečala naš predse
dnik zveznega izvršnega sveta Vese-
lin Djuranovič in avstrijski kancler 
Bruno Kreisky. 

Vrhovec je bil gost avstrijskega zu
nanjega ministra Willibalda Pahra, 
sprejela pa sta ga tudi predsednik 
republike Rudolf Kirchschlager in 
kancler Kreisky. V središču pogovo
rov so bila med drugim stališča do 
narodnostnih manjšin. Avstrija je 
namreč domovinatudi koroškim Slo
vencem in gradiščanskim Hrvatom. 
Do njih pa ima A vstrija kot demokra
tična družba in po državni pogodbi 
zelo določene obveznosti. Jugoslo
vanski gost je izrazil naše izrazito za
nimanje za reševanje teh vprašanj. 
Avstrijska stran pa je zagotovila bolj 
kot kdajkoli doslej svojo pripravlje
nost, da se pri tem stori vse, kar je 
potrebno. To pa je dobro za obe stra
ni. Možnosti za sodelovanje med obe
ma stranema so tudi na drugih po
dročjih. Obseg blagovne menjave je 
dosegel 417 milijonov dolarjev. Upati 
pa je, da je tudi v avstrijskem intere
su, da bo pri tem naš deficit manjši 
kot je zdaj. 

KITAJSKA RAST 

Za konec tega stoletja, in hkrati 
tisočletja, bodo za svet izrednega po
mena spremembe, ki so se začele na 
Kitajskem leta 1976. Pa naj gre za 
kitajska notranja iskanja, ko se po
skuša skoraj 900 milijonski narod 
modernizirati - ali za aktivno vlogo v 
mednarodni skupnosti, v kateri Ki
tajske dolgo ni bilo prav čutiti: delo
ma zaradi značilnosti njenega notra
njega razvoja, še bolj pa zaradi izoli
ranosti, v katero jo je leta potiskal 
zahod. Zdaj kar težko verjamemo, da 
ogromne Kitajske desetletja niso 
priznali in da je bil potreben dolgo
trajen politični boj, da sojo sprejeli v 
OZN. Prav je, da je tistih časov že 
zdavnaj konec. 

Kitajska se je po kadrovskih in po
litičnih spremembah od leta 1976 da
lje notranje razbistrila - vsaj za opa
zovalca. Priznala je svojo relativno 
zaostalost, saj ima zdaj le okoli 400 
dolarjev narodnega dohodka na pre
bivalca, s tem pa tudi ogromno voljo 
in pripravljenost, da se modernizira 
v glavnih smereh družbenega razvo
ja. Za tak namen potrebuje spremem
be v notranji ureditvi, ki pomenijo v 
teh prvih fazah razvijanje demokra

tizacije in s tem najbrž mobilizacije 
vseh razpoložljivih sil. Kitajska ima 
letno od 15 do 20 milijonov novih dr
žavljanov in bo imela ob koncu sto
letja, ki je pa blizu, krepko čez eno 
milijardo ljudi. Pospešen razvoj torej 
ni samo modra politika, ampak živ
ljenjska nujnost te milijarde ljudi. 

Kitajsko modernizacijo, posebno še 
tisto v gospodarstvu in v obrambi, si 
je kaj težko predstavljati brez sodob
ne tehnologije. To bo Kitajska brez 
dvoma razvijala tudi sama, najeko-
nomičnejša pot pa je njen uvoz od 
tam, kjer je in kjer jo Kitajci lahko 
dobijo. Zaradi tega se je Kitajska 
»odprla v svet«, kot pravimo. To od
piranje se je začelo temeljito z nor
malizacijo odnosov z Japonsko, po
tem z ZDA in se v zahodni smeri na
daljuje s sedanjim obiskom Hua Guo-
fenga v Zahodni Evropi. Kitajski vo
ditelj, ki ga vidimo na posnetkih in 
na TV nasmejanega in vljudnega, 
ima brez dvoma zelo jasne račune s 
svojimi obiski. Vendar Kitajska ni le 
tržišče za zahodno tehnologijo in bla
go, ampak mnogo in odločujoče več. 



GOSPODARSKI TRENUTEK CELJSKE »KLIME« 

NOVE NALOŽBE SO NUJNE! 
Razgovor z direktorjem Aiojzom Zupancem. 

»Celjska K L I M A je ena 
izmed osmih članic - de lov
nih organizaci j S O Z D I M P s 
sedežem v Ljubljani . Prav
kar praznujemo p r v o oblet
nico združi tve, ki so jo po
go jeva l i g lobj i pos lovni , pa 
tudi samoupravni razlogi . 
Danes je v K l i m i , v njenih 
dveh tozdih in de lovni 
skupnosti skupnih služb za
poslenih okrog 720 delav
cev. Pr iš te jemo pa lahko še 
kakšnih 100 učencev v go
spodarstvu in še 80 štipen
distov, saj v K l i m i izobraže
vanju posvečamo v e l i k o 
skrb.« T o je bil bliskovit od
govor direktorja Kl ime , dipl. 
ing. Alojza Zupanca na naše 
uvodno vprašanje o osnov
nih podatkih iz »osebne iz
kaznice« 

Tudi z odgovorom na vpra
šanje o sedanjem gospodar
skem trenutku K l i m e ni od
lašal: 

»Pos lovn i rezultati so 
izredno dobri . Lansko le to 
smo dosegli 350 mi l i j onov 
dinarjev realizacije, letos 
računamo s 450, za prihod
nje leto pa načrtujemo pre
ko 500 mi l i j onov dinarjev 
real izaci je .« 
• T o so podatki, ki povedo 
vel iko. Še več pa, če upošte
vamo, da so v Kl imi na seda
nji lokaciji že zelo utesnjeni, 
da imajo dokaj iztrošeno 
strojno opremo in delovne 
naprave in da se vse bolj 
usmerjajo v izvoz, čeprav so 

še pred leti delali v glavnem 
za potrebe domačega trga. 
Kakšne so izvozne ambicije 
Kl ime, je bilo naše naslednje 
vprašanje. 

» L a n i smo z i zvozom pro
drli v Sovjetsko zvezo, na
črtujemo pa izvoz svoj ih iz
delkov, pa tudi dela in zna
nja v dežele v razvoju ,« je 
na kratko odgovori l direktor 
Zupane in nadaljeval pogo
vor o naložbeni usmeritvi, 
saj se nove naložbe ob stal
nem povečevanju proizvod
nje postavljajo kot nujne: 
» N a p r v o mesto lahko po
s tav imo naložbo, ki je že v 
teku. Gre za pro izvodnjo 
kl imatizaci jskih kanalov. Z 
izgradnjo b o m o pr ičel i že 
prihodnji mesec, dokončati 
pa jo mis l imo da maja pri
hodnjega leta. Po leg tega 
p r ip rav l jamo še naložbo v 

proizvodnj i industrijskih 
kl imatskih naprav, čeprav 
bomo predhodno moral i po
spešeno rešiti vprašanje no
ve lokac i je .« 

Ta nova lokacija naj bi bila 
na sedanjem prostoru Libel i -
nega tozda I F A ; torej gre za 
preselitev in odkup zemlji
šča! Vzporedno s tema dve
ma naložbama si v celjski 
Kl imi prizadevajo za nujna 
večja vlaganja v opremljanje 
sedanje proizvodnje, sicer ne 
bodo mogli napredovati s 
takšnim zamahom, kot so do 
sedaj. 

Največ zaslug pripisujejo v 
Kl imi prizadevanjem pri 
iskanju notranjih rezerv, 
drugače ne bi mogla proiz
vodnja rasti s takšno dinami
ko. Predvsem kaže omeniti 
stalno tedensko spremljanje 
uresničevanja stabilizacij
skega programa s strani sa
moupravnih organov Kl ime . 
Tako so prejšnji teden spre
jeli cel sveženj ukrepov za 
uspešnejše gospodarjenje, 
prav kmalu, že ta teden, pa 
bodo znani vsi podatki po 
periodičnem obračunu po
slovanja za 9-mesečno ob
dobje letošnjega leta. V raz
pravi so tudi osnove plana 
razvoja delovne organizacije 
v naslednjem srednjeroč
nem obdobju do leta 1985, 
pripravljajo pa tudi plan za 
leto 1980, ki ga mislijo spre
jeti konec novembra. 

M I T J A U M N I K 

MGZ CELJE 

ENAKOMEREN RAZVOJ 
Iz razprave izvršnega odbora 

v torek je zasedal izvršni 
odbor Medobčinske gospo
darske zbornice Celje, ki je 
med ostalimi pomembnimi 
zadevami razpravljal tudi o 
usmeritvi gospodarstva v 
občinah Laško, Šentjur in 
Šmarje pri Jelšah. 

Zbornična komisija za 
manj razvita območja je le
tos poleti izvedla posvete v 

teh občinah, tako s predstav
niki občinskih skupščin, kot 
z nekaterimi delovnimi orga
nizacijami - med njimi z 
Elektro Celje, Cestnim po
djetjem. Podjetjem za P T T 
promet in Podjetjem za ure
janje voda N I V O iz Celja. Iz 
njenega jedrnatega poročila 
povzemamo nekatere usme
ritve razvoja v teh občinah. 

L A Š K O : Na območju obči
ne bi za razvoj manj razvitih 
krajevnih skupnosti vsaj v 
prvi fazi morali usposobiti in 
modernizirati regionalno in 
lokalno cestno omrežje, 
izboljšati preskrbo z vodo in 
elektriko, PTT storitve ter 
splošno preskrbo prebival
stva. V drugi fazi je težišče 
na razvoju kmetijstva kot 
najpomembnejše gospodar
ske panoge, za nosilca je 
opredeljena Kmetijska za
druga Laško. Nujen je po
spešen razvoj drobnega go
spodarstva, graditev manj
ših dislociranih obratov in 
razvoj zdraviliškega, kmeč
kega, tranzitnega in lovnega 
turizma. 

Š E N T J U R : Na področju 
razvoja šentjurske industrije 
kaže omeniti naslednje načr
te: izgradnjo industrijskega 
tira in obrata na Ponikvi , re
konstrukcijo lakirnice in do
graditev skladišča v Alposu, 
preusmeritev na proizvod
njo delov za traktorje v poz-
du Tajfun, izgradnjo proiz
vodnih prostorov kovinske 
dejavnosti v tozdu Transport 

- K K Klavnica, preusmeri
tev na izdelavo izdelkov iz 
plastičnih mas in poliester 
skih smol v Top rovem tozdu 
Damsko perilo, povečanje 
obrata A E R O v Dobrini in 
rekonstrukcijo furnirnice v 
Bohorju, v trgovini pa do
končanje blagovnice in mo
tela v Šentjurju ter izgradnjo 
trgovin na Prevorju in ob 
Pesnici. V kmetijstvu pa ka
že omeniti začetek meliora
cije od Lokarij do hitre ceste. 

Š M A R J E : V tej občini so 
obsežni načrti na področju 
kmetijstva. Omenimo naj le 
program za izgradnjo farme 
govejih pitancev in farme pi
ščancev ali kokoši nesnic, 
čeprav bo ta načrt mogoče 
uresničiti po predhodni me
lioraciji Imenskega in Pri-
stovškega polja. Zaradi ob
novljenih 400 ha vinogradov 
načrtuje K K izgradnjo vin
ske kleti, Vital iz Mestinja 
misli modernizirati in razši
riti predelavo sokov, Petrol 
pripravlja v Bistrici izgrad
njo motela in črpalke. Gore
nje gradi obrat za plastične 
izdelke, Bohor bo gradil no
vo halo, v kateri bo našlo za
poslitev kakšnih 100 delav
cev. Steklarna Boris Kidrič 
začenja z novim obratom ki
slinske polirnice v Kozjem. 

T o je torej okvir nekaterih 
gospodarskih usmeritev na 
obm.očju občin Laško, Šent
jur in Šmarje. 

M I T J A U M N I K 

ENERGETSKE ZAGATE 
Torkova prva seja komisije za energet iko pri celjskem izvrš

nem svetu je predvsem opozorila na mnoge razsežnosti proble
m o v energetske oskrbe občine Celje, še posebej p rob lemov s 
področja plinifikacije in toplifikacije. 

Tako se člani komisije nikakor niso mogl i ogreti za predlo
ženi predlog samoupravnega sporazuma o financiranju ter 
izgradnji toplovodnih naprav, ki služijo individualni rabi v 
stanovanjskih soseskah v okviru družbene usmerjene stano
vanjske gradnje. 

Večina je menila, da gre za dodatno združevanje sredstev, ki 
je samoupravno, pravno in finančno zaenkrat še vprašljivo. 
Bila so tudi mnenja o povečanju komunalnega prispevka za 
urejanje zemljišč, iz katerega naj bi se financirale nove toplo
vodne naprave. Toda brez pomis lekov tudi pri tem predlogu ni 
šlo. 

Vsekakor pa je res, da pri dolgoročni ureditvi energetske 
oskrbe v celjski občini kasnimo in, da še vedno niso izdelani 
niti idejni načrti, na osnovi katerih bi lahko pristopili k uresni
čevanju temeljnih plinifikacijskih problemov, kot so: razširi
tev p l inovodnega omrežja in obnovi tev obstoječega zastare
lega ter zgraditev sistema za proizvodnjo substitutov za ze
meljski plin. Uspešno poteka sicer v povezavi z zvezno direk
cijo za materialne rezerve izgradnja rezervoarjev za tekoči 
naftni plin, pri čemer j e federacija udeležena z 80 odstotki. V 
»zraku pa trenutno v i s i« plačilo več kot 420 mil i jonov starih 
dinarjev stroškov za » n e o d v z e m « zemeljskega plina - stroške 
obračunava Petrol - saj smo sedaj v Celju usposobljeni za 
prevzem komaj 8 mil i jonov m^ plina od 20 mil i jonov m^ dogo
vorjenega oziroma zakupljenega zemeljskega plina. 

M I T J A U M N I K 

POGOVOR Z DELEGATKO 

ZAPRTI KROG 
Marija Gaberšek o izkušnjah 

Med devetimi delegati, ki 
so jih v krajevni skupnosti 
Center v Celju izvolili v po
sebno delegacijo za skup
nost socialnega skrbstva, je 
tudi Marija Gaberšek. Zapo
slena je na Skupščini občine 
Celje kot gozdarski inšpek
tor, sicer pa v delegaciji 
opravlja odgovorno funkcijo 
vodje. 

» Ž e v prejšnjem mandat
nem obdobju sem bila izvo
ljena v splošno delegacijo in 

sem bila nekako zadolžena 
za socialno skrbstvo. Toda 
delo je bilo res preobširno, 
zato je sedaj neprimerno laž
je delati v posebnih delegaci
jah. Če nič drugega, je po
dročje dela ožje, gradiva je 
manj in več je možnosti za 
poglobljeno de lo ,« pripove
duje Marija Gaberšek. 

T o pa seveda ne pomeni, 
da se delegati ne srečujejo 
pri svojem delu z mnogimi 
težavami. Predvsem se ote
pajo z vprašanjem razumlji
vosti oziroma nerazumljivo
sti gradiv. Mnogokrat se za
lotijo, da j im je predlog; ki 
jim ga strokovne službe poš
ljejo v razpravo, nerazumljiv 
in težko primerljiv s prakso. 

» Z d i se mi, da je pri našem 
delu najtežje vprašanje, ka-, 

ko stališča socialne politike 
primerjati s prakso. Kajti de
legati v skupščinah odloča
mo o politiki razvoja tega ali 
onega področja družbenih 
dejavnosti. V praksi pa so to 
čisto konkretna vprašanja, 
ustanove. In povezati to dvo
je na področju krajevne 
skupnosti ali delovne orga
nizacije je za delegate res 
težko.« 

Krajevna skupnost ima pe
reče probleme na področju 
socialnega skrbstva, pa dele
gati zanje komajda vedo. 
Kajti z njimi se ukvarja so
cialna komisija, pa organiza
cija S Z D L in morda še kdo. 
L e delegati ne. Toda zdi se, 
da je v krajevni skupnosti 
Center vendarle drugače. 

» V naši krajevni skupnosti 
se srečujemo z mnogimi so-
cialnoskrbstvenimi proble
mi ,« pravi Marija Gaberšek. 
» S m o med starimi krajevni
mi skupnostmi - po starosti 
prebivalecev namreč. Mladi 
se namreč selijo v mlajše, hi
tro razvijajoče se krajevne 
skupnosti, v naši pa ostajajo 
pretežno starejši občani. 
Morda le podatek, da smo 
našteli preko sto osemdeset-
letnikov na našem območju. 
S tem hočem povedati, da 
vprašanja socialnega 
skrbstva in socialne varnosti 
sploh niso le ozka vprašanja, 
ampak se z njimi spopadajo 
prav vsa telesa in organizaci
je v naši krajevni skupno
sti.« 

Kljub temu, da poznajo 
probleme, pa imajo delegati 
še vedno občutek, da so za
prti pri svojem delu v krog, 
ki ga sami ne morejo razširi
ti. »Verjetno bomo morali 
ponovno pretehtati izkuš
nje,« pravi Marija Gaberšek, 
»ter se dogovorit i , kako bi v 
bodoče lahko še povezali na
še delo z interesi ljudi, ki ži
vijo v naši krajevni skupno
sti.« 
D A M J A N A S T A M E J C i C 

RAZSTA V A IN DNEVI EMO 1979 
Prejšnji teden so v funkcionalno preurejenih prostorih celjskega Doma J L A potekali 

sedaj že tradicionalni poslovni D N E V I E M O J»79. P o prvih ocenah so bili zelo uspešni. 
Prav tako so ob tej priložnosti odprli razstavo proizvodov skoraj vseh tozdov E M O CELJE. 
Razstava je bila zadnji dan odprta tudi za javnost. Na fotografiji je del proizvodov enega od 
petih ključnih proizvodnih programov - toplotne tehnike in khmatizacije. 

M I T J A U M N I K 

»OKROGLA 
MIZA« O 
OBVEŠČANJU 

Celjski I N D O K center 
in delavska univerza sta v 
torek uspešno izvedla 
»okroglo m i z o « o proble
mih obveščanja v dele
gatskem sistemu, katere
ga so se poleg slušateljev 
pravkar minulega prvega 
seminarja za organizator
je obveščanja v združe
nem delu, udeležili tudi 
predavatelji in nekateri 
predstavniki političnega 
in skupščinskega sistema 
iz celjske občine. »Okro
gla miza« je vsekakor 
uspela, škoda le, da je 
zmanjkalo časa za pretres 
konkretnih informacij
skih razmer. 

Sicer pa bo na progra
mu že v novembru drugi 
seminar, v katerem bo 
poudarek na praktičnosti 
in konkretnosti. 

U M 



rEDEN POŽARNE VARNOSTI 

lOSVEŠdANJE POMENI USPEH 
Krst« gasilske lestve in kemičnega vozila 
v nedeljo se j e v celjski 
Ijčini začel vsakoletni te-

.gfl požarne varnosti , ki za-
Lnia š tevi lne akcije, n jegov 
r^vni namen pa je akt iv i 
sti dimveč občanov o tem, 
Fgl{0 pomembno j e de lova-
^g. na tem področju. Rezul-
[jti zadnjih let so razvese-
^jvi, seveda pa ne kaže na 
iptn ostati ter se s tem zado-
^(jljiti. Še nadalje j e treba 
^repit' vez i med posamez
nimi gasi lskimi društvi 
(prostovoljnimi, tovarni-
jKimi, pokl icn imi) , animi-
jjti mladino, izbol jševat i 
premo, zv iševa t i znanje 
posameznikov, kajti le tako 
[(on̂ o lahko uspešni in var
ni. To je pr ispevek k druž-
lieni samozaščiti in nadalje
vanje akcije » N i č nas ne 
jae presenet i t i« . 

V tem tednu bo več kon-
rolnih pregledov po posa
meznih delovnih organizaci-
ah in službah, kako imajo 
joskrbljeno za gasilsko 
ipremo, kako znajo ljudje z 
ijo rokovati in podobno. Po -
lebno pozornost bodo po-
ivetili mladini v osnovnih in 
irednjih šolah, zlasti_tistih v 
nestih, kajti na podeželju je 
a to dejavnost ve l iko zani-

Inanje. Prav bi bilo, da bi se 
to akcijo vključili tudi večji 

liišni sveti, pripravili prilož

nostna predavanja ter prak
tične vaje tudi s čiščenjem 
nepotrebne navlake podstre
šij in kleti. 

S T A N E O C V I R K , predse
dnik skupščine S IS požarne
ga varstva: » V dveh letih, kar 
obstoja skupščina, smo veli
ko naredili. Predvsem se 
stvari na tem pomembnem 
področju ne rešujejo več iz 
dneva v dan, ampak po na
prej izdelanih in dobro pri
pravljenih programih. Sad 
takšnega dela je tudi nova 
visoka" gasilska lestev (kako 
dolgo smo jo čakali!) pa so
dobno kemično vozi lo S 
2000, da ne govor imo o dru
gih pridobitvah. Največ jei 
vredno to, da se na to dejav
nost danes gleda drugače 
kot nekoč« . 

I V A N P A S E R O ; področni 
poveljnik v gasilski organi
zaciji: » Z a v o d za požarno 
varnost kot poklicna usta
nova na tem področju ima 
od SIS za požarno varnost to 
vel iko korist, da je končno 
rešeno vprašanje financira
nja ter tehnične baze. Še ve
dno pa je vel iko odprtih 
vprašanj, kot zdravstveno 
stanje poklicnih gasilcev, 
njihov delovni čas, ki ne 
ustreza in zato tudi ni ka
drov, potrebne so organiza
cijske utrditve, vključevanje 

mladme, nadaljevanje naba
ve sodobne opreme, kar je 
povezano z izobraževanjem 
kadrov. Zavedati se mora
mo, da danes z visoko sodob
nimi tehničnimi vozili ne 
more dobro in učinkovito 
ravnati vsak, ki si to domiš
lja. Poseben problem še ve
dno predstavlja sistem vez in 
alarmnih naprav za hitro, 
učinkovito obveščanje obča
nov. T o bodo v bodoče prio
ritetne naloge.« 

S T A N E O C V I R K : » T i k 
pred koncem je izdelava ob
činskega programa požarne
ga varstva. Razveseljivo je, 
da so prostovoljna gasilska 
društva v marsikaterem kra
ju postala takorekoč nosilec 
obrambnih priprav ter nosi
lec tako pomembnega po
dročja, kot je civilna za
ščita.« 

I V A N P A S E R O : »Teden 
požarne varnosti je ena naj-
stalnejših oblik občanove 
družbene samozaščite. Ta te
den ni toliko namenjen gasil
cem, kot občanom, da uvidi
jo pomembnost tega področ
ja. Doseči moramo še večjo 
osveščenost pri občanih, utr
diti organizacijske oblike ter 
izboljšati povezavo in seveda 
pritegniti mladino.« 

K o n c e m tedna (petek) bo
do Celjani lahko prisostvo

va l i krstu ter prevzemu v i 
soke gasilske lestve ter ke
mičnega vozi la , v soboto pa 
bo pred halo G o l o v e c zbor 
in pregled vseh gasilskih 
enot združen z prakt ično 
vajo na bl ižnjem pro izvo
dnem objektu. Tud i v tem 
tednu vel ja: akcije ne bo ko
nec v nedeljo, ko se bo for
malno letošnji teden zaklju
čil , ampak je to izobraževa
nje potrebno stalno in te-
koče« 

T O N E V R A B L 

DIAPOZITIVI IN 
TULIPANI 

Turistično olepševalno druš
tvo Šentjur je 18. oktobra v dvo
rani gasilskega doma prikazalo 
lepe barvne diapozit ive kraja in 
okolice. Dvorana je bila polna 
obiskovalcev. V uvodu je predse
dnik Jože V o v k , učitelj Vrtnar
ske šole podal kratko poroči lo o 
delu društva. Med drugim je 
poudaril, da morajo število čla
nov povečati , potem bo društvo 
lahko bolje delalo. 

Na koncu je Jože V o v k podelil 
nagrade in posebna priznanja ob
čanom za najlepše urejeno oko
lje. Bi lo je 20 nagrad in to lepe. 
Vsak nagrajenec je dobil en zavi
tek s petdesetimi gomolj i tulipa
nov. 

H I L D A LOKOVSEK 

PRED LETOŠNJO 
KONCERTNO SEZONO 

Z majhno zakasnitvijo zaradi obnovitvenih del v 
dvorani Narodnega doma se bo prihodnjo sredo začela 
nova sezona abonmajskih koncertov. Na sporedu bo 
osem večernih koncertov domačih in tujih umetnikov 
pa še vrsta mladinskih ih izrednih glasbenih nastopov. 

Med večernimi koncerti bo prvi prihodnjo sredo, ko 
bo gostoval odlični mladi zagrebški violončelist Valter 
Dešpalj. T o je trenutno eden naših najvidnejših glasbe
nikov, ki se je učil pri znamenitih mojstrih svojega 
instrumenta in nastopal po vseh znanih svetovnih kon
certnih odrih. Pri klavirju bo pianistka Ksenija Kos . V 
novembru bo v Narodnem domu gostoval godalni 
kvartet Lisenko iz Sovjetske zveze, v decembru pa 
Akademski pevski zbor iz Ljubljane. V letu 1980 bodo 
v Celju gostovali še orkester Slovenske filharmonije, 
zagrebški pianist Vladimir Krpan in Madžarski ko
morni orkester. Svoj delež bo h koncertnemu abon
maju prispeval tudi Celjski godalni orkester, verjetno 
pa bo v spomladanskem času gostoval tudi mariborski 
ansambel CoUegium musicum, ki je zaradi omenjene 
adaptacije Narodnega doma v septembru odpadel. 

Po leg teh koncertov pa Zavod za kulturne prireditve 
načrtuje še vrsto koncertov za mladino, od katerih 
bodo mnogi tudi v nekaterih šolah, ki imajo za to 
primeren prostor. Na vrsto pa bodo prišli tudi ljubitelji 
operne glasbe, saj bosta poleg večera opernih arij v tej 
sezoni v celjski gledališki dvorani gostovala še ansam
bla iz Ljubljane in Maribora. 

Koncertni abonma je ubran predvsem komorno pač 
glede na razmere, ki vladajo ta čas v Celju. Za vel ike 
simfonične koncerte namreč ni primerne dvorane in 
kot kaže, bo ta problem prisoten še precej časa. T o pa 
bo slej ko prej "še vedno velika škoda za celjsko glas
beno življenje. 

E . G . 

ŠMIHEL NAD MOZIRJEM 

OA BI IMfcU VtG OVČJE VOLNÎ  
Dela, ki prehajajo v narodopisno posebnost - Ali bo turistična prireditev 
spodbudila večjo rejo ovac? 

N i kaj reči. Mladi zadružniki v Šmihe-
lu nad Mozirjem so se lotili hvaležne 
naloge. Letos so že tretjič zapored pri
pravili ovčarski praznik. K o t turistično 
prireditev. K o t tisto, ki bi naj opozorila 
na delo, ki danes, žal, prehaja v pozabo 
in ki bi naj zatorej opozorila, da je lahko 
tudi reja ovac hvaležna in donosna go-
spodeirska dejavnost. 

Nekoč se je po pašnikih okoli Gornje 
Savinjske doline podilo okoli 17.000 
ovac. Solčavska ovca je bila znana daleč 
naokoli. Danes je v mozirski občini 
kvečjemu tisoč ovac. Torej , precej manj. 
In prav zaradi takšnega stanja, ki ima 
tudi svoje vzroke, postaja reja ovac, zla
sti pa striženje živali in priprava volne, 
že skoraj narodopisna posebnost. Ta de
la prehajajo v pozabo, mladi jih skoraj 
ne poznajo. Zato je predstavitev teh 
opravil, pa čeprav samo na turistični 
prireditvi, pomembna mikavnost za šte
vilne ljudi. 

V Šmihelu je bilo tisto nedeljsko po
poldne živahno. V majhni staji na prire
ditvenem prostoru je bilo le nekaj ovac. 
Bolj za vzorec. Niso jih prignali s plani
ne, ker jih imajo kar doma. 

In potem se je ob delu, ki so ga prika
zali, razvil živahen pomenek med doma
činom Antonom A c m a n o m in nekda
njim pastirjem Janezom Polanškom. 

»Janez, kdaj ste odgnal i o v c e na paš
nik?« 

» P o navadi ob koncu maja. Paša je 
potem trajala vse do približno dvajsete
ga septembra.« 

» N o , danes j ih bodo pred striženjem 
najprej skopali . K a k o pa je b i lo ta
krat?« 

» O v c e smo jeseni prignali do gospo
darjev čiste, zato jih ni bilo treba prej 
kopati. Loti l i smo se kar striženja.« 

Velika lesena kad je bila napolnjena z 
vodo. Ovca se je upirala. Pa so jo močne 
roke le zadržale in položile v kad. Kopa
nje je bilo hitro končano. Po tem je bilo 
treba počakati, da se je žival posušila. 

Na vrsto je prišlo striženje. 
Spet dva para močnih rok. 
»Da, če je pomočnik dober, traja stri

ženje ovce okoh deset minut, sicer pa 
d l j e . . . « 

Vel ike škarje, kot tiste, ki jih potrebu
jejo vrtnarji za rezanje cvetja, so rile 
med košato volno. Za njimi je ostajala 
gola goža. Tu in tam krvav madež. Kajti 
ob nemirni živali je bilo rezanje težko. 

»Staro ovco smo ostrigli celo, mladi 
pa smo pustili čop na hrbtu ali na repu. 
Tako smo jo ločili od d r u g i h . . . « 

» K o l i k o k r a t na le to ste s t r igl i o v c o ? « 
» P o navadi dvakrat, včasih tudi tri

krat. Kadar smo strigli dvakrat, smo to 
delali ob koncu marca in ob koncu sep
tembra. Kadar pa smo se odločali za 
trikratno striženje, je bila volna seveda 
krajša in v tem primeru je bila kratka 
skupaj z lanom za izdelavo posebnega 
blaga, za raševino, kot smo mu rekli. 

Iz raševine so napravili hlače za otro-
čad. Bile so trde in trpežne. Stale so kar 
same. Obešalnikov niso potrebovale. T e 

hlače so vzdržale vsa plezanja po drevju 
in ša kaj drugega. Bi le pa so tudi tiste, ki 
so povzročale na otroški ritki tudi krva
ve od t rgn ine . . . « 

K o so se lotili striženja, je bilo volne 
po celi hiši na kupe. Predice so si želele 
dolge niti, zato so zmeraj zagovarjale le 
dvakratno striženje. 

» K o ste ostr igl i vo lne z ž iva l i , kaj 
p o t e m ? « 

» P o t e m jo je bilo treba scufati, skrta-
čiti v rahle plasti. Ženske se tega dela ne 
lotevajo rade. Ostajalo je bolj moško. T o 
je zamudno delo. Je pa govor i lo še o 
nečem. Ce je bila namreč predica spret
na, urna, jo je tisti, ki je volno krtačil, 
komaj dohajal. Ce pa je hotel pri krtače-
nju malo pogoljufati, je oddal debelejšo, 
bolj trdo plast volne. Predica mu jo je 
seveda vrnila in zraven še kakšno re
k l a . . . « 

Zrahljana volna je zdaj prišla med 
prste predic. In zavrteli so se kolovrati. 

Prva nit je bila tanka. Zatem so jo na 
motovilu zvili v štrene. In če so hoteli 
imeti debelejšo nit, to pa se je skoraj 
vedno zgodilo, so jo še enkrat prevzele 
predice in napeljale skozi kolovrat. 

Preja se je po navadi vlekla skozi vso 
zimo. Tedaj so oživeU zimski večerL V 

vas so prišli fantje. Preja se je spremeni
la v domačo veselico. 

»Kolovra t je dobro tekel, če je bi l na
mazan, krtačo pa so navadno poškropili 
z žegnano v o d o . . . N o , ko so tako spredli 
prve niti, so j ih dostikrat pomešali z la-
nenimi in tako so dobili niti za reše-
v i n o . . . « 

»Koliko volne daje ovca?« 
» T a k o približno en kilogram pri eiKm 

striženju. Pr i dvakratnem seveda dva 
kilograma, medtem ko pri trikratnem 
niso bili trije nikoli. Toda, ni samo volna 
tista, ki prinaša dohodek. T u j e tudi me
so, zelo okusno ovčje meso, še posebej 
tedaj, če ga zna gospodinja dobro pri
p rav i t i . . . « 

Zanimiva in lepa prireditev. Zato je 
škoda, da ostaja več ali manj le v doma
čem krogu. Zaslužila bi si večjo propa-
gemdo. Tudi obisk bi bil večjL Seveda bi 
se morali nanj p r imemo pripraviti. Pa 
tudi sicer je Smihel nad Mozirjem tista 
vasica, ki privablja po svoje, zaradi svo
je lege, lepote, domačnosti. In ko bodo 
do nje asfaltirali tudi cesto, bo dosti bli
že. Ce bi se mladi zadružniki o b pomoči 
starejših odločili za večji obseg svoje 
prireditve, bi prav go tovo uspeli. 

M . B O Z i C 

Striženje ovce. Roke morajo biti spretne pa tudi 
"točae... 

Na vrsto so prišle predice... Med Janezom Polanškom, aekdaafim pastirjem (na 
levi) in Antonom Acauutom je stekel Hvahen pome
nek... 



MAGI-
STRALA 
ZAHOD 

Pred leti so najvidnejši 
predstavniki celjske ob
činske skupščine in Re
publiške skupnosti za ce
ste p>odpisali dogovor o 
sofinanciranju del za iz
gradnjo tako imenovane
ga celjskega cestnega 
prometnega križa, za ma-
gistralo vzhod-zahod in 
sever-jug. 

V sredini letošnjega po
letja so pričeli z deli za 
izgradnjo prve faze in 
prve etape zahodne cest
ne magistrale. T o so dela 
na odseku od Levca do 
Čopove ulice. T o je hkrati 
tudi prva etapa. K o t reče
no, pa gre tudi za prvo 
fazo, kar pomeni, da gra
dijo zdaj dva vozna pasa 
bodoče štiripasovnice. P o 
načrtih in vseh predvide
vanjih naj bi bila dela v 
prvi fazi in prvi etapi kon
čana do sredine prihod
njega leta. 

Nova magistrala bo dol
ga skoraj dva kilometra, 
oziroma natančno 1924 
metrov. Projekt za ta dela 
je bil izdelan že pred tre
mi leti, se pravi 1976. leta. 

Predvideni stroški za to 
naložbo so v višini okoli 
87,2 milijona dinarjev, ki 
jih bosta oba sofinancerja 
Občinska komunalna 
skupnost, Enota za 
upravljanje in urejanje 
stavbnih zemljišč ter Re
publiška skupnost za ce
ste prispevala v enakih 
deležih. 

Dela na tem pomemb
nem objektu izvaja kolek
tiv celjskega Cestnega 
podjetja skupaj z N i v o 
jem in seveda drugimi 
izvajalci. 

Izgradnja zahodne ma
gistrale je pomembna 
predvsem zaradi prevze
ma tako imenovanega da
ljinskega prometa pa tudi 
prometa v industrijsko 
cono Celja. P o vsem tem 
je na dlani, da bo močno 
razbremenila stanovanj
sko sosesko ob Ljubljan
ski cesti, ki bo postala že 
v tej fazi slepa ulica pred 
obstoječim železniškim 
prehodom v Levcu . 

(Nadaljevanje tega za
pisa v prihodnji številki.) 

SKUPNOST SOCIALNEGA SKRBSTVA ŠENTJUR 

ZA POMOČ SOČLOVEKU 
Prostor in itadri za predzaiionsiie svetovainice 

Pri Skupnosti socialnega 
skrbstva v Šentjurju se sre
čujejo z množico problemov 
zlasti zaradi visokega števila 
ostarelih in onemoglih obča
nov, ki ostajajo brez sredstev 
za preživljanje. V mnogih 
primerih gre za onemogle 
kmete, ki zaradi starostne iz
črpanosti ne morejo več ob
delovati zemlje, nimajo pa 
nasledstva ali pa so se njiho
vi otroci odselili bliže k me
stu in industriji. Številna po
sestva zato ostajajo neobde
lana, ne prinašajo nobenih 
dohodkov, kmečka pokojni
na pa, ki jo prejema le en 
zakonec, nikakor ne zadošča 
niti za najnujnejše potrebe. , 

Po leg teh, se v šentjurski 
občini pojavlja tudi vse več 
tistih ostarelih občanov, ki 
bi j im bila nujno potrebna 
domska oskrba. Občani se v 
vse večjem številu tudi sami 
obračajo na Skupnost social
nega skrbstva v Šentjurju za
radi svojih ali sosedovih tež

kih socialnih razmer. Pri 
Skupnosti socialnega 
skrbstva pa menijo, da bodo 
v bodoče morale odigrati 
večjo v logo predvsem kra
jevne skupnosti, ki do sedaj 
pri organiziranju soseske po
moči še niso vel iko naredile. 

Tudi mladoletniško pre-
stopništvo narašča iz leta v 
leto in terja od strokovne 
službe vedno več pozornosti. 
Delo z mladoletnimi pre
stopniki je zahtevno in odgo
vorno, saj gre za tiste mlade 
ljudi, ki jih je treba usmeriti 
na pravo pot. 

Širši, regijski problem, s 
katerim se seveda srečuje tu
di Skupnost socialnega 
skrbstva Šentjur, je tudi 
ustanavljanje oddelkov za 
delovno usposabljanje du
ševno prizadetih otrok. En 
tak oddelek je v minulem le
tu ustanovil zavod Ivanke 
Uranjekove v Dobrni, kamor 
je vključenih tudi 5 otrok iz 
šentjurske občine, kar je se

veda vel iko premalo za zado
volji tev vseh potreb. 

In na koncu naj omenimo 
še eno skrb, ki se poraja pri 
Skupnosti za socialno 
skrbstvo v Šentjurju. S 1. ja
nuarjem prihodnje leto mo
rajo obvezno začeti z delova
njem predzakonske in za
konske svetovalnice. Za to 
nalogo morajo seveda biti 
usposobljeni strokovni ka
dri, kot so: socialni delavci, 
psihologi, zdravniki, sociolo
gi in pravniki. Po leg stro
kovnjakov bo treba prven
stveno zagotoviti za nemote
no delo tudi prostore. V 
Šentjurju pa zaenkrat za to 
področje dela nimajo rešene
ga niti kadrovskega niti pro
storskega problema. Zato bo 
na jutrišnji seji skupščine 
občine Šentjur tekla beseda 
tudi o delu in problemih 
Skupnosti za socialno 
skrbstvo. 

M . P O D J E D 

V BESEDI IN SLIKI 
HOTEL GOLDING RUBIN 

Z izgradnjo novega hotela v Žalcu so v teh dneh t 
daleč, da bo kmalu pod streho. Hotel bo imel 120 postel 
350 sedežev v restavraciji, banketni sobi, bistroju, nočn 
lokalu ter na vrtu. Ob hotelu bo še letos stekla izgracj 
pokritega bazena. N o v i hotel v Žalcu bo nosil ime Gold 
rubin, kar dokazuje, da je med pobrateno občino Žale( 
KrušeVac vse tesnejše sodelovanje. Predračunska vredn 
hotela je 70 milijonov dinarjev. P o programu bi naj 1 
otvoritev za 22. december letošnjega leta. 

T. T A V C 

JESEN NE SKOPARI ^ 

CELJSKA ZDRAVSTVENA PROBLEMATIKA 

DELEGATI SO SE OGREU 
Zaradi nerešeniit vprašanj s področja zdravstva 

Vseh enajst točk dnevnega 
reda, v katerih so "v tem te
dnu razpravljali delegati 
skupščine zdravstvene 
skupnosti v Celju, se je zače
lo in končalo pri trikotniku, 
katerega stranice se že nekaj 
let začrtujejo na relaciji: 
zdravstvena postaja (katera
koli), kadri (zdravstveni) in 
stanovanja zanje. 

Ta problematika je bila ra
zvidna iz delegatskih vpra
šanj, na dan pa je prišla tudi 
pri izhodiščiji programa 
zdravstvenega varstva za pri
hodnje leto kot tudi pri sred
njeročnem programu zdrav
stvenega varstva za nasled
njih pet let. 

Delegati so bili ostri, zlasti 
ko je tekla razprava o ukini
tvi lekarne v Gaberju, saj 
njena dokončna rešitev še ni 
jasna. Delegati iz vrst upo
rabnikov so terjali odgovore 
glede splošne in zobozdrav
stvene službe v Dobrni, v 
zvezi s kadri pa je tekla bese

da ob bodoči zdravstveni po
staji v Storah. 

Brez pridržkov pa so dele
gati podprli družbeni dogo
vor o združevanju sredstev 
za modernizacijo in dogradi
tev objektov specialistič-
noambulantne in hospitalne 
dejavnosti Zdravstvenega 
centra Celje v obdobju od 1. 
januarja 1981 do 31. decem
bra 1985. Udeleženci dogo
vora, katerega so podpisale 
vse občinske zdravstvene 
skupnosti celjskega območ
ja, so ugotovili , da pomeni 
podpis tega družbenega do
govora nadaljevanje družbe

ne akcije delovnih ljudi in 
občanov občin celjskega ob
močja. Z zbranimi sredstvi 
bo stekla gradnja celotnega 
objekta hospitalno speciali
stične dejavnosti v letoš
njem letu, usposobljen pa bo 
tudi del specialističnih am
bulant in sicer za potrebe ki
rurških strok: urologijo, or-
topedijo, travmatologijo, vis-
ceralno kirurgijo, otroško ki
rurgijo, oralno kirurgijo, 
R T G kabinet z mavčarno ter 
ostalimi pripadajočimi funk
cionalnimi prostori. Skupno 
bo usposobljenih 20 speciali
stičnih ordinacij. Z. S. 

Značilna slika na utrujenem jesenskem polju. Svetlo 
mene buče počivajo v vrsti kot simbol jesenskih zemeljs^ 
darov. 

50 LET GASILSKEGA DRUŠTVA LESIČNO-
PILŠTANJ 

Gasilsko društvo Lesično-Pilštanj je pred dnevi slavilo 
let delovanja. Na slovesnosti, ki je bila v novemi vaškei 
domu v Lesičnem, se je zbralo poleg številnih gasilcev 
občinske gasilske zveze Šmarje pri Jelšah še sedem ust 
novnih članov društva v Lesičnem. 

Za začetek je bila gasilska vaja in prikaz gašenja s topoi 
na peno. 

Zbranim je najprej spregovoril pobudnik gasilstva in ust 
novitelj Janko Prislan, ki je poudaril velik pomen društva 
vseh 50 letih obstoja. 

Sedanji predsednik Andrej Kocman je opisal delovi 
uspehe društva v zadnjih nekaj letih, ko so v vseh večj 
zaselkih organizirali manjše gasilske enote ^ trojke, ki i 
opremljene z malimi Tomosov imi črpalkami. 

Poudaril je tudi pomemben delež članov gasilskega dni 
tva pri gi-adnji vaškega doma v Lesičnem, kjer ima tUi 
društvo svoje nove prostore. 

Ker posveča društvo vel iko pozornost pionirjem in ml' 
dini, so ob slovesnosti svečano sprejeli v gasilske vrste 3 
pionirjev osnovne šole Lesično, ki že nekaj časa uspešn 
nastopajo na raznih gasilskih tekmovanjih. 

Poveljnik Miha Zakošek j im je med drugim zaželel, dali 
vsi ostali zvesti društvu do njegove 100 letnice. 

Ob jubileju je društvo prejelo republiško odlikovanje H 
stopnje. Podel i l ga je poveljnik občinske gasilske zve2 
Vinko Plavčak, ki je zaželel društvu tudi v bodoče mnof 
uspehov. Podel i l je tudi 7 diplom za 50 let, 9 diplom za 30 l̂J 
11 diplom za 20 let in 18 diplom za 10 let zvestega dela 
gasilski organizacij. ^ 

M . Z A K O S E l 

DOSTOJNO SMO POKOPALI NAŠO TREZO! 
Dobili smo pismo iz Slivnice. Dopisnik Stane Kurnik tali 

piše: V nedeljo smo pokopali socialno podpiranko 98 • 
staro Trezo. Pokojnico so krajani spoštovali in jo imeli raf 
Zaradi njene pridnosti. Preživljala se je z dnino pri sosed" 
Bila je skromna, tiha in nas tiho tudi zapustila. Za nĵ  
pogreb je poskrbel predsednik pokopališkega odbora Jo* 
Voga. Pogreba se je udeležilo mnogo krajanov. Terezin gr^ 
je pokril venec belih nageljnov in dobrih spominov nanĵ J 

Naj spomnimo bralce N T , da smo pred leti objavili ^ 
širno reportažo o Trezi in njeni kozi. Sami sta živeli na hri' 
nad Gorico pri Slivnici. Tudi mi imamo lepe spomine nanj 

POZATIŠJU-
DELO 
KOMUNISTOV 
VEMO 

Domala dve leti je trajalo mrtvilo v delu osnovne 
organizacije Zveze komunistov v Delovni skupnosti 
skupnih služb v Emo. Resda so bili posamezni komu
nisti v tem času aktivni v mnogih organih in organiza
cijah, a skupne in učinkovite akcije kljub temu ni bilo. 

»Vseeno pa gre priznanje komunistom v skupnih 
službah, ki so vseskozi opozarjali na neaktivnost 
osnovne organizacije in so končno le pripeljali do tega, 
da je osnovna organizacija dobila novo vods tvo ,« pri
poveduje sedenji sekretar osnovne organizacije Rado-
van Štajnpihler. Tako smo končno presekali mrtvilo, 
sprejeli akcijski program in se litili dela.« 

Seveda je težko kar tako zapolniti vrzel, ki nastane 
kot posledica mrtvila. Zato so komunisti v delovni 
skupnosti skupnih služb večino pozornosti namenili 
vprašanjem gospodarjenja, pa svobodni menjavi dela 
med delovno skupnostjo in temeljnimi organizacijami 
združenega dela. 

»Zavedamo se,« je poudaril Radovan Štajnpihler, 
»da še zdaleč ne obvladujemo samoupravnih, delegat
skih, družbenopolitičnih in ekonomskih razmer v naši 
skupnosti. V e m o tudi, da smo v razpravah premalo 
konkretni, da moramo okrepiti delo na področju idej-
nopolitičnega usposabljanja, da moramo storiti še ve
liko pri uresničevanju kadrovske politike. Skratka - z 
idejno in akcijsko enotnostjo bi lahko storili marsikaj, 
predvsem pa okrepili vpl iv naše osnovne organizacije 
Zveze komunistov. O tem pa se bomo podrobneje 
dogovoril i na volilni konferenci naše osnovne organi
zacije, ki ji prav v vsebinskem smislu delovanja pripi
sujem zelo velik pomen.« 

D S 

UPOKOJENCI LAŠKE OBČINE 
SO IMELI SVOJ TEDEN 

V laški občini so v nedeljo zaključili »Teden upokojen
c e v « . Prireditev za zaključek so pripravili v Rečici v kultur
nem domu, ki že dolgo ni služil svojemu pravemu namenu. 
Pred nabito polno dvorano se je zvrstil dveurni pester spo
red, ki so ga bili upokojenci nad vse veseli, tudi ob zavesti da 
po odhodu v pokoj niso pozabljeni sicer pa tega s svojo 
aktivnostjo tako in tako ne dovoli jo. 

Zbranim je govori l predsednik Občinskega sindikalnega 
sveta Marko Manfreda, ki se je zahvalil prisotnim za njihovo 
minulo delo in za še vedno živo družbeno aktivnost. 

V kulturnem sporedu so sodelovali: Godba na pihala iz 
Laškega, moški pevski zbor T I M , šolske skupine iz Laškega, 
Rimskih Topl ic in Radeč, ki so prispevale pevske, glasbene, 
plesne in recitacijske točke - prisrčno da le kaj. Tudi igrico 
so zaigrali. V programu je nastopila tudi folklorna skupina 
K D »Anton Tanc« iz Marijagradca. 

Na tej zaključni svečanosti so podelili tudi priznanja za 
uspehe na tekmovanju upokojencev - strelcev. Kljub sivim 
in redkim lasem so se izkazali z mirno roko mnogi, najboljši 
pa so bili Rudi Jagrič, Peter Podbevšek in Franjo Klajne. V 
tekmovanju skupin je bila laška postava boljša od rečiške. 

Upokojenci so bili zelo.zadovoljni. Zlasti tisti, ki jih nji
hove nekdanje delovne organizacije pozabljajo, takih pa je v 
laški občini tudi nekaj. Zal. j j^pj 



MED BRATI SRBI 

KOLO IN POLKA V ENEM! 
V občini Kruševac so gostovali pevci lx Tmave in Veseli hmeljarji 

14. oktobra praznujejo 
v občini Kruševac občin
ski praznik v spomin na 
dan, ko so osvobodili 
mesto. Kruševac je že ne
kaj let pobraten z Žal
cem, saj je bilo med dru
go svetovno vojno v oko
lico tega mesta izseljeno 
precej Savinjčanov in 
prav v tiste najtežje dni 
segajo korenine bratstva 
dveh narodov, ki so se
daj pognale in obrodile 
že prve sadove. Ena 
izmed oblik trajnega 
medsebojnega sodelova
nja je tudi kulturna 
izmenjava. Skoraj še ni 
bilo kulturne skupine iz 
žalske občine, ki se ne bi 
predstavila v Kruševcu 
in okolici, amatersko 
kulturo iz Kruševca pa 
dobro poznajo tudi Sa-
vinjčani. Pred kratkim 
so v počastitev praznika 
Kruševca tam gostovali 
člani M P Z in Trnave, ki 
ga vodi Jože Škorjanc, 
narodnozabavni ansam
bel Veseli hmeljarji in 
recitatorki Anica Hribar 
in Jožica Ocvirk iz Pre
bolda. S to kulturno sku
pino smo bili tudi mi in 
tako lahko znova pišemo 
o dogodkih, tako lepih, 
prijetnih in toplih do
godkih, ki jih je mod do
živeti le v bratski Srbiji . 
Ce smo o tem ie toliko 
pisali, pa je doslej ven
darle bilo o gostoljubju 
tamkajšnjih ljudi izreče
nih in zapisanih še pre
malo besed. 

SNEMANJE ZA 
GRAMOFONSKO 
PLOŠČO 

Trinajstuma vožnja z 
avtobusom do Kruševca 
je lahko kai neprijetna za-
devščina. Če pa je dnižba 
sestavljena iz dobrih pev
cev in glasbenikov ter 
množico tistih, ki vedno 
razdrejo kakšno duhovi
to, potem je to pravi uži
tek. Tokrat je že bi lo tako. 
Kljub temu pa smo prišli 
v Kruševac kar izmučeni. 
Utrujenost pa je takoj mi
nila, ko so nas pred hote
lom Rubin pričakali naši 
gostitelji. Po t em sta se z 
nami ves čas mudila se
kretar Kulturne skupno
sti Sveta Ljubisavljevič 
in sekretarka Zveze kul
turnih organizacij Jelica 
Jovanovič. 

2e po nekaj minutah 
smo se odpeljali v mesto 
Brus pod Kopaonikom, 
kjer smo prenočili. 
Osrednja slovesnost ob 
občinskem prazniku je 
namreč bila v vasi Vel ik i 
Siljegovac, ki je dvajset 
kilometrov oddaljen od 
tod. Tu je bil tudi nekak
šen spoznavni večer. In 
že se je po hotelski dvora
ni razlegala tista lepa slo
venska narodna Oj ta mli
nar in potem še Pleničke 
je prala, ki jo je še pred 
dobrim letom s takšno ra
dostjo v srcu zapel pri 
Smiglovi zidanici Edvard 
Kardelj. Ubrani glasovi 
trnavskih pevcev so naj
prej pričarali izjemno tiši-
r»o, takoj za tem pa iskre-

ploskanje, ki je svoj 
^rhunec doživelo ob zak
ljučku pesmi Oj Moravo. 

S V E T O L J U B I S A V 
LJEVIČ:« Dragi pevci iz 
Trnave! Presenetili ste 
fiie. N e vem, kaj naj vam 
••ečem, toda zame ste izre
cni pevci. V Kruševcu 
oomo v kratekm posneli 
gramofonsko ploščo z na-
''odnimi pesmimi iz P o -

moravlja. 2e sedaj vas va
bim: Pridi te in posnemite 
na ploščo našo lepo Oj 
Moravo . !« 

P e v c e m so se zaiskrile 
oči, kar čutiti je bilo tople 
in iskrene poglede na nji
hovega zborovodjo Jože
ta Skorjanca. Radi ga 
imajo, saj so se pri njem 
mnogo naučili. Radi tudi 
zato, ker je z njimi prija
telj, toda kadar je treba, 
tudi č lovek trdnih načel, 
ki ne popušča. Potem, ko 
so za ples poskrbeli še 
Vesel i hmeljarji, je Jože 
pogledal svoje pevce, j im 
izrekel dve , tri besede in 
odšli so na počitek. Jutri 
bo naporni dan. Najprej 
nastop v Ve l ikem Silje-
govcu in potem še v do
mu mladine v Kruševcu. 

GOSTOUUBNOST V 
VELIKEM 
ŠILJEGOVCU 

L e p o nedeljsko jutro je 
bilo. Na nebu niti oblačka 
in sonce je dobesedno 
žgalo. P o skoraj polurni 
vožnji smo prišli v Vel iki 
Siljegovac. Vsa vas je bila 
na nogah. Transparenti z 
napisi Tito-naša pot, Ju-
goslavija-bratstvo in 
enotnost-samoupravlja-

nje-neuvrščenost. Poz
dravljeni bratje iz sloven
skega Ža lca . . . Vrvež , 
stojnice, odprte trgovine, 
prazniče obleke, odo j ki 
na ražnju, srbske naro
d n e . . . Na stojnicah pro
dajajo vse mogoče - od 
kičastih plastičnih izdel
kov od k d o v e kod, do jo
pic. Izstopili smo iz avto
busa. Pričakali so nas 
predstavniki krajevne 
skupnosti in nenadoma je 
na cesti nastal pravi špa-
lir. K o t bi se glavna vaška 
cesta izpraznila smo za 
nas. In res se je. Sprejem 
v njihovem kulturnem 
domu z obvezno kavico 
in »raki jo« in potem na
stop. Nastop pred nekaj-
t isočglavo množico ljudi, 
ki so z Vesel imi hmeljarji 

vred prepevali Moj očka 
ima konjička dva in po
tem domala vsi skupaj s 
trnavskimi pevci zapeli 
Oj Moravo. Mladeniči v 
kavbojkah in širokih sraj
cah ter frizurami v stilu 
Travolta. starčki v 
srbskih narodnih oblači
lih. Pesem, vriskanje, plo
skanje. Ponujali so nam 
vse. Vse, kar je kdo v tem 
trenutku imel pri roki. Pa 
vendarle ne bom pozabil 
očka, ki je prišel k pevki 
ansambla Veseli hmeljar
ji in ji s solzami v očeh 
ponudil lepo, rdeče jabol
ko. Dan se je spreminjal v 
noč. Poslovi t i se je bilo 
treba. Pa so<ias kar obda
jale množice domačinov 
in z nami prepevale in 
plessde. Pridite še k nam. 
Kadarkoli želite. Hvala 
vam, bratje Slovenci! Mi 
lahko rečemo le - tisoč
krat hvala, dragi prebival
ci Vel ikega Siljegovca! 

GOZDIČ JE ŽE 
ZELEN NA 
SLOBODIŠTU 

Slobodište v Kruševcu. 
Tisoč ljudi so Nemci tu 
zverinsko umorili. Tisoč 
Balkancev. Dejanje »c iv i 
liziranih« N e m c e v . Zveri-
stvo, ki ga je sposoben 
storiti »Ubermensch« . N e 
le Nemci . Tudi Bolgari. T i 
se danes tega nočejo spo
minjati. Ž e vedo , zakaj 
ne. Sramotna dejanja bi 
vsakdo najraje pozabil. 

Tema je že, ko stopamo 
po tem enkratnem po
mniku, ki ga je ustvaril 
Bogdan Bogdanovič . 
Vstopamo skozi vrata 
sonca in koraki tiho od
mevajo po stezi krvi. Na 
mestu, kjer so se dogajale 
tragedije, nevredne člo
veka, zadoni iz trnavskih 
grl Gozdič je že zelen. T i 
šina. Samo šelestenje dre
ves z bližnjega hriba se 
sliši in še list, odpadel list 
z drevesa, bi lahko slišali. 
Nasproti doline smrti je 
kot zrcalna slika dolina 

življenja. Tistega življe
nja, ki ga ž iv imo danes. 
Vsako leto se v tej dolini 
življenja, ki je letno gle
dališče, odvijajo kulturne 
prireditve. 28. junija se 
prično. Sem pridejo 
dramski umetniki iz vse 
Jugoslavije. Severno od 
doline življenja v tisoče
rih lučkah visoko v nebo 
utripa odsev tega življe
nja - Kruševac. 

Večerni koncert v dvo
rani Mladinskega doma je 
bil vrhunec. Trnavski 
pevci so prepevali kot 
menda še nikdar ne in ne
nadoma nam je postalo 
jasno, da je to zbor, ki je 
trenutno edini iz Savinj
ske doline sposoben na
praviti tako dober vtis. 
Celo beograjski dramski 
umetnik Rale Damljano-
vič, ki je sodeloval v pro
gramu, n i . mogel ra
zumeti, kako lahko tako 
prefinjeno poje zbor iz va
si. N i č manj niso bili 
uspešni Veseli hmeljarji, 
ki so se spet »naš l i« . V 
kratkem bodo namreč pri 
R T B posneli novo vel iko 
ploščo, v teh dneh pa od
hajajo igrat in prepevat 
našim zdomcem v Zvez
no republiko Nemči jo . 
Tja jih je povabilo sloven
sko društvo Triglav iz 
Munchena. In spet Oj M o 
ravo za zaključek. 

Vračamo se. Nepozab
ni vtisi. Spomnimo se 
Ribarske banje, kjer so 
žalski ljubitelji kulture 
razvneli goste v tem 
zdravilišču. Razmišlja
mo o nepotvorjenosti in 
dobroti nekega naroda 
in o dobrih ljudeh iz Ve
likega Siljegovca. Znova 
razumemo, zakaj sta se 
polka in kolo tako ujela 
ob trenutkih največje ra
dosti. Bratstvo in enot
nost ni le fraza. En del
ček pa sta k nadaljnji 
krepitvi jugoslovanske
ga simbola prispevala 
prav Moški pevski zbor 
iz Trnave in Veseli hme
ljarji. 

J A N E Z V E D E N I K 

V Kruševcu dobre volje ni manjkalo. Za kolo so poskrbeli domačini, za polke pa 
Veseli hmeljarji. 

Moški pevski zbor iz Tmave, ki ga vodi Jože Škorjanc, je najbolj navdušil S' 
srbsko narodno O j Moravo. 

60 LET VILME ŠTUCINOVE 
Težko je razbrati, česa je 

bila tovarišica Vilma ob svo
jem življenjskem jubileju -
šestdesetletnici življenja, 
najbolj vesela. Ali prisrčnega 
stiska rok svojih sodelavk na 
vse zgodaj zjutraj, ali pesmic 
njenih malčkov, ki so jih za
peli njej na čast, ali pa slove
snosti v krogu nekdanjih so-
borcev, tovarišev, ki so jo 
pripravili na občinskem od
boru Zveze borcev v Celju. 

V svoji preveliki skromno
sti je bila osupla, preseneče
na, ker tega ni pričakovala. 
Tako, kot ni nikoli delala za
to, da bi dobila priznanja. 

O sebi težko spregovori, 
kadar pa že mora, govori sa
mo o delu, kije bilo tudi vse
skozi gonilna sila njenega 
življenja. 

Najbrž že tedaj, ko se je 
pred 60. leti rodila v Svetlem 
raju, vasici blizu Huma na 
Sutli. »Že od takrat gledam z 
optimizmom v bodočnost. 
Čeprav doma nismo živeli v 
rožnatih razmerah. Bilo nas 
je osem otrok, mati in oče sta 
morala trdo garati, da smo 
lahko živeli. Sla sem po nju
ni poti, za doto v življenju pa 
sta mi dala delo.« 

V Šmarju pri Jelšah se je 
Vilma Stucinova šolala, nje
ne sanje, da bi stala za kate
drom in učila otroke, pa so 
se težko uresničile. Pretrgala 
jih je vojna, mlado dekle pa 
je takoj vedelo, kje je njeno 
mesto. Kot aktivistka je pri
čela z delom že prvo leto in 
zaupane soji bile najtežje na
loge na terenu. Rada bi po
stala partizanka, pa ji je par
tija, katere članica je postala 
1944 leta, namenila drugač
no vlogo. Opravljala jo je tu
di še po vojni, ko je bila v 
službi na notranji upravi. 
Delovne naloge so jo pope
ljale v Poljčane, Ljubljano in 
končno v Celje, kjer dela in 
ustvarja že 28 let. 

Ce pa bi na ogrlico svojega 
življenja nizala delovna leta 
bi nabrala štirideset biserov, 
polovica od njih pa bi bila 
tista leta, ki so tesno poveza
na z vzgojno varstveno usta
novo Tončke Čečeve v Celju, 
Njena ravnateljica je od nje
ne ustanovitve do danes. 
»Sprejela sem jo v najtežjem 
času, v najlepšem pa bi jo 
rada zapustila in to takrat, ko 
bodo vsi otroci varno sprav

ljeni pod streho.« In tem ho
tenjem in nadaljnjim načr
tom se tovarišica Vilma še 
danes razdaja. Zato je tudi 
ostala »mlada«, kljub letom, 
ki kažejo le zrelost in umirje
nost. Sama pravi, da je v njej 
toliko elana prav zato, ker 
dela in živi z mladimi. Načr
tuje, ustvarja, da bi bil pred
šolskega varstva deležen sle
herni otrok, ker se zaveda 
kako pomembno je to za na
daljnjo vzgojo.« 

Ko smo se pri slovesu ro
kovali s prosvetno in družbe
nopolitično delavko Vilmo 
Štucinovo, je bil stisk njene 
roke topel. Besede, ki jih je 
spregovorila v zahvalo ob 
njenem jubileju pa uprte v 
delovni vsakdan, tak kot je 
bil tudi ob njenem prazniku^ 

ZDENKA STOPAR 

ZARJAVDOBOJ 

v sklopu sodelovanja po
bratenih mest, odhaja kul
turno društvo Zarja Trnovlje 
jutri na gostovanje v Doboj , 
kjer bodo uprizorili Brecho-
vega Svejka v I I . svetovni 
vojni v režiji Štefana Žvižeja. 
Zarjani bodo gostje tamkajš
njega amaterskega gledali
šča »17. april« in družbeno
političnih organizacij. V ča
su obiska v Doboj u bodo tu
di položili venec na spomin
sko grobnico žrtvam faši
zma. 

Skladiščno transportni center 

»JAVNA SKLADIŠČA« Celje - Čret 
Delavski svet DO 
objavlja 
prosta dela in naloge 

1. KURIRJA 
2. ČUVAJA 

Pogoji: 
pod 1. 
- končana osnovna šola 
- vozniško dovoljenje za A in B kategorijo vozil 
- 6 mesecev delovnih izkušenj 
- starost nad 20 let 

pod 2. 
- končana osnovna šola 
- primerne moralnopolitične lastnosti 

Delo se združuje za nedoločen čas s polnim delovnim 
časom in 2-mesečnim poskusnim delom. 

Prijave pošljite v 15. dneh po objavi oglasa na gornji 
naslov. 

Geodetski zavod Celje, p. o. 
Ul. XIV. divizije 14, Celje 

Delavski svet 
objavlja 

JAVNO LICITACIJO 

za prodajo osnovnega sredstva 

avto fiat Zastava 750 
Leto izdelave 1974, avto je karamboliran, registriran 
do 7. 5. 1980; izklicna cena 8.000,00 din. Prometni 
davek ni vračunan v ceni vozila in ga poravna kupec. 

Javna licitacija bo 9. novembra 1979 od 6,30 do 7,30 
ure pri avtomehaniku Hotko Kari, Škofja vas. Ogled 
pol ure pred licitacijo. 

Pred pričetkom licitacije morajo interesenti položiti 
10% izklicne cene osnovnega sredstva. 



GRAFIKA 
ZDENKE GOLOB 
V ŽALCU 

P o razstavi skupine li
kovnih amaterjev so v Sa-
v inovem salonu v Žalcu 
tokrat pripravili razstavo 
na Celjskem precej nez
nane avtorice Zdenke 
Golob. V sredo, 24. okto
bra ob 18. uri bodo odprli 
razstavo njene grafike, ki 
bo na ogled do 3. novem
bra. Na otvoritvi bo spre
govori l l ikovni kritik Iz
tok Premrov, v 20-minut-
nem kulturnem progra
mu pa bo nastopil prizna-. 
ni trio, tenorist Mitja Gre-
gorač, violinist Tomaž 
Lorenz in kitarist Igor 
Saje. 

KRALJ NA BETAJNOVI IN 
FIGAROVA SVATBA 

Na letošnjem Borštnikovem srečanju se bo zvrstila vrsta 
izredno lepih predstav iz vseh slovenskih gledališč, v pro
gramu pa so tudi gostovanja iz južnih republik. Celjsko 
gledališče se je v torek udeležilo BS v Mariboru s T R E M I 
S E S T R A M I A . P. čehova, k nam v Celje pa prihaja Cankar
jev » K R A L J N A B E T A J N O V I ! « v uspeli postavitvi Mest
nega gledališča ljubljanskega v režiji Dušana Jovanoviča. 
Predstava je že na lanskoletnem Sterijinem pozorju prejela 
vrsto nagrad in pohval. V uprizarjanju Cankarjevih besedil 
pomeni prav tako kot celjska Lepa Vida popolnoma nov 
pristop v iskanju in aktualizaciji sodobnega Cankarja. Kralj 
na Betajnovi bo v Celju to soboto ob pol osmih zvečer. 
Vabljeni! 

V nedeljo, 28. oktobra ob 19.30 bo ponovno v gosteh 
mariborska Opera, ki se bo predstavila z Mozartovo » F I G A -
R O V O S V A T B O « pod taktirko Borisa Svare in Emi lom 
Baronikom v vlogi grofa Almav ive ; peli bodo še Nada Zrim-
škova, Mileva Pertotova, Ferdinand Radovan, Veronika Mi-
heličeva, Majda Svaganova in drugi. \ 

PIONIRSKA KNJIŽNICA CELJE i 

PRVO OKNO V SVET 
Letos Je bilo v njej že 18.768 obiskovalčevi Pionirska knjižnica v Ce

lju je brez dvoma pomemb
na postaja mnogih osnov
nošolcev. O tem pričajo tudi 
podatki, saj knjižnico obi
skuje 1931 pionirjev, skupaj 
pa je letos stopilo v knjižnico 
kar 18.768 obiskovalcev, ki 
so si izposodili 55.184 knjig. 
Pomembna novost, ki so jo v 
Pionirski knjižnici uvedli ob 
letošnjem praznovanju me
dnarodnega leta otroka, je 
brezplačen vpis in izposoje-

valnina za knjige. Prejšnje 
leto so pionirji ob vpisu v 
knjižnico še odšteli 20 dinar
jev, sedaj pa si lahko knjige 
izposojajo, ne da bi morali 
karkoli plačati. T o je zelo 
vzpodbudno, saj podatki ka
žejo, da se je letos povečalo 
število na novo vpisanih pio
nirjev v knjižnici. 

Sicer pa velja poudariti, da 
Pionirska knjižnica ni name
njena le posojanju knjig. V 
njej je tudi ljubko urejena či
talnica, v kateri se lahko pio
nirji nemoteno zadržujejo, 
ko brskajo po knjigah. V či
talnici je še barvni televizor, 
ki ga knjižničarke prižgejo, 
ko so na sporedu oddaje za 
otroke. In pravijo, da pro
gram v barvah privabi v či
talnico marsikaterega pio
nirja. Končno je na policah 
čitalnice tudi gramofon, h 
kateremu sodijo sila imenit
ne plošče pravljic. Teh seve
da ne posojajo pionirjem na 
dom, ker se lahko prehitro 
pokvarijo, toda knjižničarke 
rade zavrtijo'mladim obisko
valcem ploščo po želji. 

In kaj si pionirji najraje 
sposojajo v knjižnici? V prvi 
vrsti pravljice, pustolovske 
zgodbe in zgodbe o partiza
nih, najmJajši pa radi sežejo 
po slikanicah ali pa po igrači. 
Ste dobro prebrali? Res je, v 
Pionirski knjižnici že lep čas 
posojajo tudi igrače, takšne 
seveda, ki se ne pokvarijo ra
de. T o pa so predvsem lese
ne Cicibanove kocke. L e g o 
kocke, polikvadri in druge. 

V prijazni knjižnici tudi 
vseskozi skrbijo, da bi poglo
bili vezi s svojimi najbolj 
zvestimi bralci. Tako j im 

omogočajo, da v posebni vi
trini predstavljajo svoje naj
ljubše knjige in jih priporo
čajo ostalim obiskovalcem 
knjižnice. Enkrat letno pa 
povabijo jedro najbolj pogo
stih obiskovalcev v čitalnico 
- to je največkrat ob Dnevu 
mladosti - ter jih pogostijo, 
se pogovori jo z njimi in jih 
obdarijo s knjigami. V knjiž
nici se namreč zavedajo, da 
ne smejo zanemarjati svojih 
zvestih bralcev. Nasprotno, 
vzgajajo jih in usmerjajo. S 
tem pa dosegajo svoj osnov
ni namen, saj širijo ljubezen 
do knjige in knjižno kulturo 
med tisoče mladih pionirjev 
in cicibanov. 

D A M J A N A S T A M E J C I C 

S KRITIČNIM OČESOM PO LAŠKEM 

O KULTURI, TURIZMU IN SE OEM 
Kai vse si Laščani želijo in kaj za to storijo? 

Vrsto let delujeta v La
škem dva pevska zbora, god
ba na pihala, vsi ti pa skupaj 
s šolniki nosijo breme kul
turne dejavnosti, prireditev 
in manifestacij. Žal j im v La
škem ne uspeva razviti no
vih oblik kulturne dejavno
sti, tako da se doseženo z leta 
v leto ponavlja. Organizatorji 
se vedno v strahu sprašujejo, 
če bo obisk zadosten. 

»Laščani so čudni ljudje, 
ker si raj še ogledajo nastop 
kakega narodnozabavnega 
ansambla, kot gledališko 

predstavo!?«. Tako bo kdo 
pokritiziral. Toda ansambel 
ima ozvočenje, gledališčniki 
in podobne skupine pa so 
brez mikrofonov. Dvorana je 
neakustična, kako bi tudi bi
la, saj je bila zgrajena kot te
lovadni dom. Tudi skromna 
kinodvorana je več ali manj 
prazna zaradi nemira in hru
pa s ceste, pa tudi zaradi pro
grama, ki ni najboljši. 

Priznati je treba, da zadnja 
leta v Laškem posvečajo več 
pozornosti raznim priredi-
tva, razstavam, og ledom 

predstav izven delovnih or
ganizacij in v njih. Tu so naj
bolj zavzeti v zdravilišču, v 
pivovarni in Timu. Se pa 
zgodi, da so hkrati ob istem 
času prireditve v mestu in v 
kateri od delovnih organiza-. 
cij. Po tem pa padajo očitki 
zaradi odtegovanja publike. 
Za Laško pri 5000 prebival
cih brez okolice bi to ne sme
lo biti problem. 

Največkrat se ustavi vse 
pri denarju, ki je namenjen 
kulturi. Vse kulturi name
njene stavbe v občini so v 

slabem stanju. N e sprav 
skupaj večjih vsot za grac 
novega kulturnega domi 
vsaj za temeljito adapta 
obstoječega. 

Tudi za gostovanja gl( 
lišč ni denarja, pa tudi dv( 
na ne odgovarja. Najbri 
prav, da tudi letos pop« 
mo ljubitelje gledališča v 
Ije. 

Je kdo razmišljal o no 
oblikah kulturnih priredi 
morebiti o kakšni slikai 
koloniji, ki jih slikovito 
ško z okolico naravnost 
bi? Ce že puščamo propa( 
stare kulturne spomeniki 
jih celo uničujemo, samo 
storili, da bi dobili v 
nove? 

V Laškem so živeli in d< 
vali znani kulturni delai 
Spominske plošče, ki so, I 
dijo. Premalo je izkorišč« 
tudi muzejska zbirka. 

Laško se šteje za turistih 
mesto. Turistični vodič 
prehitro pošel, ali pa je 
tiskan v premajhni nakla 
Bi lo bi ga dobro tudi dop 
niti. Zakaj bi ob prazni 
»P iva in cvetja« ne ponu£ 
razviden načrt mesta z ' 
načbo vseh znamenitosti 
mimo pivskih šankov? 

Z več pobude in pogul 
pri odločitvah in malo tve! 
nja bi bilo že v preteklo 
več zgrajenega (bazen, špo 
na igrišča, hotel ali mot 
večja trgovina). Ce ne boH 
nič storili, bo Laško posti 
tranzitni kraj in po predvi' 
ni boljši cesti bodo še hitn 
zdrsnili skozi kraj. 

Ce kdo drugačne misli, 
zanika te trditve, bomo ri 
prebrali veselejše obete 
pot pri razvoju Laškega 
opisanih vidikih. Dobro* 
šel je vsak odgovor ali na< 
Ijevanje teh zapažanj. 

F A N I K A L A P O R I ^ 

NAŠA PESEM 
NA 
NIZOZEMSKEM 

v predzadnji številki naše
ga tednika smo pod tem na
slovom napovedali koncert
no pot Komornega moškega 
zbora v dneh od 13. do 15. t. 
m. 

Zbor, pod umetniškim 
vodstvom Vida Marcena, se 
je odpravil na pot, povabljen 
od prijateljskega zbora »Ora
nje« iz Schinvelda (pokraji
na Limburg) , kjer je imel 
prvi večer, tj. v soboto 13. t. 
m. prvi koncert. Naslednjega 
dne, tj. v nedeljo 14. t. m. je s 
celovečernim koncertom po
častil 50-letnico slovenskega 
zbora » Z v o n « v Brunssumu, 
v ponedeljek, 15. t. m. pa je 
zbor nastopil tretjič v filhar-
monični dvorani univerzitet
nega mesta Leiden, vsako
krat, izjemno toplo sprejet, v 
nabito polnih dvoranah. 

V e č o kulturno-umetni-
škem in kulturno-političnem 
pomenu koncertov, bomo 
podrobneje poročali v na
slednji številki. 

VOJNIK 

PREPEVALO PET ZBOROV 
Vzorno pripravljeno srečanje domačega društva 

Kulturno prosvetno druš
tvo »France Prešeren« v V o j -
niku je pripravilo v petek, 
19. oktobra srečanje moških 
zborov iz Vojnika in okolice. 

Prireditev je bila v nabito 
polnem Kulturnem domu ob 
19. uri. Prireditelj, kateremu 
je stala ob strani Krajevna 
skupnost Vojnik, se je potru
dil, ter organiziral srečanje 
zborov vzgledno. Po leg oku
sne dekoracije dvorane je bi
la tudi tehnična stran skrbno 
premišljena, tako npr.: napo
vedovanje, podeli tev šopkov 
zborovodjem, uvodni, pri
meren, a nič predolgovezen 
govor, itd. Skratka, vse se je 
odvijalo kot na kakšni tradi
cionalni reviji, za kar gre or
ganizatorjem vse priznanje. 

In še posebno priznanje za 
iniciativo tovrstne priredi
tve, ki je še kar preredek po
jav na našem področju. Na

stopilo je 5 moških zborov: 
najprej domačin, zbor iz V o j 
nika pod vodstvom Rudija 
Sakelška. Ob tej priliki se je 
predstavnik zbora zahvalil 
dosedanjemu zborovodji 
Antonu Volasku za dolgolet
no požrtvovalno delo. Sledil 
je najbližji sosed, moški zbor 
»Anton Bezenšek« iz Fran-
kolovega, ki ga vodi Marjan 
Lebič . Zapel je 5 pesmi z do
kaj dobro izgovorjavo in in-
tonacijo. Trinajstčlanski 
zbor »Dominik Hriberšek« iz 
Smartnega v Rožni dolini je 
nastopil s svojim zborovo
djem Jožetom Dimcem ter 
zapel 5 pesmi z okusno inter
pretacijo, ki je očitno pod 
vp l ivom Komornega moške
ga zbora, katerega dolgoletni 
član je Dimec. Posebej velja 
omeniti rusko pesem »Dva
najst razbojnikov« z zelo le
pim bariton-solom. Moški 
zbor »Tone T o m š i č « iz 

Strmca se je predstavil s svo
jim mladim zborovodjem 
Petrom Selčanom solidno, z 
dobro intonacijo, jasno dik
cijo in z diferencirano dina
miko. K o t zadnji je nastopil 
moški zbor » S v o b o d a « iz Ce
lja pod vods tvom Vida Mar
cena. Zbor zveni dobro, ima 
nekaj lepih glasov, tudi do
bre soliste, program je bil 
prireditvi primerno izbran. 

Spričo revijalnega značaja 
pevskega srečanja bi bilo ne
smiselno ocenjevati zbore po 
njihovi kvaliteti. Vendar mo
remo z zadovoljstvom zabe
ležiti, da je bil nastop vsake
ga dostojen, dobro priprav
ljen, kar kaže na občutek od
govornosti. V tem kotičku 
našega področja se nekaj ra
zvija, kar ima voljo, da se de
jansko (ne z besedo) vključi 
v akcijo »človek-delo-kul-
tura«. 

E G O N K U N E J 

ŽALEC: 
KAKŠNA 
POZORNOST? 

v knjigarni M K v Žalcu je že več kot 10 dni v izložbi 
knjiga Mete Rainer » F I C F I R I C « . Knjiga je izšla pri 
založbi Partizanska knjiga, v Matjaževi knjižici. V knji
garni pravijo, da je po knjigi ve l iko povpraševanje. 

Meta Rainer je domačinka in znana kulturna de
lavka. Zato se ob izidu knjige postavlja vprašanje: 
zakaj samo prodaja preko knjigarne? Kje je Kulturna 
skupnost, kje je Zveza kulturnih organizacij Žalec, ki 
bi lahko malo drugače predstavila knjigo domače pe
snice? 

Znano je, da so ob otvoritvah likovnih razstav v 
L ikovnem salonu v Žalcu koncerti, predstavitev raz
stavljenih del, tiskajo vabila itd. A l i bi ne moglo-biti 
nekaj podobnega ob izidu knjige? Al i se ne M mogel 
organizirati literarni večer, predstavitev pesnice, mar
sikdo si želi knjigo z njenim podpisom? 

M o g o č e se kaj takšnega pripravlja? Predlagam N o 
vemu tedniku. Radiu Celje, ki je že pripravilo več 
oddaj njenih pesmi (tako piše v uvodniku Neža Mau-
rer), da organizira literarni večer. 

F . J E Ž O V N I K 



KJE SO TISTE STEZICE... 
jevna organizacija Z B N O V 

g. ar pri Celju je pripravila 13. 
0. izlet za borce na Koroško on-
Iran meje. 
Našo državno mejo smo prevo-

jli na Viču pri Dravogradu, nato 
las je vodila pot mirno Vel ikovca 
r smeri proti Gosposvetskemu 
^ I ju . Kl jub močnemu nalivu 
imo se ustavili pred znanim voj -
rodskim prestolom. Vod ič nas je 
leznanil z zgodovinsk im pome-

|riom slovenskih knezov ter razlo-
;žil obred ustoličenja. 
I Ob petju partizanskih pesmi 
Igmo se kmalu pripeljali v Celo
vec. Seznanili smo se z zgodovi 
no tega nekoč slovenskega me-
gta, pa tudi z n jegovo v logo v 
slovenskem kulturnem življenju, 
saj je v sredini devetnajstega sto
letja prav Ce lovec prevzel vodi l 
no mesto. Tu so tiskali našo teda
njo prozo in pesmi, ker je bil na
tis posvetne književnosti v Ljub
ljani za nekaj let prepovedan. 
Mesto daje danes povsem nem
ški videz, povsod slišiš le nem
ško govor ico , povsod vidiš le 
nemške napise. 

Pr ipomnit i pa moram, da je to 
le navidezna ocena bežnega opa
zovalca, g o t o v o so kje tudi slo
venske t rgovine, a jih žal nismo 

odkrili. Mesto je ve l iko in skrbno 
urejeno. Na mnogih mestih pa 
smo še videli visoke panoje s sli
kami kandidatov za volitVe, ki so 
bile pred kratkim. Ob pogledu na 
deželno palačo smo se spomnili 
naših zavednih Slovencev, njiho
vega težkega boja za osnovne na
rodnostne pravice. Bolj kot do
slej se zavedamo, da jih b o m o 
morali še bolj izdatno podpirati v 
njihovih prizadevanjih. 

Se nikdar ni bila koroška naro
dna pesem: »Gor čez i z a r o . . . « ta
ko dožive to in občuteno izpeta, 
kot smo jo zapeli na poti iz Celov
ca proti Selam, kamor smo se na
menili. 

Sele so odročna čisto sloven
ska gorska vasica. T u živijo skro
mni ljudje, glavni vir dohodka 
j im daje gozd. Vese lo si presene
čen, ko zagledaš slovensko ob
činsko poslopje in poleg stare 
cerkve novo, moderno grajeno 
cerkev s s lovenskimi oznanili. 
P o d cerkvijo je majhno pokopa
lišče, na skromnih križih so čisto 
slovenski napisi. Pog led nanje ti 
pove : T u živijo preprosti, pošteni 
ljudje, ohranili so svoj jezik kot 
edino bogastvo! 

Blizu cerkve je tudi Skromen 
spomenik padlim borcem. 

Cas je kar prehitro minil in mo
rali smo nadaljevati pot. Usmeri
li smo se proti Robežu. T u so naši 
rodoljubi postavili znan spome
nik, ki nas spominja na borbo, ko 
so borci Kranjčevega bataljona 1. 
1942 premagali SS-oddelek. T o je 
bila prva partizanska zmaga na 
Koroškem. 

Naš vodič nam je povedal, da 
so že 1. 1942 ustanavljali na tem 
področju prve slovenske O F od
bore in da je 1. 1943 Stane R o 
zman ustanovil na Kopr ivniku 
prvi koroški bataljon. 

Cisto do spomenika na Robežu 
žal nismo mogli , ker je začelo po
novno močno deževati, cesta pa 
je zaradi popravil za težja vozila 
neprevozna. Tako smo nadalje
vali pot do Zitare vasi, kjer smo 
se ustavili pri s lovenskem gostil
ničarju Vladimirju Rutarju. Ta 
nas je prijazno sprejel. 

Kmalu je v Rutarjevi gostilni 
zadonela slovenska pesem tako 
ubrano, da je celo nekaj drugih 
gostov pristopilo. 

Pri Holmecu smo se vrnili v 
Jugoslavijo. Za nekaj trenutkov 
smo se ustavili na Poljani, kjer 
smo videli spomenik padlim, ko 
so se v zaključnih bojih 1. 1945 
spopadle naše enote štirinajste 
divizi je z oddelki umikajočih se 
ustašev in Nemcev . 

D R A G I C A R A U T E R 

KOSTRIVNICA POD BOČEM: GOSTILA BORCE 
Osnovna organizacija Zveze 

borcev Kostr ivnica je organizira
la o b 35-obletnici delovanja biv
šega okraja O F Rogatec srečanje 
borcev, aktivistov in kurirjev te
ga področja. Srečanje je bilo dvo
dnevno. Zbrali smo se v soboto 
13. oktobra v n o v e m kulturnem 
domu v Kostr ivnici v prisotnosti 
številnih domačinov, ki so tudi 
svojčas bili tesno povezani s par
tizani. Najprej smo odšli k spo
meniku padlih borcev in žr tev fa
šističnega terorja, se poklonil i 
nj ihovemu spominu ter položili 
venec. 

Za tem je bil v domu kulturni 
program, ki so pripravili krajev
na skupnost Kostrivnica, Kultur

no prosvetno društvo s svoj im 
moškim pevsk im zborom, mla
dinci in pionirji osnovne šole K o 
strivnica. Slavnostni govornjk je 
bil Javorič Anton-Mika, ki je bil 
v letih 1944-45 načelnik narodne 
zaščite bivšega okraja Rogatec , 
ki je imel svoj položaj na Boču. 

Vse navzoče je pozdravil tudi 
predsednik K S Kostr ivnica 
Franc But ter jih seznanil z uspe
hi, ki jih je dosegla ta krajevna 
skupnost v zadnjem desetletju in 
nakazal perspektivni plan razvo
ja v prihodnjem obdobju. Za tem 
je spregovori l podpredsednik 
občinskega odbora Z B Šmarje 
pri Jelšah ter poudaril pomen 
takšnih srečanj. P redvsem je tre

ba povečati skrb za tiste borce, ki 
še danes ž ive v težkih pogojih. 

Naslednji dan, to je v nedeljo 
14. oktobra, je skupina 30 bivših 
borcev krenila na pot na Boč in 
sicer v dveh skupinah. Obiskali 
smo preko 20 partizanskih hiš, 
obujali z domačini spomine in jih 
obdarili s skromnimi darili. Po 
poldne smo se vsi zbrali pri P6-
lajžarjevi partizanski hiši, kjer 
sta nas gospodinja Julka in go
spodar Miha, borec 5. prekomor-
ske brigade s svojimi sedaj že 
odraslimi otroki prav prisrčno 
sprejela. Taborniki odreda 
»Zdravi ln i v re l c i« iz Rogaške 
Slatine so nam skuhali okusno 
partizansko enolončnico. 

B. F. 

2 5 LET RADIA CELJE 

VESELI 
TRENUTKI SO »ŠTRIKANJE« 

Tako pravi Tone Jer-
nejčič, ki je bil rojen v 
Obrežju pri Zidanem mo
stu in je zaposlen pri R T V 
Ljubljana, področni cen
ter Celje, kjer skupina - v 
kateri je tudi on - skrbi in 
vzdržuje televizijske pre
tvornike in oddajnike na 
širšem celjskem območ
ju. Po tem doda: 

» P o m a g a m tudi pri 
vzdrževanju tega dobre
ga, starega celjskega jaj
ca,« se zasmeji, kot se zna 
le on in takoj pridene, » k o 
se je iz njega izvalilo že 
toliko dobrega.« 

S sedanjo službo se T o 
ne Jernejčič ukvarja zad
nja tri leta, medtem ko je 
bil prej zaposlen na od
dajniku Golovec . T o je bi
lo še takrat, ko je Radio 
Celje sodil pod Ljubljano. 
Poleg sedanje redne za
poslitve pa ni tedna, da 
ne bi zašel v studio naše
ga radia ter izpeljal od
dajo. Pravzaprav je to člo
vek, ki je resnično zlata 
rezerva v najboljšem po
menu besede za naš te
hnični del izvedbe radij
skega programa, katere 
največja lastnost je, da ni
koli ne odpove. 

Tone se spominja: 
»Začetki? Hudi, vendar 

lepi! Star studio, dva na
vadna gramofona in star 
Phil ipsov študijski mag
netofon, ki smo ga pode

dovali od predvojne ljub
ljanske K u k a v i c e . . . 
Kljub starosti ni tako 
škripalo, kot prepogosto 
danes . . . « 

K d a j si začel delat i pri 
Radiu Celje, ki praznuje 
v letošnjem letu 25 let 
delovanja? 

Tone Jernejčič: »začel 
sem menda 1960 ali leto 
dni kasneje.« 

T v o j i p rv i sodelavci? 
» M e d tehniki brez dvo

ma Janez Klanjšek, ki je 
prišel nekaj mesecev 
prej. Sicer pa, ob razdeli
tvi, je Janez ostal na celj
skem radiu, midva z Alo j 
zom Brtoncljem pa sva 
odšla ,pod' Ljubljano.« 

Spomin na napovedo
valce? 

»Posebno na Mirana 
Herica, ki je danes v 

Ljubljani, Djelo Ribiče
vo , P e r l i č a . . . « 

Anekdota? 
»Ve l iko , vendar naj 

omenim samo eno. K o 
smo dajali čestitko za 
rojstni dan naši Djeli Ri
bičevi je napovedovalec 
Miran Heric rekel - vse 
najboljše za to in to Djeli 
F i š e r . . . « 

Je b i lo kaj zamere? 
» N e , saj če bi za vsako 

stvar zamerili, nas že nik
jer več ne bi b i lo!« 

Vsakotedensko sreča
nje s celjskim rad iom. . . 

» T o je kot ,zdravilo'. 
Vsaj enkrat tedensko sre
čaš stare, dobre prijatelje, 
sodelavce, z njimi kakšno 
rečeš . . . Poleti je to bolj 
pogosto, ker sta ,ta prava' 
tehnika na dopustu in de
la . r eze rva ' . . . « 

Si kdaj pri vodenju od
daje slabe vol je? 

»Pravzaprav nikoli, kaj
ti vsega sem se navadil. 
V e m , kako poteka ta po
sel! Na hitro se razburiš, 
če nimaš vsega priprav
ljenega in je treba ,štrika-
ti'. T o je bolj poredko. V e 
liko, vel iko več je veselih 
trenutkov!« 

Takšen je Tone Jernej
čič. Droben, živahen, ve
dno s klobukom na glavi, 
iskrivih oči, ostrega jezi
ka . . . Pripravljen je na ša
lo, zna pa najti mejo med 
delom, kritiko in vese
ljem. Predvsem pa - no
bena stvar mu ni pretež
ka! In če sam dodam: več 
kot desetletje že aktivno 
sodelujem z njim. Vel iko
krat sem prišel prepozno 
ali razburjen ali drugače 
nerazpoložen pa me je ve
dno znal v trenutku po
miriti, pa čeprav sam ni 
bil miren, ker je priprav
ljal oddajo. 

T O N E V R A B L 

RAZVOJ REVOLUCIONARNEGA DELAVSKEGA GIBANJA NA CELJSKEM OBMOČJU OD ZAČETKOV DO LETA 1941 

OBNAVLJANJE PARTIJSKIH 
ORGANIZACIJ 

Sestojanuarska diktatura je s svojim te
rorjem in nezakonitostjo kmalu zašla v kri
zo, ki jo je še zaostrila naraščajoča svetovna 
gospodarska kriza. Zato je kralj Aleksander 
3. septembra 1931 izdal oktroirano (vsilje
no) ustavo. Toda med ljudstvom je nezadrž
no raslo nezadovoljstvo. 

Obnavljanje partijskih in skojevskih or
ganizacij v Sloveniji se je začelo že novem
bra 1930, ko se je Boris Kidr ič vrnil iz zapo
ra. N o v o vodstvo je začelo ustanavljati no
ve celice po delavskih središčih in na pode
želju. V začasno pokrajinsko vodstvo je fe
bruarja 1932 prišel tudi Edvard Kardelj , ki 
se je takrat vrnil iz zapora. Partijsko vod
stvo je bilo hkrati organizator političnega 
dela med mladino, ker so S K O J začeli ob
navljati kasneje. Februarja 1932 je začasno 
pokrajinsko vodstvo začelo izdajati ilega
len list » R d e č i prapor«, ki je bil razmnožen 
v 500 izvodih, decembra 1932 pa legalno 
revijo za umetnost in znanost »Knj ižev
nost«. 

N e d v o m n o je bila prelomnica v rasti K o 
munistične stranke Jugoslavije za Sloveni
jo konferenca v Goričanah pri Ljubljani 
septembra 1934. Boris Kidrič je v svojem 
referatu zapisal: »Pokrajinska organizacija 
Komunist ične stranke Jugoslavije je na po
ti, da postane iz sekte voditeljica in organi-
zatorica samostojnih akcij delovnega ljud
stva, da si osvoji večino delavcev in da se 
močno približa tudi osvojitvi večine kmeč
kega prebivalstva.« Konference se je udele
žilo 15 delegatov, med njimi tudi Josip 
Broz Ti to (ilegalno ime Ti to je v tem letu 
tudi prvič omenjeno v dokumentih naslov
ljenih na C K K P J , ki je imel takrat sedež na 
Dunaju). Od Celjanov se je konference ude
ležil Peter Stante. 

V tem obdobju je pohcijsko nasilje trdo 
udarjalo, pa le ni moglo bistveno zavreti 
delovanja komunistov. Vidnejša rast partij
skih organizacij na celjsko-savinjskem po
dročju po šestojanuarski diktaturi se je pri
čelo z letom 1932, ko je bil ustanovljen 
okrožni komite K P J za Celje in Savinjsko 
dolmo. P rv i sekretar je postal Slavko Slan-
der, člani pa Franci Hribar, Kazimir .Kožel j 
in Branko Diehl. Število celic je nato hitro 
naraščalo. Že v letih 1933-34 je imela okrož
na organizacija v celjskem mestnem komi
teju, dveh uličnih celicah ter obratni celici 

Westnove tovarne skupaj 14 članov, v 
obratnih celicah Liboje , Prebold, Šoštanj, 
Slovenj Gradec 17 članov, v Rogaški Slatini 
pa je bilo v mestnem komiteju in obratni 
celici 16 članov ter rudniško celico v snova
nju. Zabukovica in Liboje , izraziti rudniški 
središči, sta imeli prve povezave s Trbovlja

mi, kjer je bilo partijsko delo v tem času 
najbolj dejavno. Glavni organizator partij
skega dela je bil rudar Lojze Hochkraut. 
Najzavednejše zabukovške in Ubojske ru
darje je s Hochkrautom ppvezal rudar Jurij 
Debeljak. Na prelomu 1934-35 so imeli stal
ne stike s Trbovljami Alb in Vipotnik, Pon-
grac Raček in Rudi Cilenšek, ki so bili de
jansko prvi organizatorji partije v Zabuko-
vici in Libojah. * 

Ce je po podatkih razširjene seje C K K P J 
oktobra 1933 (te se je iz Slovenije udeležil 
sekretar P K K P J Miha Marinko), bilo tedaj 
na Slovenskem vključenih v organizacijo 
430 do 450 komunistov, od tega v Celju 10 
do 14, je številka 440 članov, ki jo je navedlo 
poročilo pokrajinske organizacije o stanju 
svojega članstva maja 1934 bilo dokaz nje
ne organizacijske čvrstosti, saj ob nizu so
dnih procesov je bilo zajetih 48 ljudi. 

Tudi v celjskem okrožnem komiteju seje 
dogajalo podobno. V Sremsko Mitrovico, 
zloglasni zapor, so namreč odvedli glavne 
obtožence dveh sodnih procesov, ki sta leta 

1934 zajela 30 komunistov od Slovenj Grad
ca do Celja. 

P o začasnem zastoju v organizaciji je po
tem trboveljsko partijsko vodstvo pomaga
lo vzpostaviti nov komite s sekretarjem Ma
tom Ubojčičem in obnavljali razbite celice. 
N o v proces je sledil novembra 1936, ko so 
pozaprli večje število komunistov iz Celja 
in Savinjske doline. 

Josip Broz Tito, ko je na goričanski kon
ferenci analiziral položaj po šestojanuarski 
diktaturi, je grajal partijske organizacije, da 
imajo šibko točko prav v premajhni kon-
spirativnosti in zaradi tega prihaja do tako 
številnih aretacij. K o je Ti to v Zagrebu 11. 
oktobra 1934 napisal poročilo o stanju orga
nizacije v Sloveniji, je posvetil precej pro
stora tudi Celju in ugotovil, »da se stvari v 
Celju dobro razvijajo« (»borbenost delav
cev je tam v isoka«) . 

Po leg že omenjenih celic nastalih v ob
dobju 1933-34 na celjskem območju se je 
1936 osnovala celica na Ponikvi in dve leti 
kasneje v Šentjurju pri Celju. 

P o goričanski konferenci in I V . državni 
konferenci v Ljubljani se je začelo kot pov
sod po Sloveniji tudi v Celju in okolici stav
kovno gibanje. Partija se je usmerila v širo
ko gibanje za obnovitev in utrditev skojev
skih organizacij in že 8. novembra 1935 je 
izšla prva številka Mladih potov, legalnega 
skojevskega glasila. Težnje, pridobiti čim 
širše množice v ljudsko-frontno gibanje so 
kmalu obrodile prve sadove. Nevarnost fa
šizma in nacizma je bila že tedaj še kako 
prisotna. Gospodarska kriza, ki je sicer v 
letih 1934 in 1935 usihala, se je šele takrat 
pokazala v vsem obsegu svojega material-

Kazenski list Slavka Šlandra o obsodbi 
na robi jo treli let. Izstavilo ga je okrožno 
sodišče v Celju dne 9. 4. 1934. 

nega in moralnega razdejanja. Dolgotrajno 
pomanjkanje in životarenje je marsikje 
zmanjšalo odpornost množic za kužne klice 
fašistične demagogije. T o neugodno stanje 
je povzročalo grozljive možnosti, da se faši
zem s svojimi demagoškimi gesli polasti 
teh množic in jih vpreže v voz svoje agre
sije. 

Toda že 24. novembra 1935 je v Celju 
prišlo do zgodovinskega sestanka pred
stavnikov konzorcijev Slovenske zemlje. 
Bojevnika in Ljudske pravice, ki je pome
nilo že prve korake k odboru v okviru in 
razvoju ljudsko-frontnega gibanja v Slove
niji. Se isti mesec je prišlo do množičnega 
zborovanja združene opozicije v Lesičnem. 
Tudi tu so pomembno sodelovali komuni
sti. 

PIŠE: EMIL LAJH 7 



JESEN NE SKOPARI 
Z DAROVI, A JE TUDI 
SIMBOL VARČEVANJA 

Ljubljanska banka v 
Celju ima že bogato tradi
cijo sodelovanja z vzgoj -
novarstveno ustanovo 
Anice Cernejeve. Vsako 
leto se mali varovanci zbi
rajo na slikoviti, pred
vsem pa zanimivi in 
poučni prireditvi: T R G A 
T V I ! 

Ljubljanska banka je 
namreč že več let v vlogi 

pokrovitelja, to pa neka
ko tudi sovpada z njeno 
dejavnostjo. Čeprav jesen 
ne skopari s svojimi daro
vi , pa je tudi obenem sim
bol varčevanja, nanj pa 
Ljubljanska banka opo
zarja na vsakem koraku. 
A ne samo to! 

Trgatev, ki je bila minu
li teden v vrtcu v Kajuho-
vi ulici, je po tradiciji pri

vabila ne samo najmlajše, 
tudi vel iko staršev in kra
janov krajevne skupno
sti. Prišla je dobra botra 
Jesen in pozdravila malč
ke, ter se z njimi poveseli-
la. Zastavila j im je tudi 
kakšno uganko in skupaj 
so zapeli tudi nekaj pe
smic. 

Sicer pa so malčki imeli 
kaj videti. Na stojnicah so 

se šibile dobrote, ki jih 
vsako leto ravno jesen 
prinaša na naše mize in v 
naše shrambe. Tu so bila 
slastna jabolka, pečen ko
stanj, letos so pekli celo 
repo in kako je teknila! 
Ko t zlato so se rumenile 
buče, koruza, pa kako bi s 
trgatvijo brez grozdja. 

Domiselne vzgojiteljice 
so tudi letos razpele žico 
in debele grozdne jagode 
so se ponujale soncu in 
rokam zvedavih otrok. T o 
okolje j im je vsaj za tisto 
popoldne pričaralo del 
narave, ki si je v mestu 
niti zamišljati ne more
mo. Tu so bile še nepo
grešljive semenke, hru
ške, skratka, jesen se je 
razdala v vsem svojem 
bogastvu in razkošnih 
barvah. Na stojnicah so 
malčki za svoj (posebej 
narejen denar) trgovali in 
se pr\'ikrat srečevali z ne
posredno blagovno me
njavo. Spoznavali so sa
deže in plodove, spozna
vali so letni čas, ki prina
ša mnogo dobrega, opo
zarja človeka na sadove 
žuljev, na trud, ki se iz 
celega leta dela obrestuje 
v jeseni. 

Zato tudi ni naključje, 
da je Ljubljanska banka 
v Celju pokrovitelj te pri
reditve, saj se v njej sami 
zrcali mnogo osnovnih 
dejavnosti, ki jih sicer 
banka opravlja tudi z 
odraslimi. Zgodnje 

vzpodbujanje najmlajših 
k spoznavanju blagovne 
vrednosti, srečevanje z 
denarjem kot plačilnim 
sredstvom (tudi narava 
sama nič ne da, če človek 
vanjo ne vlaga - njiva je 
najlepši primer), vse to je 
že del učno vzgojnega 
procesa, v katerega se 
Ljubljanska banka tvor
no vključuje. Svojo stoj
nico so imeli tudi mladi 
varčevalci. Letošnja trga
tev bo vsem ostala v le
pem spominu. 

MLADI PIŠEJO 
Dogovorili smo se za sodelovanje. Odprli smo rubriko za 

vas, dragi mladi dopisniki. Začetki so dobri, da bi bil tudi 
konec tak. 

V zadnjem času ste veliko pisali o konferencah vaših pio
nirskih odredov. Toda, tu vas moramo nekoliko pograjati in 
poučiti hkrati. V zapisih ste izpuščali imena. Kakor, da bi 
živeli v ilegali. K a r pogumno na dan z imeni predsednikov in 
najbolj odgovornih delavcev v vaši pionirski organizaciji. 
Tudi sicer ste bili redkobesedni. Takrat, ko ste pisali o 
minulem delu in tedaj, ko ste poročali, da ste sprejemali 
naloge za novo obdobje. Z a k a j niste navedli vsaj nekaj naj
pomembnejših nalog? In nadalje, je bilo opravljeno delo 
brez napake? Vidite, odpiramo vam možnosti za pisanje, 
tudi za kritično besedo, še zlasti, če ni bilo vse tako, kot ste si 
zamišljali. 

Mesec oktober se počasi bliža koncu. To pa je tudi mesec 
varčevanja. Ste pozabili na to? Kako pa je z delom pionir
skih hranilnic na šolah in z vašo udeležbo na tekmovanjih, ki 
jih razpisuje Ljubljanska banka Splošna banka Celje? Sicer 
pa, ne gre samo za denarno varčevanje. Dober gospodar ima 
še druge priložnosti, da se uveljavi. Pišite tudi o tem! 

Pa na svidenje do prihodnjič! 
U R E D N I Š T V O 

DOBRO DELO SE SAMO VRNE 
Začel se je redni pouk. Pričel i smo z de lom in učenjem. P o 

samostojnem učenju smo s tovarišico odšli h kmetu. Po t se je 
vila navzgor v Kr iževec . K o smo stopili s ceste, smo na hribu 
zagledali kmečko hišo, okrog nje pa sadovnjak. P o d starimi 
drevesi smo pobirali sadje. Vedra so se hitro polnila. P o konča
nem delu smo se sadja najedli tudi sami. Drugi dan smo imeli v 
šoli za malico sadje. 

T e m u kmetu smo lani pomagali okopavati krompir, zato 
nam je zdaj ponudil sadje. V A L E N T I N A R O T O V N I K , 

Stranice 

DELO V KROŽKIH 
Prv i razgovor v dopisniškem krožku smo imeli v gozdu. 

N i smo vzdržali v razredu, ker je sonce sijalo pretoplo. Stekli 
smo v naše preljube T o p o l e in posedli po hlodih: Najprej smo 
izvolil i vodjo krožka, po tem smo popisali člane. Pogovor i l i 
smo se o nadaljnjem delu. Kar ^.akoj smo začeli s pisanjem, saj 
smo med počitnicami marsikaj doživel i . Tovarišica je potem 
imela dovol j dela, da je vse pregledala in uredila. 

S A Š A B R E C K O , 
4. r. Stranice 

LAŠKO: 
ODREDNA KONFERENCA 

Na osnovni šoli Pr imoža Trubarja v Laškem smo imel i odre-
dno konferenco v petek, 28. septembra. Najprej smo poslušali 
poročila učencev o delu krožkov v preteklem šolskem letu. 
P o t e m smo ugotavljali, kako smo izpolnili lanski delovni načrt 
našega pionirskega odreda »Franc Rozman-Stane«. 

Z našim de lom v preteklem šolskem letu smo bili zadovoljni . 
Na konferenci smo izvolil i člane novega odbora in sprejeli 
načrt za letošnje šolsko leto. Odredno konferenco smo sklenili 
s kulturnim programom. 

B I S E R K A L I P O V Š E K , 
7. d os. š. Laško 

LAŠKO: 
ZANIMIVOSTI NA ŠOLI 

Zazvoni l je zvonec. Vsi šolarji smo se zbrali, da pres topimo 
šolski prag. Saj res. Dobi l i b o m o nov prizidek in vsi b o m o 
lahko imeli pouk samo v dopoldanskem času. Tega se vese
l imo. S pr iz idkom šole b o m o omogoči l i v sem učencem, da 
bodo lahko v šoli prejemali kosilo. Vključil i se b o d o v.razne 
krožke, ki jih doslej niso mogl i obiskovati , ker so imeli pouk 
popoldne. Imel i b o m o lahko še več krožkov, kot jih imamo 
zdaj. 

Na šoli dela okoli dvajset krožkov. Dobi l i b o m o tudi novo 
kuhinjo. Vključil i se b o m o v Jugoslovanske pionirske igre. Na 
šoli pa imamo seveda tudi otroški pevski zbor, ki ga vodi tov. 
Kristina Lesjak. Zbor nastopa na skoraj vseh prireditvah. L e 
tos se je udeležil tudi pevskega festivala v Celju. 

K o b o m o dobil i nov prizidek, se b o m o še bolj pr idno učili. 
N I V E S M A C E K , 

6. C os. š. Laško 

LAŠKO: POTREBEN IN 
SPOŠTOVAN POKLIC 

Cas neusmiljeno hiti. Zdi se ti, da si še kot prvošolček 
pravkar plašno stopical po dolgih hodnikih naše šole, že si v 
osmem razredu. 

Osmi razred pa prinaša odloči lne trenutke v tvoje življenje. 
Moraš se odločiti za poklic, ki ga boš z vesel jem opravljal, v 
katerem boš srečen. 

Velikokrat p o g o v o r nanese na te reči. »Vpisala se b o m na 
ekonomsko šolo. Sel b o m za gradbenega tehnika. Sla bom na 
g i m n a z i j o . . . « Skoraj ga ni med nami, ki bi rekel, da bo ostal na 
kmetiji, čeprav je v našem razredu ve l iko kmečkih otrok. Tisti , 
ki pa to nameravajo, se tega nekako sramujejo. Zakaj? A l i je 
nečastno biti kmet? P rav trdo kmečko delo je vredno vsega 
spoštovanja. Nekateri pa tega ne v e d o in niti ne pomisli jo, da 
ostanejo na kmetih samo takšni učenci, ki nimajo najboljšega 
uspeha v šoli. Toda, moti jo se. Tudi kmet mora biti izobražen! 
K a k o bi drugače uspešno vodi l gospodarstva! Zdaj so v pro
daji stroji, ki kmetu močno lajšajo njegovo delo. S temi stroji 
pa je tre.ba pravilno ravnati. 

Tudi naš odnos do kmečkega dela se počasi spreminja. 
Spoznavamo, da je to težko in zahtevno delo, ki ga moramo 
spoštovati. Zato, bodoči kmetje, g lavo pokonci in vese lo na 
delo! 

A L E N K A B A R T O L , 
8. d, os. š. Laško 



VASA STRAN 

BILO JE 
DRUGAČE 

Četrtek, 4. oktobra: bilo je 
zelo dolgo dopoldne. Čakala 
sem in čakala in dočakala. 
Pismonoša je prinesel časo
pis N o v i tednik. Mamica mi 
rekla, da ne bo z izletom nič. 
Če ni pa ni. Bila sem tiho. K o 
sva z mamico listali časopis, 
sva našli izžrebance za izlet 
na Pohorje. Tako sem gleda
la, da sebe skoraj nisem opa
zila. Nenadoma zagledam 
svoje ime. Rekla sem mami
ci: »Vid i š , jaz sem pa še ve
dno imela upanje! Kaj pa se
daj?« Mamica je rekla, da 
moram sama na izlet, ker 
ona ni bila izžrebana-. 

» P o t e m pa tudi jaz ne 
grem na iz le t« , , sem ji rekla. 
Poskusiva iti obe in če ti bo
do rekli, da ne smeš zraven, 
bova šli obe domov. 

Bilo je drugače. Z mamico 
sva obe potovali s prijetnimi 
tovariši Radia Celje. L e p o je 
bilo, še lepše pa, da sem se z 
njimi spoznala. Spoznala 
sem tovariša direktorja A v 
gusta Ribiča, ki je bil prav 
tako prijazen z nami kot to
variš Janez Vedenik, Branko 
Stamejčič in Franček Pun-
gerčič. Hvala tudi za čestit
ko, ki sem ji prisluhnila v 
četrtek. Pr i nas se Radio Ce
lje zelo dobro sliši, zato več
krat prisluhnem oddajam 
kot so: lestvica zabavnih me
lodij, lestvica narodno-za-
bavne glasbe itd. Posebno 
rada poslušam takrat, ko 
sem izžrebana za malo plo
ščo. 

Ker sem vam obljubila, da 
vam bom še pisala, vam pač 
sedaj pišem. Ce pa boste pri

redili še kakšen izlet, ne po
zabite name in mojo mami
co. Se enkrat hvala vsem, ki 
ste sodelovali in pripravili 
takšno srečanje, vaša poslu-

B R I G I T A T I M P R A N 
7. b O S X I V . divizije 

Dobrna 

RDEČA, 
RUMENA, 
ZELENA LUČ V 
ŠTORAH 

Govori t i o Storah in pro
metu je z dneva v dan bolj 
jalovo delo. Blodnjak, ki na
stane ob konicah na križišču 
pred avtobusno postajo, in 
tudi pri Godcu, je tak, da se 
ne znajdeš več v njem. A v t o 
busi stoje podolgem in počez 
na prostoru malo večjem kot 
pol košarkarskega igrišča, 
stoje na glavni cesti, obrača
jo po mili volji, vmes pa se 
drenjajo potniki, krajani, 
otroci in delavci, prečkajo 
glavno cesto prenatrpano z 
vozili v obe smeri in se pre
puščeni goli sreči izogibajo 
še voz i lom zaposlenih v žele
zarni. Na desetine avtobusov 
se ob konicah vrti v tem za
čaranem krogu, na stotine 
ljudi in osebnih motornih 
vozil , ki se zlivajo iz železar
ne in parkirnih prostorov na 
glavno cesto in iz nje v žele
zarno in na L ipo . 

In pri tem je slabo označen 
prehod za pešce - pardon: 
dva prehoda - s prometnimi 
znaki za pešce je tudi vse, 
kar je storjenega za njihovo 
varnost. 

Ce se le spomnim semafor
ja v Petrovčah, ko zaviješ 
proti Velenju in čakaš pred 
rdečo lučjo, ko bi leihko brez 
vsake nevarnosti zavil desno 
ali semaforja v Pesjem in še 
kje v Velenju, kjer stranski 
promet, kadar ni konice, ni 
omembe vreden in še dru
god, me kar stisne pri srcu in 
čutim še večjo odgovornost 
pristojnih, ki skrbe za pro
metno varnost v Storah. 

Resnici na ljubo moram 
reči, da že nekaj časa tu ni 
bilo prometne žrtve. A l i nas 
sme to uspavati? Spomnimo 

se nazaj! N e tako daleč nazaj. 
Mar se bomo res prebujali v 
nedogled takrat, ko bo še več 
žrtev naše lahkomiselnosti? 
Kajti ne morem verjeti in tu
di ni res, da je pomanjkanje 
denarja vzrok za tako stanje. 

T o potrjujeta buldožer in 
bager, ki te dni orjeta ledino 
v Storah med glavno cesto in 
železnico v dolžini dvesto ali 
tristo metrov. K e r ni table z 
opisom gradbišča, investi
torja, izvajalca in nadzorne
ga organa, lahko krajani le 
ugibajo, kaj bo zopet nastalo 
- zakaj že pred meseci so isto 
zemljišče razorali in delno 
posuli z gramozom, kar pa je 
potlej prerasel plevel. P o ve
likih količinah navoženega 
gramoza je soditi, da gre za 
kar zajetno investicijo. Mor
da pa je res v gradnji nova in 
prepotrebna avobusna po
staja? Al i morda le parkirni 
prostor za potrebe železar
ne? Tudi na dvopasovnico 
skozi Store pomisliš? A l i pa 
je kaj v zvezi s hortikulturo? 
Neumni firbec, ti lahko kdo 
zabrusi v obraz! K o bodo de
la končana, boš že izvedel, 
kar želiš vedeti . 

Store torej le premorejo 
nekaj denarja tudi za svoj 
kraj. L e o kakem semaforju 
še vedno ni ne duha ne slu
ha. Ni denarja za dve ali štiri 
železne cevi, nekaj žarnic in 
relejev. A l i ne gre v tem pri
meru za varnost delavcev? 
Za varnost, ki ji Železarna 
posveča toliko skrbi in sred
stev v svojih obratih? Ce kra
jevna skupnost nima sred
stev, ali pa to ni v njeni pri
stojnosti in če so za vse to 
gluhi tudi tisti, ki so odgo
vorni za varnost prometa na 
naših cestah, bi morala to 
skrb prevzeti nase Železar
na. Kaj storiti? 

A l i naj takle članek nepo
membnega udeleženca v 
prometu in krajana Stor kaj 
zaleže? Dvomim. D v o m i m 
zato, ker ni prvič, ker sem ga 
napisal. Morda pa bo zdaj le 
kaj? 

V . P. 
Store 

U R E D N I Š T V O : Tud i to 
p ismo ni anonimno in je za
n i m i v o z več v i d i k o v . Tud i 
zaradi tega, ker smo v prejš
nji š tevi lk i ob jav i l i repor

tažo iz krajevne skupnosti 
Store. Morda pa bo naš bra
lec na svoje p ismo le dobi l 
z adovo l j i v odgovor . Meni
mo, da je p rva na potezi 
krajevna skupnost. 

VANDALIZEM NA 
LJUBLJANSKI 
CESTI 27 

13. oktobra letos je prispel 
na krajši obisk moj sorodnik 
Predrag Stamenkovič iz 
Beograda. Vozi lo je za krajši 
čas parkiral pred vhodom v 
stolpnico tako, da ni oviralo 
nobenega stanovalca ali mi
moidočega, da bi lahko pre
nesel prtljago v stanovanje. 
K o se je ponovno v T n i l po 
prtljago, je bil neprijetno 
presenečen, ker je opazil na 
avtu sled svežih razbitin gni
lih jajc. Rekel je: » P e t let 
sem se prebijal med bom-
bandiranjem in streljanjem 
kot dopisnik Tanjuga v Be
jrutu (Libanon), ko pa sem 
prišel v Slovenijo, sem tu do
živel obmet gnilih j a j c « 

Predrag Stamenkovič je 
preživel pet mučnih let na 
delovnem mestu vojnega do
pisnika Tanjuga v Bejrutu in 
je bil za hrabrost odlikovan z 
zlato zvezdo maršala Tita. 

K o t stanovalka v stolpnici 
Ljubljanske ceste 27, ostro 
obsojam umazano dejanje 
zahrbtnega storilca. 

E R N A P O V A L E J 
Ljubljanska 27 

Celje 

U R E D N I Š T V O : K o t v id i 
m o iz pisma, je vsak komen
tar povsem odveč . Ostaja 
pa ve l ik vprašaj v stanoval
cih bloka samih. 

»REKLAMNI 
PRIJEM 
GORENJA« 

15. 9. 1979 se je Gorenje 
odločilo 'za reklamno akcijo, 
ki naj bi pritegnila morebit
ne kupce barvnih televizor
jev Gorenje. Akcija naj bi 
trajala do 20. 10. 1979. V ta 
namen so tudi natisnili re
klamni letak, na katerem pi

še »da vam Gorenje daje 
barvni televizor za 60 dni na 
preizkušnjo, nato se po 60 
dneh odločiš za nakup ali 
vrneš televizor.« Da dobiš te
levizor na preizkušnjo potre
buješ le potrdilo o stalni za
poslitvi, vzameš s sabo oseb
no izkaznico in 'obiščeš pro
dajalno, ki prodaja barvne 
televizorje Gorenje. Tudi 
sam sem se odločil, da bi 
vzel enega od barvnih televi
zorjev na preizkušnjo. K o pa 
sem se odpravil v prodajalne 
v Celju dne, 12. 10. (Tehnika, 
Elektro, Veleblagovnica T, 
Ideal) , so se vedli tako, kot 
da o reklamni akciji Gorenja 
ne bi nič vedeli . Niso mi dali 
barvnega televizorja na 
preizkušnjo. 

Prosim, če bi lahko dobili 
odgovor od Gorenja ali od 
omenjenih trgovin, zakaj ni
sem mogel dobiti barvnega 
televizorja na preizkušnjo, 
saj to meče slabo luč na re
klamno akcijo Gorenja. 

L e p pozdrav 
I. T. 

Celje 

U R E D N I Š T V O : P i smo se
veda ni anonimno, a ga na 
žel jo pisca ob jav l j amo le s 
krat icami. Res bi b i lo zani
m i v o vedet i , kje j e nastal 
kratek stik. 

ŠE ENKRAT: 
MED 
STAREJŠIMI 

P o d gornjim naslovom je v 
N o v e m tedniku dne 20. sept. 
izšel članek Magde Lipuš, ki 
je intervjuvala nekatere upo
kojence. Tako je med dru
gim izjavila Romih Neža ne
resnico o delu medicinskih 
sester, Anica Jerič pa je izja
vila, da je strežno osebje pri
jazno. Ker so bile sestre zara
di te izjave užaljene, kar je 

razumljivo, je neka upoko
jenka na prvotno anketo sta
vila dne 4. okt. svoje pripom
be v N T s spremembo, da bi 
lahko bile nekatere strežnice 
bolj prijazne, celo da se ob
našajo proti upokojencem 
kot bi bili vsi občinski reveži 
ali kriminalci. 

Razumljivo je, da so sedaj 
užaljene tudi strežnice, ako 
ni mogoče mislila negoval
ke, kar pa tudi one ne morejo 
sprejeti vse za dobro. Ni ču
dno, da se je upokojenka v 
svojem članku izrazila kot, 
da se lahko samo z občinski
mi reveži postopa neprijaz
no, ker se je že nekoč druga 
upokojenka izrazila, da se z 
novo sprejetimi upokojenci 
v domu mora postopati kot z 
arestanti. Pisec članka bi 
moral biti bolj objektiven, 
ker bi se dalo o prijaznosti 
mnogo pisati. 

V domu je mnogo različ
nih upokojencev, tudi takš
ni, ki iščejo dlako v jajcu, ka
ko bi obrekovali zdaj enega 
zdaj drugega. 

Je pač tako, mnogo žena -
mnogo želja. L e p o bi bilo v 
domu če bi bili vsi bolj 
složni. 

Bolje bi bilo, da v bodoče 
takšni neumestni članki izo
stanejo, ker se s tem dom v 
javnosti samo osmeši, zade
ve pa naj pravilno in objek
tivno rešuje le uprava doma, 
kateri so upokojenci nepo
sredno podrejeni. 

Upokojenec v domu 

U R E D N I Š T V O : P i smo ni 
anonimno. K o t v i d i m o , pri
mer ima več zornih kotov . 
Samo še ena po t rd i tev več, 
da je mnenj to l iko, kol ikor 
je ljudi. Eno pa j e nesporno: 
spoštovanje dela in truda, 
ki ga zaposleni v domu vla
gajo v svoje pr izadevanje za 
čimboljše počutje vseh, pa 
več strpnosti in medseboj
nega razumevanja, pa bo 
lepše vsem. 

POROKE 

C E L J E 
Poroči lo se je 17 parov. 

l a S k o 
F A J D I G A . F R A N C iz 

Skarnic in D E R N J A C I V A 
N A iz Olešč, J A M S E K 
F R A N C iz Radeč in P O V S E 
M A R I J A iz Dol pri Litiji. 
Ž A L E C 

S M R E K A R V I N K O iz L e -
tuša in P U L K O S L A V I C A iz 
Letuša, P A J E N K B O J A N iz 
Žalca in M I K L A V C J O Ž E 
F A iz Žalca, O G R A J E N S E K 
B O J A N iz Podloga in P O -
S P E H D A R I N K A iz Sevc, 
D O B E Ž A N T O N iz Dobrič 
in R E B E R N I K V E R A iz An
draža. 

ROJSTVA 
CELJE 

28 dečkov in 25 deklic. 
Š M A R J E P R I J E L Š A H 
1 deklica 

SMRTI 
CELJE 

H O R V A T M A R I J A , 41, 
Dol pod Gojko, H O R V A T 

A N T O N , 44, Dol pod Gojko, 
R U P N I K M A R I J A , 38, La
ško, S M A J S J O Ž E F A , 68, 
Breg pri Polzeli , H L U P I C 
K A R L , 67, Roginska gorca, 
R A Z B O R S E K A N T O N I J A , 
71, Trobni dol, R A K D R A 
G O 55, Parižlje, K O T N I K 
A N T O N , 75, Crnova, S K E T 
A N A , 73, Irja, S M I D J O Ž E F , 
69, Polana, R A Z B O R S E K 
C E C I L I J A , 78, Malih Gra-
hovš. 

L A Š K O 
V R B O V S E K F R A N C , 82, 

Laško, B A L O N F R A N C , 46, 
Rimske Topl ice , D E Ž E L A K 
A N T O N , 68, Udmat, K L J U -
C E V S E K M A R I J A , 53, Svib-
no, B R E Z N I K A R J A N E Z , 
80, Radeče, T R E B E Ž N I K 
G A B R I J E L A , 79, Radeče. 

Ž A L E C 
Ž A G E R A N G E L A , 66, Do-

briša vas, P U S N I K J O Ž E F , 
81, Hramše, F A R C N I K E L I 
Z A B E T A , 79, Prekopa, 
K N A F E L A N T O N , 72, Rodi-
ne, T R Ž A N Z O F I J A , 51, Ga
licija. 

Š M A R J E P R I J E L Š A H 
B E R G L E S A N T O N , 86, 

Dobova pri Rogatcu, K U -
N E J K R I S T I N A , 72, Ješovec 
pri Kozjem, V O U K M A R I 
JA, 51, Kozje . 

GASILSKI 
PRAPOR V 
METKI 

v celjski občini je poleg 
poklicnih gasilcev v Zavodu 
za požarno varnost ter števil
nih prostovoljnih gasilskih 
društev tudi več zelo aktiv
nih gasilskih društev v de
lovnih organizacijah. Med 
izredno delavna tovrstna 
društva se uvršča tudi gasil
sko društvo v tekstilni tovar
ni Metka, kjer imajo gasilci 
glede na tovarniško delo 
(tekstil) še toliko večje obve-
ze in odgovornost. Ob letoš

njem tednu požarne varnosti 
in dneva gasilcev so v tovar
ni razvili gasilski prapor. 

T V 

JUŠKIN V 
RAZVOJNEM 
CENTRU 

Jože Perčič-Juškin ni nez
nan celjskemu l ikovnemu 
občinstvu. Ž e večkrat je raz
stavljal predvsem v delovnih 
organizacijah, zdaj pa raz
stavlja v avli Razvojnega 
centra, ki že tradicionalno 
goji l ikovne razstave v svojih 
prostorih. Razstava Juškino-
vih del bo odprta še jutri. 

SPORED 
OD 25. do 31.10.1979 

Četrtek, 25. 10.: 8.00 poročila, 8.05 dopoldan z vami 
(vmes ob 9.00 poročila), 10.00 zaključek sporeda, 15.30 
obvestila, 15.45 zabavni globus, 16.00 poročila, 16.05 
čestitke in pozdravi, 16.30 V Ž I V O - K J E SI , H i S N A 
S A M O U P R A V A (vmes ob 17.00 kronika), IS.OOzaklju-
ček sporeda. 

Petek, 26.10.: 8.00 poročila, 8.05petkov mozaik (vmes 
ob 9.00 poročila), 10.00 zaključek sporeda, 15.30 obve
stila, 16.00 poročila, 16.05čestitke in pozdravi, 16.45 
zabavni globus, 17.00kronika, 17.15 rezerviran čas, 
17.45 turistična oddaja, 18.00 zaključek sporeda. 

Sobota, 27.10.: 8.00 poročila, 8.05 dopoldne z vami 
(vmes ob 9.00 poročila), 10.00 zaključek sporeda, 15.30 
obvestila, 15.45 športna sobota, 16.00poročila, 16.05 če
stitke in pozdravi, 17,00 kronika, 17.15 zabavni globus, 
17.30 filmski sprehodi, 17.451estvica zabavnih melodij , 
18.00 zaključek sporeda. 

Nedelja , 28.10.: 10.00 poročila, 10,15 obvestila, 10.30 
Kekčev i prijatelji, 10.45 onkraj srebrne črte, 11.00 med 
pri jatel j i , 11.30 predstavljamo vam, 11.45zabavni glo
bus, 12.00 čestitke in pozdravi, 13.001iterarna oddaja, 
13.15 žveplometer, 13.30 poročila, 13.35 kmetijska od
daja, 14.00 zaključek sporeda. 

Ponedeljek, 29. 10.: 8.00 poročila, 8.05 dopoiaan z 
vami, (vmes ob 9.00 poročila), 10.00 zaključek sporeda, 
15.30 obvestila, 16.00 poroči la , 16.05 čestitke in poz
dravi , 16.45 zabavni globus, 17.00 kronika, 17.15 
glasba, ki je ne poznamo, 17.30 športni pregled, 18.00 
zaključek sporeda. 

Torek , 30.10.: 8.00 poročila, 8.05 dopoldne z v a m i 
(vmes ob 9.00 poroči la) , 10.00 zaključek sporeda, 15.30 
obvest i la , 16.00 poročila , 16.05 česti tke in pozdravi , 
16.30 reportaža, 16.45 zabavni globus, 17.00 kronika, 
17.15 lestvica narodno-zabavnih melodij, 17.30 iz ar
hiva resne glasbe, 18.00 zaključek sporeda. 

Sreda, 31.10.: 8.00 poročila,8.05 dopoldan z v a m i 
(vmes ob 9.00 poroči la) , 10.00 zaključek sporeda, 15.30 
obvestila, 16.00 poročila, 16.05 čestitke in pozdravi, 
16.45 zabavni globus, 17.00 kronika, 17.15 glasbene 
novosti, 17.30 aktualno, 17.45 iz zakladnice zborovske 
glasbe, 18.00 zaključek sporeda 

IZ SPOREDA 
Četrtek, 25. 10. 79: KJE SI, H I Š N A S A M O U P R A V A ? 
(Od 16.30-18.00) 

Tema tokratne oddaje V Ž I V O je nadvse občutljiva, 
saj zadeva v samo bistvo samoupravnih odnosov v 
stanovanjskem gospodarstvu. Ž e vrsto let namreč ugo-
taljamo, da prav hišna samouprava, delo hišnih svetov, 
kurilnih odborov in drugih organov šepa. Ugotovi tev , 
da delegatska baza v stanovanjskem gospodarstvu ne 
opravlja svojega poslanstva dovolj kakovostno pa bo 
le izhodišče oddaje. Skušali bomo namreč tudi osvet
liti tako konkretna vprašanja kot so nekatere zadnje 
podražitve (kurjava, topla voda) , vzroki zanje in sa
moupravna pot po kateri so bile sprejete. 

Skratka, cel kup bo vprašanj, o katerih bomo v od
daji govoril i s predstavniki organov in služb Samo
upravne stanovanjske skupnosti celjske občine, pa 
predsedniki hišnih svetov in kurilnih odborov. V od
dajo pa vabimo seveda tudi vas, spoštovani poslušalci, 
saj bo naš telefon v studiu vseskozi odprt za vaša 
vprašanja in mnenja. C j 

Oddajo Kje si, hišna samouprava, pripravlja Mitja 
UmniJS^ _ 



OBISKALI SMO KS MARIJAGRADEC V LAŠKI OBČINI 

rum BREZ mji 
DIMNIKOV VISa 
V laški občini le trinajst krajevnih skupnosti in Marijagradec, 
krajevni praznik, Je po številu prebivalstva in štenlu zaposlOi 
razpet dvanajst kilometrov, kjer ni smrdljivih tovarniških dim 
enega obrtnega obrata pa gostilne In nekaj prevoznikov. Veli 

Zgodovina krajevne skupnosti Marijagradec je pe
stra in sega daleč v preteklost. Imena vasi: Lahomno, 
Lakomšek, potoka Lahomnica, pričajo o tem, da so v 
teh krajih živeli Kelti in Iliri, pozneje pa seveda tudi 
Rimljani, o čemer pričajo tudi nekatere arheološke 
najdbe. 

Ime osrednjega kraja izhaja od nekdanje Marijine 
taborne cerkve na gričku ob železnici, kjer je stal 
pred tem gradič, še nazaj v zgodovini pa rimski »ca-
stelum«. Omenjena cerkvica je znamenita gotska 
stavba z dragocenimi gotskimi in renesančnimi fre
skami. Pozneje prezidana graščina je bila svojčas 
last celjskih grofov. 

V prejšnjem in začetku tega stoletja je bilo v dolini 
več industrijskih objektov, med njimi dve cemen
tarni, rudnik cinka in svinca, sicer pa so krajani 
rudarili tudi v bližnjem rudniku Trobni Dol. Vasi so 
imele veliko domače obrti, razvito je bilo vinogra
dništvo, sadjarstvo in živinoreja. 

Danes zastran tega, da v krajevni skupnosti ni 
industrije, ljudje niso zlovoljni, saj je zaposlenih 
preko 600 krajanov v bližnji laški in rečiški indu
striji. 

Po vojni je krajevna skupnost vidno napredovala. 
Najprej so bili kraji elektrificirani, zgrajenih je bilo 
8 vaških vodovodov, v zadnjem desetletju pa je bilo 
asfaltiranih kakšnih šest kilometrov cest, zgrajenih 
več komunalnih objektov, vaških cest, lani skromen 
kulturni dom in letos športno igrišče. O b dveh samo
prispevkih so krajani vse to naredili z dodatnim 
zbiranjem prispevkov in prostovoljnim delom. 

ZNAMENITI 
MOŽJE 

Krajevna skupnost Ma
rijagradec se ponaša z 
imeni pomembnih mož in 
osebnosti, ki iz teh krajev 
izhajajo. Medtem ko )e iz 
Olešč O r o ž n o v rod, so v 
Tevčah živeli predniki 
pesnika A š k e r c a . Tevčan 
je bil nestor slovenskih 
umetnostnih zgodovinar
jev A v g u š t i n S tegenšek 
iz Marijagradca pa znani 
jezikoslovec in profesor 
na dunajski univerzi I v a n 
T o p o l o v š e k . Iz Modrica 
je bil doma delavski pisa
telj, pesnik in organizator 
A n t o n T a n c , po katerem 
ima ime kulturno druš
tvo. V Lahomnem je bil v 
otroških letih doma tudi 
narodni heroj, revirski re
volucionar L o j z e H o c h 
k r a u t . V Harju je bil do
ma ustanovitelj laške 
godbe (pred 120 leti) 
F r a n c K l e p e j , ki je igral 
tudi v pariški vojaški 
godbi in orkestru pariške 
opere. 

Kakšna čudna slučii 
V prejšnji številki Ni 
pisal ob obisku našega 
o Storah pod naslovonJ 
ča z napako na robu 
zdaj pa ponujam v bran 
pis iz drugega kraja z i 
vom »Tudi brez tovarn 
dimnikov visoko pod n 
Čudna slučajnost je v 
da imajo v Storah »vis 
dimnike in se sporedno 
zaradi njih ukvarjajo z 
čenimi neljubimi teža 
medtem ko v Marij agi 
takšnih dimnikov nima 
se tudi ukvarjajo z dola 

r RE K R A Š O V E C , pr 
dnik Krajevne organiz 
S Z D L v K S Marijagn 
» M i na silo ne gremo v r 
no akcijo, razen v izgra 
kulturnega doma! Tu je 
pobudo mladina, ki je 
prispevala vel ik delež. ( 
bi bilo te pobude, tudi d 
še verjetno ne bi bilo. V 
smo množičnosti organi 
je R K , ki je sploh naj št 
nejša poleg S Z D L . Iir. 
vaške odbore, ki niso n 
na modna muha, ampak 
na potreba. Ce ljudje r 
sodelovali, ne bi imel i ' 
kar imamo. Naši Ijudji 
prisotni pri vsaki akciji, 
dar zaenkrat še ,noi 
prevzemati delovnih ot 
nosti in nalog. Bistvo jf 
so ljudje združeni in prip 
Ijeni sodelovati .« 

mi težavami! Najbolj fl^ 
pa je to, da do oboji vesel 
razurriejo situacijo, kjer 
jo in da si po svojih naj' 
ših močeh prizadevajo k 
ti še boljši jutri. 

Vsak obisk v manjših 
jih je več kot samo 
dnostno simpatičen. Vi 
da tam delajo! Delaj 
srcerri in rokami! N i čak 
na »mihdar« . Ljudje sei 
seboj poznajo, kakšno n 
jo, »zavre je jo«, »utihnejo 
naredijo. Naredijo v skui 
korist živečih in tistih, ki 
do prišli. Nekaj podob" 
je za krajane v Marijagra' 
P o »ov ink ih« sicer sitns 
(kdo pa ne?), ko pa je f 
reči »bobu b o b « se pa 

KREPKA GORENJKA 
SREDI MARIJAGRADCA 

M e d našim obiskom v Marijagradcu smo 
se za dobre pol ure ustavili tudi pri najstarej
ši krajanki Cilki Stravs, ki skupaj s sinom 
prebiva v idilični hišici sredi zdaj jesensko 
utrujene narave. Kljub temu pa je okoli hiše 
še nekaj obledelega cvetja pa pisanega Ustja, 
kjer prevladujeta rjava in rumena barva. 

Kljub temu, da sva jo z Juretom Janom 
zmotila tik po kosilu, ko je bil čas za nekaj 
minutni počitek v toplem prostoru, nama ni 
zaprla vrat, ampak naju živahno, skoraj mla-
deniško povabila v kuhinjo. Jela se je opravi
čevati, da nima še nič pospravljeno, »saj ve
ste, kako je to, človek je star in okoren!«, še 
predno pa smo posedli okoli mize, od koder 
je bil lep razgled na otožne sivkaste travnike 
in prve razbrazdane njive, je prinesla kozarce 
s »ta n o v i m « . 

» P a prav mene ste našli? Ja, kako pa to? 
Saj nisem nič posebnega in nič nimam pove
dati!« je hitela pripovedovati . 

»Najstarejša krajanka ste in zato smo vas 
obiskali!« je pristavil Jure Jan. 

»Najstarejša? Vid i no, kako leta tečejo. 
Res, najstarejša? Ja, ja, z Gorenjskega sem, 
Gorenjka. Rojena sem bila v prejšnjem sto
letju natanko 22. decembra 1892 v Žirovnici. 
S tovarišem Ti tom sva isti letnik, samo da je 
on nekaj mesecev prej pleničke m o č i l . . . « Ob 
tem se zasmeji, drobne modre oči pa ji zaigra

jo kot živo srebrni kroglici, nato pa se umiri
jo, dobijo drugačno, temnejšo, žalostnejšo 
barvo. 

»Šestnajst otrok nas je bilo v družini. Vsa
ko leto se je rodil po eden. Jaz sem bila 
trinajsta. Nesrečna številka? Ne , če sem pa 
zdrava! Mami je za nas lepo skrbela. Vsak 
otrok, ko je malce odrastel, je že dobil svoje 
delo, drugače ne bi šlo. Leta 1942 sva z mo
žem prišla v Marijagradec. Moža so izdali, 
zaprli, odšel je v taborišče. Tudi mene so 
zaprli, do konca vojne sem bila v Dachau. 
Imela sem tri otroke. Enega, Emila, so mi 
ustrelili v Begunjah. Študent je bil, imel je že 
šest semes t rov . . .« 

Žalost, žalost, žalost. In pogled na dve spo
menici, ki nemo visita kot dokaz za strašno 
dejanje na steni. Redke so hiše, kjer imajo 
dve spomenic i . . . 

» K a k o danes živim? Dobro, saj zame skrbi 
sin Rudi, ki je zaposlen pri Interevropi. V e 
ste, samo so bili pa včasih lepši časi, ljudje 
niso bili tako zlobni. Saj danes tudi niso vsi, 
so pa in kar za nečem h i t i j o . . . « 

Kaj pogrešate svež gorenjski zrak? 
»Malo že, samo tam tako nimam nobenega 

več. Vse je v glavnem že pomrlo. Zdaj za 1. 
november bom šla v Begunje na pokopali
šče. Lani sem bila in sem rekla, zadnjikrat. 
N o , vidite, pa sem se zmotila, kajti grem še 
l e t o s . . . « 

Ob slovesu še posnetek, vabilo, da še pride
mo in zvonka pesem iz Cilkinega grla. Da, 
Cilka izredno lepo in rada poje. In kdor poje, 
ta. . . Krepki Gorenjki sredi Marijegradca še 
mnogo zdravih let! 
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mišKiH 
d POD NEBO 
^vna današnji dan, 25. oktobra, slan svoj 
t? četrtem mestu. To Je kraj, kije v dolžino 
fpa nobenega proizvodnega obrata, razen 
|r imajo volje, zato tudi dosežki niso izostali 

T E K S T I N S L I K E : 
^ T O N E V R A B L 

ĵ ed gonilci so mladinci. Od-
}inol Nj im ob boku stojijo 
stali. Se več kot odlično. In 
ako v skupnem interesu 

i^en drugemu kljub teža-
ĵ am in zaprekam pomagajo, 
0 pa pomeni, da skupno ri-
lejo voz proti boljšim dosež-
;omI 
Ko sem osem dni pred 

irvim krajevnim praznikom 
telovadil« po dvanajst kilo-
letrov v dolžino raztegnjeni 
rajevni skupnosti, sem 
poznal predvsem nekaj: vsi, 
1 so »funkcionarji« krajev-
ih organizacij, so takoreč v 
n glas ponavljali: 
»Brez sodelovanja naših 

rajanov ne bi naredili niče-
ir! Ne bi imeli tistega, kar 
namo danes! Zato smo lah-
0 ponosni! Seveda pa se ne 
pne vse končati pri ponosu. 

impak je treba z de lom na-
laljevati. Saj ne rečemo, tudi 
)ri nas so še problemi. Vel i -
co problemov. Problemi so 
«lo v družinah, pa so samo 
ričlanske... Vendar tudi to 
li ovira, da ne bi preko težav 
n vseh peripetljajev mogl i k 
»oljšemu. 
Letošnji prvi krajevni 

»raznik bo samo skromen 
»rikaz narejenega ter bolj 
'dskočna deska za še večje 
fi boljše izpolnjevanje pri-
otnih nalog.« 
Pa se spet vrn imo nazaj . . . 
Takoj po končani vojni j e 

lilo v središču kraja samo 
'ekaj hiš elektrificiranih, v 
stalih so si svetili s petrole-
-m... Danes tega ni več! 
'grajenih je bilo več vaških 
odovodov pa centralni vo-
ovod za Lahomno ter Mari-
^gradec. Tu so posodoblje-
e ceste. T u so večje možno-

za boljši prevoz. Vse pa je 
amo zato, ker je to velika 
J^žina, ki zmore marsikaj, 
'•̂ ore tudi brez dimnikov, 
^ drugje dajejo denar, pa 
ovzročajo druge težave, 
'''avijo: z lastnimi rokami 
Ofnagamo lopatiti našo 
^upno dobro rojevajočo 
•^lio. »Sonce je povsod, 
^ndar tu ga je največ. Pa 
-prav od ,ta pravega sonca' 
'Veliko ko r i s t i . . . « 
Ob zaključku: 
f̂ aša sreča je v tem, da je 
^Hko takšnih krajev in Iju-

kot je Marijagradec. Za-
*i ne bi bili vsi takšni? 

DANES PRVIČ 
KRAJEVNI PRAZNIK 

Krajani krajevne skupno
sti so dali dostojen prispe
vek v narodno osvobodil
nem boju, v katerem je nepo
sredno sodelovalo preko 120 
ljudi. M e d temi jih je deset 
na oltar svobode darovalo 
svoja življenja. 

25 . oktobra 1944 je bila v 
Marijagradcu izvršena ob
sežna in drzna partizanska 
preskrbovalna akcija. Parti
zani so po dogovoru z lastni
kom tisto noč pred nosom 
nemške posadke izpraznili 
skladišče Turkovega mlina. 
Pri akciji je sodelovalo veli
ko krajanov te in sosednjih 
krajevnih skupnosti. 

Letos sprejet sklep S Z D L 
in Z B N O V ustoličuje ta do
godek kot datum za krajevni 
praznik. 

LetoSnje praznovanje je 
torej prvo. Prireditve se bo
do zvrstile od 25 . do 28 . okto
bra. 

• Danes popoldne ob 17. 
uri bo v domu kulture otvo
ritev l ikovne razstave, ki so 
jo pripravili člani l ikovne 
sekcije pod naslovom »Naš 
kraj«. Sledila bo slavnostna 

seja vodstev družbenopoli
tičnih organizacij, društev in 
delegacij. 

• V soboto bo dopoldne 
na novem športnem igrišču 
vrsta športnih srečanj, zve
čer pa bo ob 19. uri v kultur
nem domu gostovanje gleda
liške skupine K D I Z Smart
nega ob Paki: »Musical za 
dobro jut ro«. 

• V nedeljo bo popoldan 
ob 14. uri v Marijagradcu 
slavnostni zbor. Po leg kraja
nov in gostov se bodo zbrali 
udeleženci partizanske akci
je na Turkov mlin. Slavnost
ni govornik bo Mila Stamej-
čič-Borovšakova, ki je bila v 
tistem času sekretarka 
S K O J za laškojurklošterski 
okraj. 

V kulturnem sporedu bo
do sodelovali: Moški pevski 
zbor iz Rimskih Topl ic , do
mače društvo »Anton Tanc« 
pa bo prispevalo pesmi me
šanega zbora, foklorne sku
pine in recitatorjev. 

K e r pričakujejo lepo vre
me, bo prireditev na prostem 
pod kozolcem - kot nekoč 
partizanski mitingi. 

KS MARIJAGRADEC 
Prebivalci: 1796 
Gospodinjstva: 4 9 4 
Vohlci : 1323 
Prebivalci do 6 let 184 
do 1 4 let: 2 2 5 
do 1 6 let: 63 
moški nad 1 6 let: 6 4 9 
ženske nad 1 6 let: 6 7 4 
Zaselki v K S : Gaberno ( 7 4 prebivalcev), Harje ( 1 3 4 ) , 

Lahomno ( 2 3 2 ) , 
Lahomšek ( 1 8 5 ) , Marijagradec ( 2 7 0 ) , Modric ( 3 8 ) , 
Padež ( 4 7 ) , Plazovje ( 3 4 ) , Radoblje ( 8 5 ) , Reka ( 1 3 3 ) , 
Stopce ( 4 3 ) , T e v č e ( 1 9 6 ) , Trojno ( 4 5 ) in Olešče ( 2 6 8 ) ! 
Zdomci : 2 2 
Zaposlenih: okoli 6 0 0 v neposredni proizvodnji 
Kmeti je : 2 5 4 
Čistih kmetij: 2 1 

KDO KAJ VODI? 
Predsednik skupščine K S Marijagradec: S T A N K O 

P I L I H 
Predsednik sveta K S : J O Ž E Z A B U K O V E C 
Predsednik K O S Z D L : J U R E K R A S O V E C 
Sekretar K O Z K : J U R E J A N 
Predsednik K O Z S M S : D A N I M E D V E D 
Predsednik K O Z Z B N O V : T O N E K N E Z 
Predsednik K O S L O in DS: J O Ž E Z O R K O 
Predsednik K O R K : Z D E N K A K L A D N I K 
Predsednik K D » A n t o n T a n c « : D A R I J A R S E N J U K 

TONE KNEZ, predsednik Kra
jevne organizacije ZZB NOV v 
KS Marijagradec: »Ob prazno
vanju prvega krajevnega praz
nika naše krajevne skupnosti se 
veselimo vsega, kar smo v zad-
njili letih s skupnim delom na
redili. Posebno zadovoljni smo 
tudi borci, ki smo vedno med 
prvimi pri katerikoli akciji. Če
prav imamo vsako leto manj 
članov pa nas to ne moti, da ne 
bi bili aktivni tako pri različnih 
akcijah, kot preko svojih dele
gatov v socialistični zvezi, od
boru za ljudsko obrambo in 
družbeno samozaščito ter dru
god, vse pa v želji, da bi bil naš 
jutrišnji dan še lepši.« 

JOŽE KERŽE, predsednik Ob
činskega odbora ZZB NOV La
ško in podpredsednik sveta 
Krajevne skupnosti Marijagra
dec: »Zakaj sem se vključil v 
delo v KS Marijagradec? Pred
vsem zato, ker rad delam tam, 
kjer je pestro delo. Doslej smo v 
glavnem delali na področju ure
jevanja komunalnih proble
mov, slej kot prej pa bo potreb
no preiti tudi na druga področ
ja. Med zelo delavnimi je zlasti 
kulturno društvo s številnimi 
sekcijami. Velika pridobitev za 
ves kraj ter vse krajane v njem 
pa je seveda kulturni dom v 
centru kraja. Glede izbora datu
ma za krajevni praznik pa samo 
to: zanj govorijo zgodovinska 
dejstva, ki jih ne more nihče 
ovreči.« 

ZDENKA KLADNIK, študent
ka, sicer pa predsednica krajev
nega odbora Rdečega križa v 
KS Marijagradec: »Naša krajev
na skupnost se lahko pohvali, 
da smo kot prvi v občini izvedli 
dva tečaja za nego bolnika na 
domu. Pokazale so se potrebe po 
tečaju prve pomoči. Imeli smo 
dve skupini, v prvi so bile sta
rejše tovarišice, v drugi mlajše. 
Smo ena najštevilnejših organi
zacij rdečega križa, v laški obči
ni, saj imamo že zdaj preko 500 
članov, med njimi je 130 krvo
dajalcev. Tudi $e lahko pohvali
mo, da smo edina krajevna or
ganizacija v občini, ki že ima 
svoj prapor. Med našimi glavni
mi nalogami v bodoče je poleg 
ostalega tudi skrb za ostarele na 
našem območju, saj jih je kar 
precej.* „ 

JURE JAN je sekretar Krajevne 
organizacije ZK v KS Marija
gradec in sekretar lO krajevne 
konference SZDL, vodi pa tudi 
izobraževalni odbor, kije doslej 
pripravil že tri predavanja: 
»Prednost naše krajevne skup
nosti je v množičnosti, to je naj
bolj bistveno. Med vsemi v Ma
rijagradcu nima nihče zaključe
ne fakultete pa nas to ne ovira. 
Glede izobrazbene strukture 
smo slabi, vendar to ni ovira, da 
ljudje ne bi s polno aktivnostjo 
sodelovali na široki paleti ak
tivnosti. Vsi problemi, ki se po
javijo na terenu, se evidentirajo 
pri nas. Skupaj jih potem po
skušamo rešiti v splošno zado
voljstvo vseh. Ni iz trte izvito, 
da ljudje sodelujejo z nami, pri 
tem mislim na posamezne kra
jevne organizacije, društvo s 
sekcijami itd. Pravzaprav se to 
sodelovanje vedno bgijšifii*.. 

DARIJ ARSENJUK je predse
dnik Kulturnega društva Anton 
Tanc, ki že šteje več kot sto čla
nov v različnih sekcijah: »Zani
miv je primer naše dvorane oz. 
doma: če je bilo na prvi proslavi 
recimo samo 30 ljudi, jih je bilo 
zatem vedno več in zdaj, zdaj se 
bo zgodilo, da bo dvorana pre
majhna za krajevne potrebe. To 
veliko pomeni. Imamo mešani 
pevski zbor, folklorno skupino, 
ki je edina v laški občini, dram-
sko-recitacijsko sekcijo, likov
no sekcijo, izobraževalni odbor, 
radioamaterje, tri instrumen
talne skupine - kvintet Sopota 
in dve manjši zasedbi. Imamo 
namen, da bomo ustanovili še 
sekcijo vaških godcev ter tako 
ohranjali narodno glasbeno 
blago." 

JOŽE ZORKO, predsednik kra
jevnega odbora za SLO in DS: 
»Ponosni smo lahko na vse to, 
kar smo recimo dosegli v zad
njih desetih letih v naši krajev
ni skupnosti. To velja tudi za 
tako pomembno področje, kot je 
področje SLO. Vsi so razumeli 
potrebe, zlasti dobro so zastavi
li delo člani zveze komunistov. 
Veliko vlogo sta oddigrala tako 
ZK, kot tudi SZDL. Odbor za 
SLO in SZDL sta dobro poveza
na. Tudi v zadnji vaji NNNP je 
prišlo do izraza naše pravilno 
zastavljeno delo. Zdaj se konču
je naš srednjeročni plan in načr
tujemo novega. Če smo doslej 
pretežno reševali komunalno 
problematiko, bomo zdaj še kaj 
drugega.* 

JOŽE ZABUKOVEC, predse
dnik sveta Krajevne skupnosti 
Marijagradec: »Ustvarjalni od
nos med krajevno skupnostjo in 
občino še ni popolnoma zaživel. 
Občina nam bi morala biti v re
ševanju posameznih primerov 
ali pri akcijah v večjo pomoč. 
Sicer se zavedamo določenih te
žav v občini, vendar... Marsi
kaj ,potegnejo' občani sami iz 
svojih žepov. Problem je tudi 
,glavarina', kjer so sporazumi v 
glavnem na papirju. Nekateri 
obveze izpolnjujejo, večina pa 
ne. Samoupravni sporazumi bi 
se morali izpeljati in škoda je, 
da se plani ne realizirajo. Mi 
smo od občine zelo malo dobili, 
sami smo morali zbirati, glob je 
seči v žep in prispevati.* 

DANI MEDVED, predsednik 
Krajevne organizacije ZSMS v 
KS Marijagradec: »Pri nas ima
mo štiri terenske aktive, s po
močjo katerih preko krajevne 
mladinske organizacije deluje
mo. Večjih težav zaenkrat ni, ra
zen morda pri aktivu v Oleščku. 
Imamo tudi svoj mladinski 
klub, kjer se sestajamo. Imamo 
močno športno društvo, ki bo 
svojo dejavnost z dobljenimi as
faltiranimi igrišči še okrepilo in 
razširilo. Delež mladine je velik 
tudi pri delovanju kulturnega 
društva. Radi sodelujemo v šte
vilnih akcijah. Skratka, ne poči
vamo. Sicer pa, na mladih svet 
stoji, pravijo. In to moramo 
opravičiti, kajne?« 

STANKO PILIH je predsednik 
skupščine Krajevne skupnosti 
Marijagradec: »Naša skupščina 
ima 36 članov. Iz vsakega zasel
ka so po trije. Med glavnimi na
logami so cestna razsvetljava 
pa ureditev stranskih cest in še 
kaj. Lahko rečemo, da dobro de
lamo in da so uspehi dosežki nas 
vseh. Seveda so še vedno števil
ne odprte možnosti, ki pa mora
jo ostati za naprej. Postali smo 
velika družina, ki živi vsaj dolo
čen čas skupno življenje. V na
šem kraju se vse bolj poja vljajo 
tudi .prišleki', torej tisti, ki se 
tu naseljujejo v svojih hišah ali 
svojih vikendih, vendar se ne 
odpovedo sodelovanju z nami, s 
krajem. Prevzemajo naloge pri 
posameznih sekcijah in živijo z 
nami za naš lepši jutri.« 
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DOVOLJ 
ZELJA ZA 
Celjska tržnica je tudi v 

teh poznih jesenskih 
dneh dobro založena, pa 
čeprav je zlasti ob hla
dnih jutrih nekoliko manj 
prodajalcev, kot običaj
no. Se vedno je dovol j 
grozdja za stiskanje, pa 
čeprav je nekoliko slabše 
kvalitete, kot pred tedni. 
Tako je najslabša kvalite
ta po 6 din za kilogram, 
boljša pa okoli 8. Velika 
izbira je tudi pri papriki, 
čebuli, delno paradižniku 
in zeleni solati. O b dolo
čenih dnevih je tudi ne
kaj gob, ki so po 200 din 
kg! Največ je kostanja (10 
do 20 din) in luščenk 
(bučk) po 5-6 din za ko-

\^arček . T V 

ŠENTJUR 

DA SE NE BI SKISALO! 
Dogovarjanja o novi mioitarni še tečejo 

Dobršen del zadnje seje IS 
Skupščine občine Šentjur je 
bil posvečen problematiki 
izgradnje mlekarske indu
strije v celjski regiji, vključ
no z obratom v Šmarju pri 
Jelšah. Akcija dogovarjanja 
poteka že dalj časa in kljub 
različnim pogledom in inte
resom, je prišlo do dogovora 
v načelnih vprašanjih. Ob
stojajo sicer še nekateri kon
kretni problemi, kot zagoto
vitev finančnih sredstev, 
vskladitev in sprejem samo
upravnega sporazuma in po
dobno. 

Izvršni svet je podprl po-

trelK) po usposobitvi te pre
delovalne industrije in pred
lagal Kmeti jskemu kombi
natu Šentjur, ki je nosilec 
kmetijske proizvodnje v ob
čini ter T O Z D M E R X Šent
jur, kot nosilcu trgovske de
javnosti, da skupaj z investi
torjem, to je Hmezad, uskla
di odprta vprašanja, določila 
predlaganega sporazuma in 
izvedejo vse predvidene po
stopke za sprejem sporazu
ma in izvedbo investicije. 

Mnenje IS je bilo, da sovla
gatelji ne morejo podpisati 
»blanko menice« , zato mora 
biti še pred podpisom dogo

vorjeno, kdo bo pjokrival po
dražitve, odnosno tisti del in
vesticije, ki bi nastal z more
bitnim odstopom ostalih so
vlagateljev v postopku spo
razumevanja. I S je bil mne
nja, da bi naj to bil investitor, 
saj bo imel na ta način, naj
večji interes, da naložba ne 
bo dražja, odnosno, da ne bo 
zakasnitve. Tudi predloženi 
samoupravni sporazum še ni 
povsem dorečen, saj ni pra
vilno, da se dohodkovni od
nosi med pridelovalci, pre
delovalci in trgovino nehajo 
takrat, ko se vrnejo vložena 
sredstva. 

Izgradnja mlekarne pa sa
ma po sebi ne bo prinesla 
trajnih rešitev, če hkrati ne 
bomo zagotavljali večjih ko
ličin mleka in sploh večje 
primarne proisjvodnje. V 
šentjurski občini ne ra
zumemo, zakaj je prav ta 
problem dostikrat postav
ljen na stranski tir. Obstajajo 
celo odpori, da bi na Kozjan
skem prišlo do konkretnega 
in celovitega načrta za razvoj 
kmetijstva in kmetijske pre
delave. 

Šentjurski IS podpira ude
ležbo pri mlekarni, prav tako 
pa tudi pričakuje enako pod
poro, ko bo govora o razvoju 
primarne proizvodnje ali pri 
predelavi mesa 

Značilno pa je in to velja 
podčrtati, da smo doslej pra
viloma združevali sredstva 
za izgradnjo različnih ob
jektov na razvitih področ
jih. Obratna smer, to je, da 
bi združevali sredstva iz ra
zvitih področij v manj ra
zvitih, pa doslej žal še ni 
prodrla. Ljudsko reklo: 
»Lačna vrana sito pita« se tu 
kar samo vriva. Mar ne? 

E R N E S T R E C N I K 

Hmezad, Kmeti jski kombinat Šmarje, n. sol . o. Šmarje pri Jelšah 
objavlja po sklepu komisij za delovna razmerja naslednja prosta dela in naloge v: 

a) TOZD Proizvodnja in storitve 
1. Inženirja strojn ištva-vodenje kovinarstva oz. tehnologi je 

Pogoj: Višja izobrazba strojne smeri in 3 leta ustreznih delovnih izkušenj. Poskusno 
delo 3 mesece. 
Stanovanje po dogovoru. 

2. Strojnega tehnika - za vodenje organizaci jskih in tehničnih del v 
novi mehanični delavnici . 
Pogoj: Srednja izobrazba - zaželjena predizobrazba avtomehanika in 2 leti ustreznih 
delovnih izkušenj. Poskusno delo 2 meseca. 
Stanovanje po dogovoru. 

b) TOZD Kmeti jska preskrba 
3. Prodajalca za t rgovino z rezervnimi dei i v Šmarju pri Jelšah. 

Pogoj: KV prodajalec in 1 leto ustreznih delovnih izkušenj pri prodaji avtomobilov, 
avtomobilskih in rezervnih delov za kmetijsko mehanizacijo. Poskusno delo 1 mesec. 

c) Delovna skupnost skupnih služb 
4. Komercial ista 

Pogoj: Višja izobrazba komercialne smeri, 3 leta ustreznih delovnih izkušenj. Poskusno 
delo 3 mesece. V kolikor ne bi bilo kandidatov, ki izpolnjujejo navedene pogoje, bomo 
upoštevali tudi vloge kandidatov brez ustreznih delovnih izkušenj. 
Stanovanje po dogovoru. 

5. Saldakontista 
Pogoj: Ekonomska srednja šola, 2 leti ustreznih delovnih izkušenj. Poskusno delo 1 
mesec. 
Pismene prijave s priloženimi dokazili o izpolnjevanju pogojev naj kandidati pošljejo v 
8 dneh po objavi na gornji naslov. 

Naša streha je estetsko do
vršena, trajna, s 35—letno ga
rancijo, kompleti rana s poseb
nimi elementi za ventilacijo, 
zračenje podstrešja in antenski
mi priljučki. Teža naše kritine 
na kvadratni meter pa je približ
no enaka opečnim strešnikom 

Posebno jo odlikuje odpor
nost proti mrazu in nalivom in 
je zelo primerna za pokrivanje 
in prekrivanje stanovanjskih in 
gospodarskih objektov. S pritr
jevanjem (pribijanjem) doseže 
kritina 100-procentno odpor
nost tudi pri burji, kar je po
sebno pomembno na območju 
PrinrK)rja in Dalmacije. 

OdloČite se za nakup 
sodobne in kvalitetne 

strešne kritine 
Proizvajamo: 
granul irane in giadice strešnike 
v rdeči, rjavi, zeleni, g ra f i t 
no in cementno sivi barvi 

Za kvadratni meter strehe nje. Pri prekrivanju starih streh 
potrebujete približno 10 stre- lahko uporabite tudi staro let-
šnikov. Velika površina enega venje. 
strešnika omogoča hitro in eno
stavno pokrivanje ali prekriva- EPS ..Dolenjski list" Novo mesto 

KOMENTAR 
PŠENICA PO PET DINARJEV 

Zvezni izvršni svet je določil za pšenico nove od
kupne cene: 5 din za kilogram najboljše, 4,70 din za 
drugo in 4,40 din za tretjo kakovost. Sklep je bil sprejet 
sicer z malo zamudo, vendar ne prepozno, da se kme
tovalci ne bi mogl i odločiti za setev, če imajo ustrezno 
zemljo. 

Kakovostno koruzo letošnjega pridelka odkupujejo 
v Vojvodini po 4 din kilogram, če zrnje nima več kot 
14% vlage. Vlažno zrnje plačajo kmetom po ustrezno 
nižji ceni. Tako naj bi ob letošnjem bogatem pridelku 
koruze obveljal predlog kmetovalcev, da bi njena od
kupna cena bila enaka ceni tretjevrstne pšenice, ki je 
ob letošnji žetvi bila po 4 din kilogram. 

Kaže, da se cene kmetijskih pridelkov usklajujejo, 
čeprav z malo zamudo. Za odkupno ceno pšenice pri
hodnjega pridelka bi kmetovalci morali zvedeti do 1. 
oktobra. Vendar tudi to še ne bi bilo dovolj za dobro 
načrtovanje setve, če niso znane tudi cene drugih kme
tijskih pridelkov za prihodnje leto. Ve l iko je odvisno 
od cen, ali bodo kmetovalci posejali več tega ali onega. 
O tem smo se lahko prepričali ob lanski setvi pšenice. 
Načrtovanje raznih organov ne bo rodilo sadu, če ne 
bodo gmotno spodbujeni tisti, ki naj bi načrte uresni
čili, torej kmetovalci . 

No v a cena go tovo spodbuja za setev pšenice, saj bo v 
dveh letih zvečana za dva dinarja po kilogramu, kar je 
66%. Vprašanje pa je, kako odkupiti tisto pšenico, ki je 
še ostala pri kmetovalcih od letošnje žetve. T o je ver
jetno tudi odlagalo objavo cen za prihodnji pridelek. 
Pšenica ni tako hitro pokvarljiva, da je ne bi bilo moč 
shraniti do nove žetve, če je že v shrambi, in takrat 
prodati po višji ceni. Tega ni moč odpraviti s kaznimi. 
Odvisno bo od razlike v cenah, ali bo tako visoka, da 
bodo poplačani stroški za shrambo. Prodajo pa lahko 
pospeši potreba po denarju. 

Pri odkupnih cenah žit smo še zelo togi. K d o r name
rava svoj pridelek prodati, ga želi oddati takoj ob žetvi, 
saj mu stroški, ki jih bo imel do kasnejše prodaje, 
navadno niso plačani s temi ustrezno višjo ceno. L e 20 
par za vsak kilogram pšenice za skoraj celo leto je 
premalo, kajti poleg amortizacije shrambe je treba ra
čunati tudi obresti za vrednost zrnja. Izkupiček, ki bi 
ga dobil ob žetvi, bi namreč lahko vloži l v banko. Zato 
ob spravilu pšenice, koruze in industrijskih rastlin 
navadno zmanjkuje denarja za takojšnja plačila prev
zetega blaga. Ce bi stroški skladiščenja bili poravnani s 
poznejšo višjo ceno, pa bi pridelke hranili vsi, ki bi 
imeli skladišča in denar. 

Pravijo, da kmet ne proda kmalu, kar spravi v svojo 
shrambo, zato je treba kar največ odkupiti kar z njive. 
Kmetje ne delajo tako zaradi trmoglavosti, temveč iz 
čisto gospodarskega stališča. Menijo, če je pridelek že 
v shrambi in je s tem bilo precej truda, naj počaka na 
boljšo ceno, da bo dodatni trud tudi poplačan. 

J O Ž E P E T E K 

STROKOVNI NASVET 

SILA2A IN SlURANJE 
Kisanje hrane so poznati že v starem veku 
2. Koritasti silosi 

a) prevozni koritasti silosi 
b ) koritasti silos z nakla

dalno rampo 
3. Preprosti silos pod fo

lijo 

Siliranje v hermetičnem 
silosu 

Hermetični stolpni silosi 
so najprimernejši za siliranje 
uvele krme ali silažne koru
ze. Silos je zrakotesno zaprt 
in ogl j ikov dvokis, ki nasta
ne pri dihanju, napolni pra
zen prostor nad silažo ter 
preprečuje kvarjenje. Na 
splošno, v stolpnih silosih, ki 
so visoki 8 m in široki 3 m 
nam ni potrebno tlačiti. Pra
v imo, da so samotlačni, kar 
je velika prednost. Silos mo
ramo napolniti do 6 m višine 
hitro, da se nam čimprej 
ustvari zadosti že prej ome
njenega CO2. Za stolpni silos 
je potrebno silažo rezati. Nad 
6 m višine, če nameravamo 
silos dopolnjevati, moramo 
to delati hitro. Pri gradnji be
tonskega in zidanega silosa 
moramo paziti, da ni grajen v 
zemljo več kot 1,5 m oz. da ni 
globlji od spodnjih vratic, 
ker grozi zadušitev s CO2. Ce 
je silos globlji, ne vstopimo 
prej, preden smo se prepri
čali in preizkusili, da sveča v 
silosu gori. T o je znak, da je v 
silosu dovolj kisika za diha
nje. 

Siliranje v koritastem si
losu in preprostem silosu 
pod folijo. 

V koritastem silosu in pod 
folijo lahko uspešno siliramo 
predvsem silažno koruzo. 
Travno silažo do 35% suhe 
snovi lahko siliramo pod po
gojem, da je silos napolnjen 

v 2 dneh, da je takoj pokrit s 
folijo in zatesnjen. Na sploš
no je pri siliranju pod folijo 
in koritastem silosu potreb
na večja skrb in znanje kot 
pri stolpnem. Za razliko od 
stolpnega silosa, moramo v 
teh silosih mehanično stlači
ti s traktorjem. 

Zato iz silosa lažje iztisne
mo zrak. Za pokrivanje rabi
mo plastično ponjavo s kate
ro prekrijemo in zatesnimo 
tako, da odvečno folijo spo
daj ob silosu zamečemo z 
zemljo. Pri koritastem silosu 
pazimo, da folijo prekrijemo 
preko sten silosa. S tem pre
prečimo, da bi deževnica za
tekala ob stenah. Najboljša 
obtežitev je zemlja. Silos lah
ko obtežimo s starimi trak
torskimi gumami in s pla
stičnimi trakovi na vsaki 
strani silosa. 

Kakšne silose priporo
čamo 

Sedaj, ko je na voljo folija, 
je težko priporočati kateri si
los je boljši. Pravi lo naj bi 
bilo, da ni izgovora, da živi
norejec ne bi mogel pripravi
ti zelene krme oz. silaže za 
zimsko obdobje krmljenja, 
če nima stolpnega ali korita-
stega zidanega silosa. Ima 
namreč možnost siliranja 
kar pod folijo. 

Stolpne silose priporoča
mo živinorejcem, ki redijo 
na kmetiji do 16 krav. Kmeti 
ja, ki leži v zazidalnem ob
močju in bo še kmetovala 
nekaj let v tem urbanem 
okolju, se bo seveda odločala 
za lesen ali plastificiran 
stolpni silos, ker za te silose 
botoniramo samo podsta
vek, same silose pa lahko 
prestavimo. 

Koritaste silose priporoča
mo kmetijam, ki imajo več 
kot 16 krav. Za vse ostale pa 
priporočamo siliranje pod 
folijo. Silose bomo gradili v 
podaljšku. Krmilne mize naj 
bodo č im bližje govejemu 
hlevu. V kratkih obrisih smo 
vam skušali obrazložiti po
tek in način siliranja zelene 
krme. O sami izgradnji silo
sov in o primerni mehaniza
ciji, ki jo rabimo za siliranje, 
pa drugič. 

Z V O N E I N Ž . T A N C 

Prodajalna 

POSREDNIK 

na Tomšičevem trgu 
v Celju 
vam priporoča, da ji 
zaupate prodajo 
predmetov, ki jih ne 
nameravate več 
uporabljati, pa vam delajo 
napoto v stanovanju. Na 
primer: drsalke, 
smučarska oprema, 
električne peči, 
instrumenti in drugi 
tehnični predmeti. 

Zakaj bi odvrgli nekaj, kar 
je lahko še dolgo 
uporabno. 

Prodajalna z rabljenimi 
predmeti 

POSREDNIK CELJE! 



60 LET DPD SVOBODA GABERJE 
NOSILCI NAPREDNEGA 
GIBANJA 

jji naključje, da jubilej » S V O B O D E « sov-
gde z našim najpomembnejšim jubilejem 

^(),letnico ustanovitve K P J . K o se je delav-
razred po prvi svetovni vojni kot avant

garda boril za socialistično brezrazredno 
^[•užbo, so se hkrati s formiranjem Komu
nistične partije formirale tudi skupine in 
Ijrožki, v katerih so delavci in napredna 
inteligenca s svojo vsebinsko, delovno in 
organizacijsko dejavnostjo krepili delavsko 
razredno zavest. Iz takih skupin se je razvi
lo in ustanovilo leta 1919 društvo » S V O B O -
pA« v Celju. Bil je to pevski zbor in skupi
la fiskulturnikov. Društvo je s svojimi kul-
tyrnimi in fiskulturnimi akcijami povezo-
r̂alo in poglabljalo vsebinsko usmeritev 

jried delavci in intelektualci in povezovalo 
jelovne ljudi sirom Slovenije. V Celju, ki je 
pilo takrat nekako geografsko središče Slo
venije, se je društvo » S V O B O D A « Celje 
prav posebej krepilo in širilo svojo aktiv
nost, kar potrjuje že prvi zlet » S V O B O D « v 
Celju 6. avgusta 1922, čigar glavni organiza
tor je bilo društvo » S V O B O D A « . Vseh 60 
let je bilo društvo izredno aktivno, izvzeti je 
treba le okupacijska leta, ko je bilo delo le-
tega zaradi okoliščin manj izrazito. Tako 
celjska » S V O B O D A « v svojem delovanju 
beleži vrsto pomembnih datumov, ki izpri
čujejo široko razvejanost in izredno aktiv
nost delovanja društva, s čimer se lahko 
ponaša le še redko katero društvo. 

I 1919 - ustanovitev društva iz pevskega 
zbora in fiskulturne skupine 

1922 - vsedelavski zlet » S V O B O D « v 
Celju s kulturnimi in telovadnimi priredi
tvami (gostitelj društvo) 

1923 - delitev društva v kulturno in telo
vadno društvo 

1925 - ustanovitev tarhburaške sekcije s 
tamburaškim zborom 

1935 - zlet » S V O B O D « v Celju s kultur-
no-politično manifestacijo (glavni organiza
tor) 

1941 - .društvo začasno preneha z delo
vanjem, članstvo preide v ilegalo in se 
vključuje v narodnoosvobodilno borbo 

1945 - društvo se po osvoboditvi takoj 
ponovno formira, doživlja renesanso in 
vključi k obstoječima sekcijama: prevske- ' 
mu zboru, tamburaškemu zboru še sekcije: 
»Mladinski pevski zbor Gimnazi je« , » U č i 
teljski pevski zbo r« in »Šahovsko sekci jo« 

1946 - ustanovi se dramska sekcija pod 
imenom » A M A T E R S K O G L E D A L I Š Č E « 

1947 - ustanovi se ženski pevski zbor 
kot sekcija 

1948 - pričetek delovanja folklorne sku
pine kot sekcije 

1952 - formirana je »Delavska knjižni
ca« kot sekcija v društvu 

1952 - ustanovi se harmonikarska sek
cija 

1954 - formira se glasbena šola za pouk 
instrumentalistov 

1955 - vključi se ženski pevski zbor 
» T O P E R « kot sekcija 

1959 - zgrajen lasten kulturni dom in 
predan namenu 

1963 - ustanovitev instrumentalne sku
pine » A N S A M B E L M L A D I H « kot sekcija 
društva 

1965 - prva revija vseh sekcij pod naslo
v o m » S V O B O D A P O J E I N I G R A « 

1970 - ustanovitev sekcije ansambel 
» V I K I J A A Š I C A « 

1972 - ustanovitev vokalno-instrumen-
talne skupine » K A V A L I R J I « in » N E W 
S W I N G O U A R T E T « 

1973 - ustanovitev narodnozabavnih vo -
kalno-instrumentalnih skupin » F R A N C I 
Z E M E « in » F A N T J E I Z C E L J A « . 

V s o to razvejano dejavnost so društveni 
upravni odbori, ki so se zvrstili, usklajevali 
in vsebinsko usmerjali, ter tako bolj ali 
manj uspešno vodil i društvo kot celoto. Cilj 
vsega tega je bil vključiti celotno društvo v 
vsesplošni družbeni interes naše sociah-
stične samoupravne družbe in z Ijubi-
teljstvom dvigati kulturno raven našega de
lovnega človeka. 

Društvo je tudi za časa N O B prispevalo 
svoj veliki delež pri osvobajanju, kar potr
jujejo spomeničarji in nosilci priznanj 
N O B , člani našega društva. Za vse to gre 
zahvala vsem, ki so kakorkoli prispevali k 
razvoju in uspehom društva. Go tovo pa se 
velja še posebej spomniti vseh tistih čla
nov, ki so se razdajali za njegove ideale in v 
času narodnoosvobodilnega boja pa žrtvo
vali svoja življenja za njih. Slava j im! 

P o osvoboditvi je družba v enaki meri 
podpirala in vzpodbujala k delovanju in 
razvijanju društvene dejavnosti, kot so 
pred drugo svetovno vojno kapitalisti in 
njih plačanci zatirali in onemogočali delo
vanje delavskega društva » S V O B O D A « . 

Zaradi vse širše in intenzivnejše aktivno
sti društva, ter zaradi boljšega obvladova
nja te aktivnosti, je bil 29. novembra 1959 z 
družbeno pomočjo zgrajen in predan svoje
mu namenu kulturni dom. Prav to potrjuje 
še en ljubilej. 20-letnico delovanja društva 
v svojem kulturnem domu. 

Nesporna je ugotovitev, da je D P D » S v o 
boda« Celje eno najaktivnejših in najuspeš
nejših društev v Celju, v bližnji in tudi dalj
ni okolici, saj skozi desetletja pridaja svoj 
delež k družbenopolitičnemu in kulturne
mu življenju naših delovnih ljudi. Rast ka
kovosti dejavnosti posameznih sekcij to sa
mo potrjuje. 

Zato tudi ni naključje, da društvene sek
cije sodelujejo pri vseh pomembnejših po
litičnih akcijah in proslavah, hkrati pa s 
samostojnimi nastopi sirom naše domovi
ne pa tudi v zamejstvu dostojno in kvalitet
no zastopajo Celje. 

(Dalje prihodnjič) 

ZARJA PETROVČE 

DOBRI DELOVNI POGOJI 
V Zarjfl rmbljo več novih delavcev 

v soboto bodo delavci 
Zarje v Petrovčah slavili 
svoj praznik. Šestnajst let 
namreč mineva od usta
novitve te delovne orga
nizacije, ki je napravila še 
zlasti zadnja leta velik 
skok naprej. K d o ve, če 
so si prvi zaposleni delav
ci sploh predstavljali, da 
bo Zarja postala čez leta 
vel iko proizvodno podjet
je, ki ga danes sestavljajo 
štiri temeljne organizaci
je združenega dela ter 
DSSS , tako rekoč pod 
eno streho. Se ta mesec 
bodo namreč v Petrovčah 
v novih delovnih dvora
nah » d o m o v a l i « vsi - šivi
lje, lesni delavci, ključav
ničarji ter pleskarji. Sicer 
pa bodo v soboto odprli 
tudi nove prostore za delo 
delovne skupnosti skup
nih služb. Danes je v Zarji 
zaposleno okrog 300 de
lavcev. V prvem polletju 
so ustvarili več kot 70 mi
lijonov dinarjev celotne
ga prihodka, kar je za 34 
odstotkov več kot v ena
kem obdobju lansko leto. 

Sicer pa velja zapisati, da 
prav v Zarji potrebujejo 
večje število novih delav
cev. N o , za to, da jih ne bi 
dobili, jih niti ni strah. 
Tudi zaradi solidnih 
osebnih dohodkov zapo
slenih, urejenega družbe
nega standarda in ne na
zadnje tistega najbolj bi
stvenega - zdravih od
nosov v tem delovnem 
kolektivu. Kar preberimo 
si, kaj so nam na svojih 
delovnih mestih pripove
dovali nekateri delavci iz 

posameznih temeljnih or
ganizacij. 

J O V I C A V U C K O V -
S K I : »Dorna sem iz Ma
kedonije, iz Kumanove-
ga. V Zarji delam štiri me
sece in na sploh je to mo
je prvo delovno mesto. 
Rečem lahko, da so me 
sodelavci lepo sprejeli. V 
začetku sem se malce bal, 
ker ne obvladam sloven
skega jezika in ker so tu v 
Sloveniji pač drugačne 
navade. Vse to sem po za
slugi delovnih tovarišev 
kmalu prebrodil in sedaj 
zatrdno vem, da bom v tej 
delovni organizaciji tudi 
ostal in se ne bom vrnil v 
Makedonijo. Stanujem v 
Zarjinem samskem domu 
v Žalcu. Ogrevana stano
vanja s toplo vodo so to, 
lepo urejena. Skratka -
zadovoljen sem. V Zarji 
imamo tudi toplo malico. 
Tudi osebni dohodki so 
kar dobri, res pa je, da lju
dje s tem nikdar nismo 

zadovoljni, pa če bi zaslu
žili še dvakrat v e č . « 

F R A N C K O L A R : » V 
Zarji sem že dvanajsto le
to mizar. Tu sem se tudi 
priučil in po toliko letih 
postane človek na svoj 
delovni kolektiv navezan. 
Rad ga imam. Rad tudi 
zato, ker se s sodelavci 
dobro razumemo. Zakaj 
se tudi ne bi?! Skupaj 
smo prebrodili slabše in 
boljše čase v letih Zarji-
nega razvoja. Vesel pa 
sem, ko vidim, da pri nas 
izdelujemo sedaj že dokaj 
zahtevne programe, med 
katerimi velja omeniti 
program dnevnih sob. 
Zadnje čase nam pri
manjkuje delavcev, saj se 
je proizvodni program 
močno razširil. Mislim, da 
za delavce ne bo problem, 
saj se lahko pri nas priu
čijo in tudi sicer omogo
čamo vsakomur, da se 
izobrazi. Osebni dohodki 

so pa nad občinskim po
prečjem.« 

B E R T A P E N E Z I C : 
»Šivilja sem v Zarji. De
set let že delam tu. Delov
ne pogoje imamo dobre. 
Prav se mi zdi, da smo 
plačani po tem, kolikor 
naredimo. Kdor je bolj 
priden, seveda več zaslu
ži. Glede na vedno bolj 
zahtevne naloge, ki jih 
opravljamo, mislim, da bi 
potrebovali nekaj novih 
šivilj .« 

F R A N C R A M S A K : 
»Star sem 24 let in sem 

kvalificirani ključavni
čar. V Zarji delam od leta 
1972 naprej. Osebni do
hodki so se zadnje čase 
popravili in če je človek 
deloven dobi tudi več. 
Res so osebni dohodki 
malce višii kot v drugih 
sorodnih delovnih orga
nizacijah, res pa je tudi, 
da smo doslej delali v ne
mogočih pogojih. Se po
sebej težko je bilo pozimi. 
Sedaj, ko se bomo prese
lili v nove prostore v Pe-
trovče, pa mislim, da nam 
ne bo ničesar manjkalo. 

Upamo tudi, da bomo do
bili tudi nove delavce." 

J A K O B P O H O L E : 
» S e m skupinovodja pri 
pleskarjih. Trenutno 
opravljamo dela pri grad
nji stanovanjskih b lokov 
v Šempetru. K o vidim, da 
dela dobro opravimo, 
sem tudi sam zadovoljen. 
Ce sem pomislil, da bi se 
prestavil kam drugam? 
Sploh ne! Dela imamo tu 
dovolj , temu primerni so 
tudi osebni dohodki, pa 
še ponosni smo na to, kar 
smo v Zarji dosegli zad
nja leta. V veliki meri tudi 
po zaslugi našega direk
torja Viktorja Drame. Po
trebovali pa bi nekaj no
vih pleskarjev.« 

V Zarji torej potrebuje
jo nove delavce. Mizarje, 
ključavničarje, šivilje in 
pleskarje. Morda pa ob 
prebiranju vsega, kar so 
nam povedali naši sogo
vorniki ne boste odlašali 
z odločitvijo. Radi vas bo
do sprejeli v ta mlad in 
smel delovni kolektiv ter 
vam omogoči l i tudi mož
nosti priučitve in izuči-
tve. O B I S C I T E Z A R J O 
I N SE P O G O V O R I T E O 
S V O J I P R I H O D N O S T I ! " 

Franc Kolar' Franc Ramšak Jakob Pokole 



SLOVENSKA ZABAVNA GLASBA 

PESMI LE ZA DINAR 
So dnevi siovensice zabavne giasbe še potrebni? 

Tri večere zapored smo 
lahko v dvorani Tivoli po
slušali, kaj se novega dogaja 
na slovenskem nebu zabav
nih not. Bolje rečeno - tri 
večere zapored smo skušali 
izvedeti, kaj novega naj bi 
bilo. Zaman. In tako ni nak
ljučje, da je zmagala pesmi
ca Pesem za dinar. Enkratna 
simbolika. Osemnajsti festi
val je razočaral. Z izjemo 
Monike in še koga, večino 
Slovencev. 

Edvin Fliser se je že v četr
tek zvečer na vso moč trudil, 
da bi Marjanu Mišetu razlo
žil, kaj pomeni retrospektivni 
koncert. N e v e m , če ga je pre
pričal, toda poslušalce v ljub
ljanski dvorani so za tem sku
šali prepričati Meri Avsenak, 
Edvin Fliser, Jelka Cvete-
žar, Marjana Deržaj, Rafko 
Irgolič, Jožica Svete, Mar-
jetka Falk, Alfi Nipič, Pepel 
in kri, Braco Koren, Majda 
Sepe, Elda Viler in Lado Le-
skovar. Skušali so vsaj. Celo 
Braco Koren, ki je med pre
pevanjem pozabil na besedi
lo pesmi Ura brez kazalcev in 
Pepel in kri, ki so zaman hre
peneli vsaj za tem, da bi v 
dvorani zaploskal en sam 
samcat obiskovalec prvega 
večera. Ce odštejemo Eldo, 
Marjano, Majdo , Alf i ja in še 
koga, potem nas je še naj
manj razočaral Rafko Irgolič, 
ki je prepeval natanko šest 
sekund manj kot eno minuto. 

Prv i večer smo lahko pri-, 
sluhnili prv im osmim nov im 
slovenskim zabavnoglasbe-
nim stvaritvam, m e d kateri
mi velja omeniti Golobovo 

Nepoznani v čudoviti izvedbi 
Alenke Pinterič. Milanka 
Bavcon je najavila tudi na
stop Iva Mojzerja, ki na oder 
sploh ni prišel. Kasneje nam 
je povedal , da bi ga bilo sram, 
če bi moral za poslušalstvo 
prepevati takšno pesem kot 
so mu jo dodelili . K o t da bi 
bil edini! Fant bi se moral te
ga spomniti prej. K o n e c kon
cev so ljudje vzdržali tudi 
med prepevanjem Ljupke 
Dimitrovske in Ivice Šerfe-
zija ter Janka Ropreta in 
otroškega zbora. Res pa je, 
da je bilo prvi večer obisko
valcev vsaj tol iko kot leto dni 
poprej v Celju. P o zelo primi
t ivnem sklepanju bi jih mora
lo biti vsaj šestkrat več. Ljub
ljana je pač šestkrat večja kot 

je provincialno Celje. 
Drugi večer smo lahko v 

prvem delu slišali po leg po
pevk tudi nekaj šansonov. 
Samo tega ne razumemo, za
kaj ni nastopil tudi Janez Ho
čevar Rifle s šansonom Več
no drugi. Ta del namreč ni bil 
tekmovalne narave. Čast smo 
imeli prisluhniti tudi Celjanu 
Gregorju Strniši in debutan-
tu Petru Mezetu, ob koncu 
pa se je še veselo razjokal An
drej Šifrer, češ da je vse 
manj dobrih gostiln. Vpraša
nje je, če si večer šansonov 
zasluži druščino, kakršna je 
bila tri večere v Tivol i ju . T o 
bi lahko bila prireditev zase! 

P o premoru pa spet devet 
novih popevk . Edvin Fliser 
je bil tako samokritičen, da je 

javno priznal, kako bo njegp-
va ladja vsak čas odplula, 
kljub temu, da je Tatjana 
Dremelj še nekaj minut pred 
to izpovedjo po svojih naj
boljših močeh zatrjevala N e 
dam ti srca. Ditka HaberI se 
je na vse m o g o č e » izpovedne 
načine« spraševala Kaj je sre
ča. Glede na to, da je dobila 
nagrado, bi lahko rekli, da je 
lahko sreča tudi delček ukra
dene L o v e Story in še česa. 
Ce bo Branka Kraner še na
prej pela skladbe kot je bila 
letošnja, lahko rečemo, da jo 
vse še čaka, Šestnajst let 
Aleksandra Mežka pa je mi
nilo. K o bi bilo vsaj še eno 
takšno leto, ko bi mu ljudje 
lahko verjeli o neverjetnih 
uspehih v sami Veliki Brita
niji. Skoda, da ni v vsem siju 
zažarel tudi Ognjemet, ki ga 
je poskušala prižgati Moni 
Kovačič. Tudi tokrat ni našla 
vžigalic. V prvem delu že ne. 
Pomisl i te - glasek ji je odpo
vedal! Po l eg Robežnikove 
Vse te čaka, velja pohvaliti še 
tri pesmice Ljub imec moj 
Andreja Pompeta v interpre
taciji Marjetke Falk, Ce ho
češ vse dobro, ki so jo pred
stavili člani skupine Prah in 
Domicljevega Avtomata . 

O tujih pevcih ni vredno, 
la bi izgubljali besede. Ce 
mo vsaj malce naivni, potem 
er jemimo lepi Milanki in 

_impatični Nataši, da so v do
mačih deželah vsi zvezde, ali 
da vsaj bodo, če že niso. Ce je 
to res, potem so naši vključ
no z Moniko nadnaravni ta
lenti. K vsemu skupaj je še 
najbolj sodila plesalka v 
črnem ob prepevanju Lada 
Leskovarja. Na plakatih za 
dneve slovenske zabavne 
glasbe neka deklica z užit
kom liže kornet, ki predstav
lja m i k r o f o n . . . V treh dneh 
smo vendarle uspeli pokaza
ti, kje danes slovenska za
bavna glasba j e . . . Morda 
bodo drugo leto uspeli pri
kazati, kje naj bi bila. 

J A N E Z V E D E N I K TomaŽ je znova navdušil. 

v a m p r e d s t a v l j a odde lek o t roške konfekci je 

BERTA GORJANC, 
vodja oddelka za otroško 
konfekcijo v veleblagov
nici Tkanina v Celju: Ra
da imam to delo, rada tu
di otroke. Sicer sem v 
kolektivu Tkanine že 
osemnajst let, kot vodja 
tega oddelka pa petnajst 
let, torej vse od njegove 
ustanovitve. Najbolj 
sem vesela tedaj, ko vi
dim, da je srečen tudi 
otrok, ki je dobil tisto, 
kar si je želel, kar je 
iskal... 

Kjer so otroci, je vedno 
lepo, veselo, igrivo, spro
ščeno in resnično. Tu ni 
pretvarjanj. N i laži. 

In tudi takrat, kadar 
prihajajo otroci skupaj s 
starši ali starimi starši v 
trgovino, gre za dogodek 
posebne vrste. Otroci so v 
bistvu zahtevni kupci. 
Težko jih nagovoriš za ti
sto, kar j im ni všeč. Otro
ci ljubijo živahne barve, 
tudi moderne kroje. Na 
vse se dobro spoznajo. 

»Da, tako je tudi v re
snici. Otroci so zares svo
jevrstni kupci, čeprav se
veda ne sežejo v svoj žep, 
kadar dobijo plašček, ve
trovko, hlače ali kaj po
dobnega. Znajo izbirati in 
vselej se odločijo za tisto, 
kar j im je pri srcu. Ra
zumljivo je, da zaradi tega 
prihajajo dostikrat v na
sprotje s starši. Toda, ko
nec je tak, da zmagajo ve
dno otroci. Ce drugače 
ne, tudi s pomočjo solz in 
joka. Po tem popusti tudi 
mnenje starejših, staršev, 
in v otrokovih očeh se po
sveti iskrica veselja, zma
goslavja . . . « je pripovedo
vala vodja oddelka za 
prodajo otroške konfek
cije v veleblagovnici Tka-. 
nine v Celju, Berta Gor-
janc. 

V drugem nadstropju 
veleblagovnice Tkanina v 
Celju ima svoj prostor tu
di oddelek, kjer prodajajo 
otroško konfekcijo, torej 
konfekcijo za otroke. Na 
tem predelu je torej otro
ški svet. 

N jegov simbol je tudi 
konjiček. L e p , b e l . . . Sa
mo dinar mu je treba dati 
in že zaziba svojega male
ga jahača v prijetnem rit

mu. Ima dosti odjemal
cev. Pravzaprav toliko, 
kolikor pride otrok s star
ši vred na ta oddelek. Teh 
pa je vel iko. In zato je ko
njiček proti večeru že kar 
utrujen. 

In potem se odpre pro
stor, kjer so razstavljeni 
konfekcijski izdelki za 
fante in deklice od dveh 
do šestnajst let. Vse, lah
ka in težka konfekcija. 

Vse, razen perila in plete
nin. 

Bogata je izbira. Velika. 
Tudi po številu izdelkov. 
Vse od hlač, oblek, seve
da za fante in deklice, po
tem kril, bluz, plaščev, 
v e t r o v k . . . 

K d o bi našteval. Skrat
ka vse, kar potrebuje 
mlad človek, da se lepo in 
moderno obleče. 

Zanimivo. Tudi tu, vsaj 
po številu, prevladujejo 
hlače. Najrhanj tisoč jih 
je. Da, med njimi vel iko 
takšnih, ki so moderne 
prav zdaj. Torej , tiste z 
naramnicami. Pa ne samo 
za najmlajše, tudi za odra
sle, tudi za fante in dekli
ce pri šestnajstih letih. P o 
teh hlačah je zdaj ve l iko 
povpraševanje. Torej mo
da. In ni je sile, ki bi ji 
zaprla pot. 

Med konfekcijskimi iz
delki ne manjkajo tudi ti
stih iz usnja. 

Sprehod med bogato 
založenimi stojali je tu 
več kot prijeten. Tudi za
radi izdelkov za najmlaj
še, ki že sami po sebi, za
radi ličnosti, vzbujajo pcT-
zornost. 

Sicer pa, ni konfekcij
skega izdelka za otroke, 
ki bi ga ne imeli na tem 
oddelku. Tudi zaradi iz
delovalcev, saj se pojav
ljajo samo znana imena ti
stih, ki so svoje izdelke 
namenili otrokom. Zato 
tudi kakovost. 

Način prodaje je v bi
stvu samopostrežen, če
prav so tu štiri prodajal
ke, ki so vedno na vol jo z 
dobrimi nasveti. 

Ko t hlače z naramnica
mi, so zdaj v modi tudi 
krila z karo vzorcem. Da, 
moda tudi za otroke. M o 
da tudi na tem oddelku, 
ali predvsem na tem. In 
ne samo to - tudi izdelki 
vseh številk. Torej za vse. 
Prednost, velika pre
dnost! 

In potem, prodaja na 
potrošniško posojilo. In 
še kaj, zlasti pa spozna
nje, da lahko na tem od
delku zadostite sleherni 
želji otroka. Izbira je bo
gata, pestra, kakovostna. 
Vse to na oddelku za otro
ško konfekcijo v drugem 
nadstropju veleblagovni
ce Tkanina v Celju! 



PRIZADEVNI 
POLZELSKI 
PLANINCI 

V žalski občini deluje 
šest planinskih društev. 
Drugo je bilo P D iz Polze
le, ki je pred dnevi prosla
vi lo 20-letnico obstoja. O 
tem smo v N T že, pisali, 
danes pa namenjamo ne
kaj besed zgodovini tega 
društva. 

Največ članov je bilo le
ta 1973. 360 planincev je 
bilo vključeno v društvo. 
Polzelski planinci so 
osvojili 21 različnih pla
ninskih transverzal. Pre
hodili so P L A N I N E JU
G O S L A V I J E , dva sta 
opravila slovensko pla
ninsko pot, sicer pa so 
člani prehodili še sloven
sko transverzalo, savinj
sko, šaleško, škofjeloško 
in ljubljansko planinsko 
pot, transverzalo Sutje-
ska, samoborsko in dru
ge. Končali so tudi pot 
kurirjev in Vezistov N O V . 
Za Savinjsko pot so Pol -
zelani pripravili Vodnik . 
Skrbijo tudi za del Sa
vinjske poti od jame Pe 
kel do planinskega doma 
na Greti. Markirali so ne
kaj dostopnih poti po Do-
brovljah in z orientacij
skim tekmovanjem pope
ljali udeležence preko 
Mandrge, m i m o pomnika 
N O B pri Urbanu skozi so
tesko v Letuš. Polzelski 
planinci so bili v gorah 
Evrope od Mont Blanca, 
Breithorna, čeških in 
poljskih Tater, Olimpa do 
najvišjega vrha na Balka
nu Musali (2925 m) . V 

vrstah P D Polzela so mla
dinski in planinski vodni
ki, gorski stražarji in 
mentorji ter inštruktor 
planinske vzgoje. Pred le
ti so v 100 izvodih izdali 
Pomnik, ko se odprav
ljam v gore. Za seminar 
za planinske vodnike v 
žalski občini oziroma sa
vinjskem M D O so pripra
vili in priredili program, 
ker njihov član deluje v 
komisiji za vzgojo in izo
braževanje pri P Z S . Člani 
se udeležujejo vseh več
jih planinskih akcij v do
movini . Pred osmimi leti 
so pričeli z zimskimi 
vzponi na Stol, bili na P o -
reznu in Snežniku ter obi
skujejo Osankarico. Re
dno se udeležujejo in tudi 
organizirajo orientacijske 
pohode. Osnovna aktiv
nost se odraža v izletih, 

ing. B O Ž O J O R D A N 

PRIZNANJE MDO 
SAVINJSKA 

Meddruštveni odbor 
planinskih društev Sa
vinjska čestita dolgolet
nemu predsedniku P D 
Polzela za priznanje kra
jevne skupnosti. Tovariš 
Storman je priznanje pre
jel ob prazniku K S Polze
la, ki je bilo združeno s 
praznovanji 20-letnice ob
stoja društva. 

PLANINSKE 
POSTOJANKE 

Koča pod Ojstrico na 
Klemenči jami bo odprta 
do 1. novembra. Ob le
pem vremenu tudi ob so
botah in nedeljah, dokler 
ne zapade sneg. Koča P o -

dolševa je odprta tudi po
zimi. 

D o m na Smohorju bo 
27. in 28. oktobra v celoti 
zaseden. 

DRUGA VEZNA POT 
V soboto so pionirji pla

ninske sekcije na Osnov
ni šoli »Nada Cilenšek« 
Griže uspešno zaključili 
že drugo vezno pot. P o 
zaključku Savinjske pla
ninske pot i so sedaj kon
čali še Šaleško planinsko 
pot. Zaključnega izleta v 
Bele vode in Skorno se je 
udeležilo 17 pionirjev in 
trije vodiči . Po t je konča
lo že 17 pionirjev, njihovi 
vodiči in nekateri člani, 
ki so delno hodili s pio
nirji, delno pa sami po po
ti. K o bodo manjše skupi
ne, ki se niso udeležile 
vseh izletov, končale še 
preostale poti, bo 40 pio
nirjev in odraslih končalo 
to pot. 

Pionirji nižjih razredov 
pa so v nedeljo odšli na 
Smohor. Izleta se je ude
ležilo 43 pionirjev. 

Vse te skupine tekmu
jejo tudi za znak »pionir-
planinec«. Pr idno zapisu
jejo vtise iz posameznih 
izletov v posebne dnevni
ke in po 6 opravljenih 
izletih jih čakajo lepe 
značke. 

INVALIDI V HRIBIH 
Člani planinske sekcije 

pri Društvu invalidov v 
Žalcu sistematično hodi
jo po posameznih tran-
sverzalah. Opravili so že 
Savinjsko planinsko pot. 
Šaleško planinsko pot de
la preko 20 članov te sek
cije, od tega je pot konča
lo že 10 članov, precej pa 
hodijo tudi po Zasavski 
in Koroški planinski poti. 

Člani te sekcije so bili 
tudi edini invalidi iz Slo
venije, ki so se udeležili 
Miladinovičevega memo-
riala v Sevnici. 9 članov je 
uspešno opravilo predpi
sano pot. 

F R A N C I J E Ž O V N I K 

JANKO KAČ 
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Petnajst maršev smo jih gnali še onkraj Turina. Vedno 
manj jih je bilo pred nami; kakor marčni sneg je kopnela 
njihova vojska. Pa pride od cesarja povelje: »Abblasen!« 
Čudno smo se spogledali. Celo generali so zmajevali z 
glavami: »Fhrav pred poslednjim porazom naj se uma
knemo?« Pa kaj smo hoteli, cesarska beseda je bila pač 
taka, da smo jo mahnili nazaj. Šele pozneje smo izvedeli, da 
je Prajz zmagal in prisilil cesarja k miru. Mi smo prelivali 
kri in potolkli v vseh bitkah Plemontezarja, cesar mu je pa 
odstopil Lombardijo. Se zmerom je bil tepen Plemontezar, 
vojno pa je vsakokrat dobil. Vsi smo vedeli, da ni prav tako. 
To so pač morali cesarja nalagati. Mlad je še bil in lahkove
ren.« 

Neštetokrat je slišal narod, ko so v teku skoraj petdesetih 
let pripovedovali veterani po vsej deželi o čudnih mirovnih 
pogodbah, ki so vedno prisodile premagancu obilen delež 
zmage. Zaman je tekla naša kri v potokih po vsej gornji 
Italiji. Nihče na svetu še ni slišal, da bi se tako delila 
pravica. Pravni čut naroda je bil tako kruto žaljen, da seje 
zajedlo v vsa srca sovraštvo do premaganega strahopetca, 
ki se je potem rogal našim krvavim žrtvam. Petnajst mar
šev onkraj Turina... Kolikokrat se bo to še ponovilo! Kdo 
bi se čudil sovraštvu, ki ga je rodila željena pravica... 

Po časnikih je bilo malo pisanja o sporu s Srbijo, le toliko 
je stalo dne 23. julija, da je zahteval cesar zadoščenje od 
srbske vlade. Ko je naslednji dan raznašal pošto pismonoša 
Maroldov Lojzek, kar ni mogel sproti odgovarjati na vsa 

vprašanja. Ničesar zanesljivega ni mogel vedeti, zato je le 
tolažil zbegano ljudstvo: »Kakor se čuje, se bodo pobotali.« 

Tako je napočila sobota pred Anino nedeljo. V napetost 
poletnega popoldneva pa je namah prihrumela od zapada 
strahovita huda ura. Silen orkan je zaplesal nad dolino: 
podiral kozolce, odnašal strehe, ruval stoletne jagnede po 
gmajni, razčesaval drevje po sadovnjakih in lomil težko 
obložene hmeljevke po hmeljnikih. Samo za nekaj minut je 
zaplesala vihra, potem pa je spet posijalo sonce. 

V trumah so hodili ljudje na polje gledat škodo. Česar ni 
vedel takrat nihče, ne Dunaj, ne Beograd, je vedela dolina: 
Vojna bo! Vihar jo je napovedal. 

XV. 

Anina nedelja - 26. julija 1914. Po osvežujoči nevihti 
prejšnjega dneva je bil zrak čist in se je modrilo nebo, 
kakor da je prišlo pravkar iz božje delavnice. V veselo 
pritrkavanje šempavelskih zvonov so pokali od Velikega 
križa sem možnarji in oznanjali slovesni dan farnega pro-
ščenja. 

Verniki so hiteli v trumah k rani maši in se glasno po
menkovali o dvojem: o viharju in o preteči vojni. Nihče še 
ni vedel nič določenega. Šele ko so prišli k fari, so culi 
mesarja Frenčka, ki je med delom na glas razlagal: 

»Mobilizirenga je še podpisana. Vse pojde na vojno do 
dva in štiridesetega leta. Sredi noči je dospel telegram. 
Blatnik, Nestl in Tenč so že vsi na občini, da uredijo 
potrebno. Piki je še odšel s prvim vlakom.« 

Groza je stisnila vsa srca, ko so culi strahotno vest. 
Ženske so se že himpale, moški pa se držali mrko in revkali 
nad njimi: 

»Saj še ni nič razglašenega. Morda pa le ni res...« 
»Lejte, lejte!« so ponovno zatamale ženske, ko so videle v 

občinski pisarni naglo hlastanje župana, tajnika in občin
skega sluge. 

»Ne onegavite vendar, saj je vsako nedeljo tako,« so jih 
mirili možje. Ko pa je Jakove poizkusil na kluko na občin
ski hiši, so bila vrata zaklenjena. 

Nič ni šla ljudem molitev med mašo pod vtisom vsega 
tega. Tudi župniku Fortunatu Končanu seje tresel glas pri 
slovesnih latinskih napevih. On je že vedel trdo resnico: -
Jutri pojdejo. Vsi so trdili, da so se porosile močnemu 
gospodu oči, ko je dvignil tresočo se desnico. Kako bi se 
mu tudi ne, saj je vedel, da zadnjič blagoslavlja mnoge 
svoje vernike. Komaj je čkrtnil ključ v vratih tebernaklja, 
že se je culo od zunaj: 

»Vojna, vojna!« 

Kakor iz uma so drli verniki iz cerkve. Sam tajnik Sun
kov Nestl je stal pred občinsko hišo z velikim plakatom v 
rokah. Beseda se mu je tresla, ko je čital z visokim glasom, 
kakor bi pel pogrebni psalm, cesarjev manifest: 

- Mojim narodom! Moja srčna želja je bila, da posvetim 
leta, ki so mi po božju milosti še usojena, delom miru in da 
obvarujem svoje narode hudih žrtev vojne. Usoda je skle
nila drugače. Rovarjenja sovraštva polnega zoprnika me 
silijo... zgrabiti za meč Zločinsko rovarjenje že sega 
čez mejo, da izpodkoplje na jugovzhodu monarhije temelje 
države in omaje narod, ki mu posvečam v očetovski lju
bezni svojo polno skrbstvo, v njegovi zvestobi do vladarske 
hiše in očetnjave, da zvodi doraščajočo mladino na kriva 
pota k zločinskim delom blaznosti in veleizdaje 

Kakor da se ves svet podira, so padale usodne besede na 
glave občanov. 

Sluga Zmetov Tenč pa je pribijal na zid velik papir, s 
katerega so vpile debele črke: Mobilizacijski razglas vseh 
pripadnikov vojske in mornarice do 42. leta. 

Divji plač so zagnale žene že pri prvih besedah, da je 
skoraj utonil v njihovem javku tenek Nestlov glas. Ko je 
utihnil, so navalile ženske na trgovine po kvas, da spečejo 
popotnico svojim možem in sinovom. Možje pa so se zgri
njali v občinsko pisarno in izpraševali, ali morajo tudi oni 
iti. Na vsa vprašanja je odgovarjal Nestl: »Kdor je bil vojak, 
vsak do 42. leta. 1872. leta rojeni še morajo iti. Jutri opoldne 
že ne sme biti nikogar doma.« 

Moški so se kmalu pomirili in vdali v neizogibno: »Če 
moramo iti, pa pojdemo.« 

Drug drugega so izpraševali, kam pojde kdo, in ugibali, 
kako dolgo bo trajala vojna. 

»Kakor je vse pripravljeno, ne more dolgo trajati,« je 
menil Jakovčev Tonče, ki je bil trobentač pri kompaniji. 

»Sami Latkovljani jih poženemo en regiment,« seje ko-
rajžil Polavdrov Korl. 

»Nemara pa sploh ne bo prišlo do spopada. Srb se bo 
ustrašil naše armade,« je pristavil sebi in vsem v tolažbo 
Ocvirkov Jože. 

»Njega bi že. Toda pravijo, da je Rus za njim. Rusa je pa 
kakor listja in trave,« je spet podrl komaj postavljeno upa
nje Tišlerjev Francelj, kakor je bral prejšnji dan v časniku. 

Ko so prišli fantje v razgovoru med polja, so kar odrezali 
pogovor o vojni in ugotavljali, koliko škode je napravil 
vihar Vsi so mislih enako, da je treba postaviti vsaj hme
ljevke, ki jih je polomil vihar, čeprav je nedelja, da se 
ženske ne bodo mučile same z njimi. In res so se takoj 
preobleka in ves dan postavljali hmeljevke. Kdor je bil prej 
gotov, je pomagal sosedu. 



IZ ZAKONSKE SVETOVALNICE 

ŠE NEKAJ O ZALJUBLJENOSTI 
Druga značilnost za

ljubljenosti je nagnjenost 
k medsebojnemu zlitju, 
fuziji, simbiozi partner
jev. Zaljubljena partnerja 
sta nagnjena k temu, da 
žrtvujeta lastno identiteto 
(lastno istovetnost) in ho
četa postati » e n o « . Negi 
rata vse razlike med se
boj, čeprav te realno ob
stojajo, odpravita vsako 
razdaljo med seboj. Za
ljubljenca isto mislita, 
isto čutita, isto sanjarita, 
mislita z »eno g l a v o « , ču
tita z »enim s rcem«, po
skušata biti eno v dveh. 
T o je čas izginjanja enega 
v drugem, spreminjanja 
enega v drugega, popolne 
identifikacije (poistovete
nja) enega z drugim, negi
ranja sebe zaradi druge
ga, popolne odvisnosti od 
ljubljenega, prostovoljne
ga odrekanja lastni oseb
ni svobodi, prostovoljne
ga »zasužnjevanja« od 
drugega. T o je fizično, 
psihično in sociždno zlitje 
s partnerjem. 

Navadno oba partnerja 
mislita, da je ta proces 
obojestranski, največkrat 
pa gre za prevladovanje 
enega nad drugim, moč
nejšega nad slabšim, 
»ljubljenega« nad zaljub
ljenim, aktivnejšega nad 
pasivnejšim partnerjem. 
Takšen odnos pa ni svo
boden, ni skupnost dveh 
svobodnih ljudi. T o je 

prevladovanje enega in 
podrejanje drugega pod 
nazivom »l jubezen«. 

Tretja značilnost za
ljubljenosti je njena pre
hodnost, časovna omeje
nost njenega trajanja. 
Zaljubljenost nikakor ni 
»neskončna« v svojem 
trajanju, ampak prej ali 
slej mine, se ohladi in iz
gine, skratka ni je več. 

Ravno zaradi te svoje 
značilnosti zaljubljenost 
sama po sebi, brez razvo
ja v zrelo ljubezen, ne mo
re biti zadostna podlaga 
za osnovanje in ohranja
nje uspešne in harmonič
ne zakonske skupnosti. 
Zaljubljenost je zadostna, 
da dva »hodita skupaj« in 
da skleneta zakonsko 
zvezo, nikakor pa ni za
dostna za uspešno ohra
njanje življenjske skup
nosti. Normalno je in do
bro je, da se z zaljublje
nostjo zakonska zveza 
pričenja, slabo pa je in 
popolnoma nezadostno, 
če se namerava na osnovi 
zaljubljenosti zakonska 
zveza tudi ohranjati. 

Zaljubljenost je samo 
prva stopnica do ljubezni, 
nikakor se pa ne more 
enačiti z ljubeznijo, ki je 
edino sposobna ohranjati 
uspešno in harmonično 
zakonsko skupnost, v ka
teri oba partnerja doživ
ljata srečo. Kakor hitro se 
zaljubljenost prične ohla

jati, prične minevati, se 
partnerja ne gledata več 
skozi rožnata očala, živ
ljenje se pokaže v vsej 
svoji resničnosti. Partner
ja vidita eden na drugem 
tudi tisto drugo stran, ki 
sta jo prej skrivala oz. ni
sta hotela videti, pri sebi 
ne skrivata več tistega, 
kar partnerju ni všeč, tudi 
okrog sebe ne negirata 
več vsega tistega, kar b i 
lahko ogrožalo njuno zve
zo. S prenehanjem zaljub
ljenosti partner ne vidi 
več razlogov, da bi negi
ral sebe zaradi drugega, 
da bi se odpovedal svojim 
potrebam, željam in pri
čakovanjem, ki niso všeč 
partnerju, da bi si omeje
val svobodo, neodvisnost 
in različnost. 

Zaljubljenost je nekaj, 
kar pride na nas, nas 
prevzame, največkrat niti 
sami ne v e m o zakaj, v kar 
nam ni treba vlagati po
sebnega osebnega napora 
in truda, kar ni treba 
ohranjati z lastno aktiv
nostjo, to je nekaj, kar je 
enostavno tu. 

Prehod zaljubljenosti v 
ljubezen je aktiven, obo
jestranski in naporen pro
ces, v katerem morata so
delovati oba partnerja. 
Ljubezen je potrebno 
ohranjati, v njo stalno vla
gati, »investirat i«. 

B R A N K O B U T 
dipl. psih. 

Nagrajenca: Danica Skrubelj, Celjska 10, Vojnik Franc Žgank, Griže 66 
Pišite na naslov: N o v i tednik - Radio Celje, Trg V . kongresa 3 a, Celje 
Lestvica domačih melodij je na sporedu vsak torek ob 17.15, 
lestvica zabavnih melodij pa vsako soboto ob 17.45. 
Vsakič nagrada mala plošča. 

PLANINSKAl 
KRONIKA 

PRIREJA:ERNEST RECNIK 
rted 50. leti je pisateljica Ana Wam-

brechtsamer, ki je znana po knjigi »Da
nes grofje celjski in nikdar več« napi
sala kroniko Planinskega gradu in 
trga. Pisateljica je zbrala originalne 
podatke iz deželnega arhiva v Gradcu. 
V nekaj nadaljevanjih bomo seznanili 
naše bralce z zanimivostmi iz kronik, 
ki bodo zajemali kratko zgodovino 
Planine, o izvirnih zapisih iz urbarjev, 
tlaki in desetini, kmečkih uporih, tur
ških vpadih, kugi itd. 

Turki so večkrat napadli planinski 
grad, ropali po okolici in požigali. Okoli 
10. malega srpana 1474. so Turki hudo 
pustošili v planinskem okraju, kar je 
razvidno iz pisma, ki ga je poslal Ivan 
Žusemski cesarskemu vicedomu Kri
štofu Ungnadu v Gornjem Celju. 

Grad so Turki oblegali dvakrat, ven
dar brez uspeha. K o so kresovi na Bo
horju ali na Rudniku naznanjali njihov 
obisk, so tržani pobegnili v grad, kmetje 
iz okolice pa so se poskrili po gozdovih. 
M n o g o jih je našlo zavetje v Glinji jami 
pod sv. Kr ižem, ki ima svoj skrivni vhod 
blizu cerkvice sv. Miklavža. Da so Turki 
pri svojih roparskih napadih na Kranj
sko in Spodnje Štajersko dostikrat priš
li na Planino, nam govori tudi vrsta ljud
skih pripovedk, med katej-imi so poseb
no znane naslednje: 

GLINJA JAMA 
Severno od sv. Križa pod vrhom, ki 

nosi cerkvico sv. Miklavža, se nahaja 
naravni podzemeljski hodnik, ki sega 
daleč v notranjost gore in se nekoliko-
krat širi do večjih vothn v katerih se 
nahajajo kapniki. Hodnik in votline so 
visoke sedem in mestoma še več me
trov. Jama je dostopna le po nizkem 
rovu, skozi katerega lahko zleze hkrati 
le ena oseba. Temu skritemu podzemelj
skemu prostoru so rekli Glinja jama. 

V času turških vpadov, ki so se v na
ših krajih pogosto ponavljali od leta 
1476. do 1494., so se preplašeni kmetje 
skrivali v tej jami, ki j im je nudila varno 
zavetje. T i begunci so baje podaljšali 
podzemeljski hodnik za skoraj dva kilo
metra. Jama je izredno stara in je kra
škega izvora. Leta 1906. so v njej našli 
okostje jamskega medveda, ki je ohra
njeno v graškem muzeju. Pisateljica 
Ana Wambrechtsamer je bila poleti leta 
1925.' z geometrom Otmarjem Rauter-
jem in inženirjem Franjem Rauterjem v 
jami in sicer približno 500 m daleč. Iz 
jame so prinesli nekaj manjših kapni
kov in podzemskih hroščev. 

TURŠKA LIPA 
Blizu razvalin planinskega gradu se 

nahaja prastara lipa o kateri ljudstvo 
pripoveduje naslednjo pr ipovedko: 

K o so nekoč Turki oblegali planinski 
grad je stal turški poveljnik s svojimi 
vezirji nedaleč od gradu in se z njimi 
posvetoval, kako bi osvojili malo, a 
močno trdnjavo. Dobro namerjena to
povska krogla iz gradu je zadela povelj
nika, ki je na mestu obležal; njegovi po
močniki so zbežali na vse strani in so se 
šele ponoči vrnili in pokopali svojega 
poveljnika na mestu, kjer je padel. K o se 
je zdanilo so Turki na grobu svojega 
poveljnika posadili l ipo, potem pa na 
tiho odrinili. 

Lipa je tekom stoletij zrasla v mogoč
no drevo in ljudje ji še danes pravijo 
»Turška l i pa« . 

PRIPOVEDKA O SV. KRIŽU 
Na gori sv. Križa so si prebivalci, ki so 

živeli v nenehni nevarnosti pred turški
mi vpadi napravili okoli kapelice leseno 
trdnjavo. Ob nekem turškem napadu je 
del ljudstva našel zatočišče v gradu, 
drugi pa so pobegnili v svojo leseno trd
njavo. Žene, otroci in starčki so šli v 
kapelico, moški pa so se za močno ogra
jo hrabro zoperstavljali napadajočemu 
sovražniku. Branilcem je uspelo odbiti 
dva napada, pri tretjem, pa so jih napa
dalci premagali. Moške so pobili, žene 
in otroke pa odpeljali v sužnost. 

P o odhodu Turkov so tisti prebivalci, 
ki so si našli zatočišče za debelimi graj
skimi zidovi in ostali živi postavili svo
jim nesrečnim mrtvim rojakom velik 
križ v spomin. Pozneje so na mestu, kjer 
je bila kapelica sezidali novo cerkev v 
kateri so postavili spominski križ kot 
oltarno podobo. 

Lesna industr i ja 
»BOHOR« n.sol.o. 
TOZD Žaga In 
furnirnica n.sol.o. 
Šentjur pri Celju 

razpisuje 
prosta dela in naloge 

1. Administrator v 
komercial i TOZD 
Pogoji: končana srednja 
ekonomska šola 
2 leti delovnih izkušenj 

2. Prevzemalec 
hlodovine na 
Hrvaškem 
Pogoji: končana poklicna 
šola 
2 leti delovnih izkušenj 

3. Delovodja na žagi 
Pogoji: končana srednja le
sarska ali gozdarska šola 
zeiželeno 2 leti delovnih iz
kušenj ali brez 

4. Skladiščnik 
hlodovine 
Pogoji: končana srednja 
gozdarska ali lesarska šola 

5. Strojni 
kl jučavničar -
vzdrževalec 
Pogoji: končana poklicna 
šola 
2 leti delovnih izkušenj 

6. Avtomehanik 
Pogoji: končana poklicna 
šola 
2 leti delovnih izkušenj 

7. 5 delavcev za 
delo na žagi ali 
skladišču žaganega 
lesa 
Pogoji: starost nad 15 let 

Delo se združuje za nedo
ločen čas s polnim delov
nim časom. 

Prijave naj pošljejo kandi
dati v roku 15 dni na na
slov: Lesna industrija »BO
HOR« Šentjur pri Celju 

O izbiri bomo obvestili kan
didate v 15 dneh po zaklju
čenem roku za sprejem pri
jav. 

OBVESTILO! 
Občinski odbor Zveze združenj borcev NOV Celje, 

obvešča občane, 
zlasti še Celjane, da bodo v Celju ob Dnevu mrtvih 

tr i osrednje svečane komemoraci je , v 
sredo, dne 31 . 10. 1979 

in sicer: 

- pri grobnici narodnih herojev na šlandrovem trgu 
ob 11. uri; 
- v zaporih »Stari pisker« ob 11,45 uri in 
- pri grobnici padlih borcev NOV na Golovcu ob 16. 
uri. 

Program pri navedenih komemoracijah daje celjska 
šolska mladina, ob sodelovanju godb na pihala iz 
» E M O « in KPD »France Prešeren« iz Celja. 

Občinske družbenopolitične organizacije, Muzej re
volucije in Skupščina^3bčine Celje pa položijo vence. 
Sodeluje vod vojakov garnizije JI_A Celje, ki bo izstre
lil častno salvo na Šlandrovem trgu in na Golovcu. 

Vljudno vabimo k udeležbi na omenjene komemora
cije občane, zlasti še mlade, da se v čimvečjem številu 
poklonimo spominu vseh padlih in po vojni umrlih 
borcev NOV. 

Občinski odbor ZZB NOV 
Celje 
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1. KOLESARSKI MARATON PLANINCEV 

IZVRSTNA PRIREDITEV 
M. Mernik (68) in H. Rebernik (61) na/stare/ša 

v soboto in nedeljo so pla
ninci C I N K A R N E ob jubile
ju, 30-letnici sekcije, pripra
vili svojevrstno akcijo - 1. 
K O L E S A R S K I M A R A T O N 
P L A N I N C E V iz Celja do Lo
garske doline in nazaj v raz
dalji 150 km! Prva ocena: za 
pobudo odlično, prav tako 
za organizacijo in vse pogu
mne udeležence, ki jih je bi
lo kar preko 70, med njimi 
tudi takšni, kot M A R I C A 
M E R N I K iz PD Štore, stara 
68 let(I) pa H I N K O R E B E R 
N I K iz PD Ruše (61), Karel 
Ramšak iz P D Cinkarna 
(59), Mila Lorenčak (58), An
ton Mlinar (51), oba Aero 
Celje, Adi Vrečar (53) iz Cin
karne itd. 

Akt ivno se je udeležil kole
sarskega maratona tudi 
predsednik Občinskega sin
dikalnega sveta S T A N E ME-
L E , ki ni na začetku samo 
pozdravil vse udeležence, 
ampak Se je tudi z njimi od
peljal v Logarsko dolino. Pa 
ne v avtomobilu, ampak na 
kolesu. In Stane Mele ni 
ostal čez noč v Logarski , am
pak se je še isti dan vrnil do
mov. Spet ne z avtomobi
lom, ampak s kolesom! Poh
valno in posnemanja vre
dno! 

Organizacija je bila odlič
na in brez dvoma bo ta akcija 
v prihodnje dobila nove raz
sežnosti. Spomnimo se, da 

so pobudniki za današnje 
popularne trim kolesarske 
akcije bili prav Cinkarnarji! 
T e akcije so se uspešno ra
zbohotile in zakaj ne bi to 
uspelo tudi temu kolesarske
mu maratonu z določenimi 
korekturami in dopolnili! 

Brez večjih zapetljajev in 
pripetljajev se je velika sku
pina uspešno pripeljala v L o 
garsko, tam pa ni odnehala. 
Mnogi so odšli na ogled Kre-
menškove jame, mnogi so 
igrali mali nogomet, mnogi 
pa so še enkrat kolesarili na 
»ta pravi d i rk i«! Po tem so 

plesali in se veselili, kot to 
znajo le planinci. M o č za vse 
te podvige j im ni dajala sa
mo volja in že prej dobljena 
kondicija, pač pa tudi gobo
va juha (pravijo, da je bilo v 
njej kar 70 vrst različnih 
gob!) z žganci pa pečenje na 
žaru, kostanj . . . Tudi godci , 
ki so se zbrali iz doline s fraj-
tonaricami in klarinetom, so 
dodali svoje. Sledil je poči
tek in v nedeljo povratek v 
Celje. Skupina je srečno pri
spela brez večjih in po
membnejših težav. Ponovno 
so se ustavili v hotelu Merx, 
kjer so vrli organizatorji iz
žrebali nagrade. Kolesa so 
dobili: Marija Trobiš iz P D 
Železnica Celje, Robi Grego-
vinčič in Tine Sivka iz P D 
Železar Store! Čestitamo, si
cer pa naše čestitke veljajo 
vsem! 

Čeprav je organizator v 
propozicijah zapisal, da lah
ko gredo na planinski kole
sarski maraton samo tisti, ki 
so starejši od sedemnajst let, 
pa se je le našla izjema: to je 
bil trinajstletni (13!) Matjaž 
Bregar, ki je kot »poskusni 
zajček« uspešno prestal to 
dolgo pot. Izkušnja več za or
ganizatorja. 

Brez dvoma letošnje pobu
de ob organizaciji 1. kolesar
skega maratona planincev 
niso padla na neplodna tla. 

T O N E V R A B L 

Skupina je v razmahu pol ure (minimalno!) pripeljala iz Celja v Logarsko dolino. Kolesa 
so zdržala, kolesarji pa tudi! 

ATLETIKA 

NEUSPEH NA KROSU 
Štirinajsto mesto in kopica odsotnitt atietov 

Republiško prvenstvo v 
krosu, ki je bilo v Brežicah, 
se je končalo z vel ik im neu
spehom celjskega zastop
stva. Viki Dorn, ki je imel v 
zadnjih dneh v Celju izredno 
vel iko dela in pri izvedbi šol
skih krosov in sestavi občin
ske reprezentance, obenem 
pa vodja potovanja v Breži
ce, je po tekmovanju ves ra
zočaran med drugim dejal: 
»Bi l i smo nekompletni. Več
je število sicer marljivih ak
tivnih atletov Kladivarja, na 
katere smo se najbolj zanaša
li, da bodo s svojimi dobrimi 
uvrstitvami doprinesli svoj 
delež k višji uvrstitvi občine 
Celje, je bilo odsotnih in se 
tekmovanja sploh niso ude

ležili. Prav v neudeležbi tega 
prvenstva so nekateri rušili 
plasma ekip in s tem tudi 
vseekipnega tekmovanja. 
Treba jih bo poklicati na od
govornost in razčistiti njihov 
odnos do nastopa v občinski 
reprezentanci!« Celjani so 
bili s 364-timi točkami na 14. 
mestu. 

Čeprav je reprezentanca 
Celja po svojih prijavah in 
kvaliteti sodila med pozna
valci atletike med glavne 
kandidate za absolutnega pr
vaka SRS , pa je ob odsotno
sti nekaterih ključnih teka
čev zdrsnila celo, na štirinaj
sto mesto v republiki! Med 
zmagovalce so se vpisali le 
Zičkar med ml. mladinci. 

Rozman med st. mladinci in 
Uk ič pri članih. Naslov ekip
nega prvaka S R S pa so osvo
jili le ml. mladinci. Bera je 
bila tako izredno skromna in 
ne kaže pravega stanja atlet
skega športa v občini Celje. 
V A D Kladivar kot nosilcu 
vrhunske atletike bo treba v 
odnosu do dela selekcij v 
S S D marsikaj spremeniti, si
cer bo po letošnjih kazalcih 
na množičnih tekmovanjih 
(pionirsko prvenstvo SRS, 
mladinsko prvenstvo S R S za 
posameznike, kros) posledi
ca v prihodnjih letih še težja. 

Na krosu v Brežicah pri 
ml. pionirjih ne srečamo no
benega Celjana v ospredju, 
pri st. pionirjih je bil Lazički 
na 6. in Zagruševec na 10., 
ekipa Celja pa na 4. mestu. 
Pri ml. mladincih Zičkar in 
Juteršek na 1. in 2., ekipa pa 
na 1. mestu. Pri st. mladincih 
- Rozman na 1. in ekipa Ce
lja na 3. mestu. Pri članih -
Ukič na 1. mestu, do šestega 
mesta pa ni ekipno nikjer 
Celjanov. Pri ml. in st. vete
ranih ni Cel janov. . . Pri ml. 
pionirkah ni Celjank. Pri st. 
pionirkah je bila Stravsova 
peta, ekipa Celja pa na 3. me
stu. Pri mladinkah (ml.) ni v 
ospredju Celjank, pri st. mla
dinkah pa je bila Poteko na 
5. in Naglic na 7., ekipa pa na 
2. mestu. Pri članicah je bila 
Bunderla druga, ekipe pa ni 
do 6. mesta. 

TOZD Osnovna šola »Pranja Vrunča« 
Slivnica pri Celju 

RAZPISUJE 
prosta dela in naloge 
za NEDOLOČEN ČAS 

UČITELJA za razredni pouk 
na podružnici Prevorje 

Na razpolago novo družinsko stanovanje, ugodne 
avtobusne zveze, OD po pravilniku. 

Prošnje pošljite na svet šole ali se zglasite osebno. 
Nastop dela TAKOJ. 

KARATE V 
ŽALCU USPEL 

V Žalcu je bilo republiško 
mladinsko prvenstvo v kara-
teju, kjer je nastopilo 67 naj
boljših tekmovalcev s pred
hodnih tekmovanj. Pokrovi
telj je bil Svet za L O in D S 
pri skupščini občine Žalec, 
tekmovanje pa je otvoril in 
tekmovalce ter goste pozdra
vil Jože Jan, predsednik I S 
občine Žalec. Rezultati: v 
lahki je zmagal Aravs iz V e 
lenja, v polsrednji je bil dru
gi Suler iz Žalca, v poltežki 
je slavil Celjan Novak s tret
jim mestom, medtem ko je 
bil v težki kategoriji premoč
ni zmagovalec Jože Hudo-
vernih iz Žalca. 

Na sliki Jože Hudovernik 
iz Žalca ( levo) je zmagal v 
težki kategoriji, v id imo pa ga 
v boju z Globevnikom iz Ma
ribora, katerega »ruši« z od
lično kontro! 

R A D O K R U S I C 
Foto: T O N I C A 

NERESNOST, NEODGOVORNOST 
ALI ŠE KAJ VEČ 

V ponedeljek popoldne je bila v 
stranski dvorani narodnega doma v 
Celju 7. redna seja skupščine Telesno-
kulturne skupnosti z obsežnim dnev
nim redom štirinajstih različnih točk. 
Ta seja bi morala biti že 26. junija pa je 
odpadla, ker ni bilo prisotnih dovolj 
delegatov. Tudi ponedeljkova seja 
skupščine se je končala pri deseti toč
ki! Zakaj? Delegatka je predsedujoče
ga skupščine Aleša lica opozorila na 
vprašanje glede sklepčnosti, kajti med 
sejo, ki se je z zamudo več kot dvajset 
minut (zaradi premajhnega števila 
pravočasno zbranih delagatov), začela 
je odšlo toliko delegatov, da spet niso 
bili sklepčni. 

Ob tem moramo povedati, da seja ni 
bila »razvlečena«, saj so uspeli v uri in 
pol dobro speljati deset točk do konca! 
Med drugim tudi takšne: 

- kako bo v bodoče z rekreacijskim" 
centrom na Gričku (poročilo je podal 
Nace Krumpak), 

- kako je uspela in do katere meje 
sanacija celjskega kopališča (informa
cijo je podal Tone Rozman), 

- kakšni so problemi telesne kulture 

v krajevnih skupnostih (poročal je To
ne Goršič), 

- kako je s potekom priprav za Mla
dinsko evropsko prvenstvo v košarki, 
ki bo prihodnje leto v Celju (informiral 
Branko Martič), potem se je pa ustavi
lo, kajti delegati so odhajali in vse sku
paj je bilo končano. Med tistimi, ki so 
bili prisotni, je zavladalo razočaranje z 
besedami, »že dvakrat smo prišli in to • 
zastonj, tretjič ne bomo prišli več!« 

Razočaranje je bilo tudi pri vodstvu 
skupščine T K S . Upravičeno! Je pa to 
nov signal, da bo treba znova »potrka
ti« na vse delegate in jih opozoriti, kaj 
je njihova dolžnost in koga zastopajo. 
To ni igra, ampak nadvse resna stvar. 
Če bi vsi redno in resno sodelovali se 
tudi ne bi pojavljala »čudna« vpraša
nja o stvareh, ki so že bile objavljene, 
pojasnjene, izgovorjene.. . Prihajanje 
na takšna srečanja zahteva predhodno 
pripravo, te pa pri večini delegatov ni. 
Zato verjetno tudi predčasno zapušča
nje seje! Torej v boj proti neresnosti, 
neodgovornosti in še čemu morebitne
mu več od tega! Zaradi skupne dobre 

T O N E V R A B L 

NA KRATKO 
ZMAGA KADETOV 
ŽALCA 

Mladi nogometaši Partizana 
Žalec so doma premagali za toč
ke Fužinarja z Raven na Koro
škem 2:1. Oba zadetka za doma
čine je dal Zupane. Odlično je 
sodil Galuf iz Celja. 

ŽALSKI ŠAHISTI MED 
N A J B O U Š I M I ? 

Kmalu bodo nastopili v repu
bliški ligi. Tako bodo na Pohorju 
v treh dneh odigrali štiri sreča
nja. K e r so se žalski šahisti letos 
okrepili (Slak, Bogadi , Hr ibšek) 
in dobro pripravili, pričakujejo 
uspešen start in seveda tudi 
uspešen cilj. 

J O Ž E G R O B E L N I K 

SEDMI PORAZ 
Rokometaši Kovinarja Štore 

nastopajo v vzhodni slovenski 
rokometni ligi. V 8. kolu so go
stovali v Vuzenici proti T U S II 
in izgubili 28:26. Najboljši stre
lec je bil Rovšnik (10). 

V L A D O N E N D L 

VISOKA ZMAGA 
LIBELE 

v pripravi za start v I I . zvezni 
košarkarski ligi so Celjani (L ibe l -
čani) premagali Tr ig lav iz Kranja 
128:69. Celjani so nastopili oslab
ljeni pa vseeno slavili v isoko 
zmago. Tako naj bi bilo tudi v 
prvenstvu, kjer pa imajo Celjani 
na startu izredno močne nasprot
nike. Tudi njih so v stanju pre
magati pa čeprav j e trener Zma
go Sagadin v Z D A . Tu je stari, 
dobri mojster prof. Mi le Cepin pa 
igralci in v o d s t v o . . . Slo bo, šlo, 
ve r j emi te . . . 

USPEH ODBOJKARJEV 
KS SLAVKO ŠLANDER 

v krajevni skupnosti »S lavko 
Šlander« komisija za šport kaže 
izredno aktivnost. Pred dnevi 
so se srečali v odbojki z ekipo 
celjske garnizije JLA. Zmaga la 
je ekipa K S Slavko Šlander, ki 
je pokazala dobro igro. Srečanje 
je utrdilo vezi med krajani te 
skupnosti s pripadniki JLA. O b 
tej priliki so se pogovorili še o 
nadaljnih oblikah sodelovanja 
na športnem področju. 

K. JUG 

MOTOHOV POKAL 
AŠKERČEVI 

Na prvem memoria lnem tur
nirju za znanim celjskim športni
kom Brankom Motohom so na
stopile v organizaciji »Grof i je« 
štiri ekipe v malem nogometu. 
Zmagala je ekipa Aške rčeve 
pred Gaberje 39, Grofi jo in Že le 
zarno Store. Ta turnir b o d o prire
dili vsako leto v oktobru. 

PRI POKALU VEN! 
v republiškem pokalu sta obe 

ekipi Šmartno in Unior izpadli. 
Tako smo v nadaljnem tekmo
vanju za Titov pokal ostali brez 
našega predstavnika. Skoda! 

KLADIVAR IN ELKROJ 
v V S L je Kladivar doma pre

magal Lit i jo z 1:0 ter zadržal prvo 
mesto, Elkroj iz Mozirja pa je 
zmagal na Ravnah na Koroškem 
z 2:1 ter je na lestvici drugi. V 
prihodnjem kolu bo Kladivar 
prost, Elkroj pa bo igral doma 
proti Aluminiju. 

RUDARJI »KOPLJEJO« 
NA IGRIŠČU. . . 

Velenjski Rudar je takorekoč 
nemogoč v II. zvezni nogometni 
ligi, saj je tudi tokrat izgubil v 
Zrenjaninu proti Proleterju 3:0. 
Na lestvici je štirinajsti, v pri
hodnjem kolu pa bo igral doma 
proti Vrbasu. 

V SOBOTO V CELJU 
KRANJSKA GORA 

P o kratkem odmoru se bodo v 
soboto ob 18.30 uri ponovno 
predstavili v Celju celjski hokeji
sti v tretjem kolu državnega pr
venstva. Tokrat j im pridejo v go
ste igralci Kranjske gore. T o je 
mlada in nadarjena ekipa, ki lah
ko tudi preseneti. 

Toda domačini so optimisti. 
Zadnje dni so pridno vadili in 
sedaj le čakajo na to srečanje, da 
dokončno pokažejo boljšo in do
bro igro. 

Kaj lahko pričakujemo? 
Trener Celja Bine Felc je opti

mist. Meni, da je ekipa dobro pri
pravljena in kljub poškodbam 
vratarja Marjana Žbontarja in 
Vinka Lesjaka sposobna, da pre
maga mlado, toda istočasno zelo 
nevarno ekipo Kranjske gore. 

DVAKRAT BOLJŠI OD 
OLIMPIJE 

Mladi celjski hokejisti na le
du so odigrali dve prijateljski 
tekmi v Ljubljani in uspeli dva
krat premagati sovrstnike 
Olimpije. 

Pionirji Celja so premagali 
Olimpijo 9:2, Strelci za Celje so 
bili Bulatovič 2. Smrkolj 2, Feli-
cijan, Bernjak, Steblovnik, Po-
lanec in Bučar po enega, mla
dinci pa so premagali svoje so
vrstnike iz Olimpije kar 6:0. 
Strelci pa so bili Jane 2, Cretnik 
3 in Zorko. 

Rezultati dela z mladimi se že 
kažejo. 

J. K U Z M A 



ZDRAVILNE RASTLINE 

Lan ali navadni lan je prastara kul
turna rastlina. 2e v starem veku so lan 
gojil i v Prednji Azi j i in v Egiptu, delo
ma za vlakna za tkanine, deloma za 
seme za pridobivanje lanenega olja. 
Lan je nežna, slabo razrasla rastlina z 
lepimi, modrimi cvetovi . Rastlina je 
enoletna in zraste do pol metra. Okro
gle glavice vsebujejo gladka, bleščeča 
semena. 

Zdravilna so semena. Vsebujejo dve 
aktivni snovi, ki sta pomembni za 
zdravilstvo in sicer: sluz, ki je v semen
skih luskah, ter laneno olje - maščob-
no olje s približno 20% nenasičenih 
maščobnih kislin. 

Laneno seme je najboljše zdravilo za 
biološko zdravljenje črevesja. Zlasti 
tam, kjer gre za kronično zaprtje - bo
lezensko stanje današnje nemirne do
be. Laneno seme ni navadno odvajalo, 
temveč čisto mehanično pospešilo 
odvajanja. Zaradi že prej navedenih 
snovi deluje kot drsilo in nabrekalo 
obenem. Sluzi prodirajo med hrano v 
črevesju in povzročajo nabrekanje in s 
tem povečajo količino blata, ki potem 
čisto mehanično draži črevo k praznjoT 
nju. Ce je črevesna sluznica vneta, sluz 
iz lanenega semena prekrije sluznico z 
zaščitnim slojem. 

Laneno seme je prav idealno zdravi
lo za trajno preprečevanje kroničnega 
zaprtja. Ima to prednost, da ne draži in 
se nanj ne moremo navaditi. Laneno 
seme naj nabrekne šele v črevesju zato 
ga je treba zaužiti takšno, kakršno je. 
Gladka semena popi jemo z nekaj mle
ka ali tekočine. Učinek še povečamo, 
če seme zdrobimo. Zdrobljeno seme v 
črevesju hitreje in bolj temeljito na
brekne in se tako bolje izkoristi. Pri 
tem pa tako zdrobljeno seme ne sme 
stati predolgo, ker postane žarko in je 
tedaj neuporabno. Da deluje odvajal
no je potrebna tudi zadostna količina 
lanenega semena. V začetku potrebu
jemo vsaj tri vel ike žlice semena na 
dan. K o začne delovati lahko zmanjša
mo na dvakrat po eno jedilno žlico na 
dan. Vendar ne manj. Učinek je viden 
šele po dveh do treh dneh. V začetku 
je odvajanje ponekod še zelo trdo, poz
neje pa postaja vedno mehkejše. Tedaj 
pa potrebno količino lanenega semena 
pri lagodimo vsakokratnemu stanju. 
Vendar ne smemo prezgodaj nehati je
mati laneno seme in ga lahko uživamo 
neprenehoma, ker se nam ni bati ne
prijetnih stranskih učinkov. 

B O R I S J A G O D I C 

SLAVJE CINKARNIŠKIH 
PLANINCEV 

Jutri bodo slavili planinci, ki so člani Pla
ninskega društva v Cinkarni. Letos poteka 
30 let, kar so začeli delovati. Trenutno ima
jo 40 aktivnih in okoli 100 priložnostnih 
članov. V počastitev 30-letnice so že pripra
vili uspešen 1. planinsko kolesarski mara
ton v Logarsko dolino in nazaj v Celje (o 
tem obširneje poročamo na športni strani), 
jutri (petek, 29. oktobra) pa se bodo ponov
no zbrali v Logarski, kjer bodo na občnem 
zboru razvili svoj prapor. Zbor bo ob 17.30 
uri, botra ob razvitju prapora pa bosta Pla
ninsko društvo Železar Store in Planinska 
sekcija Metka. T V 

Kadrovska komisija 

višjega sodišča v Celju 

objavlja prosta dela in naloge 

Strojepiske 
za nedoločen čas. 

Poleg splošnih pogojev za sklenitev delov-
neg"a razmerja zahtevamo: 

- dvoletno srednjo šolo administrativne 
smeri z najmanj 300 udarcev pri pisanju ali 
pa opravljeno kvalifikacijo la razreda stro
jepiske v pravosodju. 

Kandidati, ki nimajo izpita za kvalifikacijo 
la razreda v pravosodju, opravijo preizkus 
znanja iz strojepisja ter poskusno delo 2 
meseca. 

Rok za vložitev prijav je 15 dni po objavi. 
Prošnje je vložiti pri višjem sodišču v Ce
lju. O odločitvi komisije bodo kandidati 
obveščeni. 

ALPINISTIČNI KOTIČEK 

NOGOMET NA »VISOKEM« 
1̂  stenah še zadnji vzponi v požiedu Preteklo soboto je bila rav
nina pred Korošico prvič 
spremenjena v nogometno 
igrišče. Na prave gole so juri-
šali alpinisti z »vzhodne in 
zahodne strani«. Celjski alpi
nisti, okrepljeni z Bistričani, 
so se pomerili s Kamničani, 
ki so dobili pomoč še z dru
gih odsekov svoje doline. V 
strupeno mrzli in močni bur
ji je potekalo srečanje sicer v 
nenormalnih pogojih, kljub 
temu fair in s pravim izpra-
šanim sodnikom. Sunki ve
tra so bili včasih tako močni, 
da je šla žoga po svoje in so 
se igralci komaj obdržali na 
negah. Zmagali so Kamniča

ni, ki so imeli s seboj tokrat 
več »nogometašev« kot Ce
ljani. K e r je koča zaprta, pu
blike ni bilo, komaj toliko, 
da je na vsakem vogalu po 
eden v orientacijo obeležil 
igrišče. 

Alpinisti so v soboto še po
magali pri transportu oz. 
spravilu materiala za prihod
nje leto, ki ga je pridno dova-
žal helikopter UJV. Ta pa za
radi močnega vetra ni mogel 
pristajati blizu postojanke. 

Od petka na soboto so alpi
nisti trepetali na skupnem 
ležišču, ki je letos povsem 
prazno - brez odej in brez 

vložkov. Pri -6° C pa ležanje 
na deskah in brez vsakega 
porkivala tudi za alpiniste ni 
rajski užitek. N e razumemo, 
da te novitete celjsko druš
tvo ni vsaj objavilo, da bi se 
obiskovalci opremili s po
trebnim. 

7. 9. je Knez Franček s so-
plezalcem iz Slov. Bistrice 
»potegni l« še eno novo smer 
in to je v južni steni Turške 
gore. »Sončno meg l i co« , kot 
se smer imenuje, sta ocenila j 
s I I I . težavnostno stopnjo. 

Nekaj zadnjih tednov vre
me plezalcem ni bilo naklo
njeno. Bilo je nekaj ponovi
tev, glavnina pa je napravlja-
la drva za potrebe zimske so
be in koče G R S na Okrešlju. 
Tudi na bivaku pod Ojstrico 
je za zimo vse nared. 

18. oktobra se je začela ple
zalna šola. V prostoru P D 
Celje se je zbralo 22 tečajni
kov, ki bodo že 25. prvič stali 
pod skalo za trening v Tre-
marjih in imeli zatem tudi 
prvo predavanje. Število je 
visoko, saj je to vel iko bre
me, ki ga mora prevzeti na
čelnik in inštruktorji. P o 
prvih resnih treningih se bo 
število verjetno zmanjšalo, 
pisarna P D Celje pa bo kljub 
temu še vedno premajhna. 

CIC 
Skrajno težko prosto plezanje v kanjonih Colorada (ame
riški nacionalni park) 

Ml IN ZDRAVJE 

OBOLENJA DIHAL 
IN SRCA 

PIŠE: DR. 
JANEZ TASIČ 

Predno pričnemo razprav
ljati o bronhialni astmi mo
ramo na kratko reči še nekaj 
besed o bolezni pljučnih žil, 
katere so lahko prirojene, 
pridobljene ali pa posledice 
zamašitev. Pri teh boleznih 
so izraženi izraziti znaki po
puščanja desnega srca. Srce 
si lahko predstavljamo kot 
pregrajo preko katere priha
ja kri v pljuča in če srce-čr-
palka ni sposobno prečrpati 
krvi naprej nastane za njim 
poplava. Zato v id imo v po
puščanju srca na vratu na
brekle žile, jetra in trebuh so 
zatečeni, vidna pa je tudi 
izrazita cianoza. Takšno sta
nje se lahko pojavi iznenada, 
ko strdek krvi zamaši pljuč
no arterijo ali pa postopoma 
ter bolezen traja tudi več let. 
Kadar takšen strdek krvi iz
nenada zamaši arterijo govo
rimo o pljučni emboliji in se 
v večini primerov konča z 
smrtjo. Smrt nastane pred
vsem zaradi tega, ker mora 
neprilagojeno srce pričeti 
nenadoma z delom, katero 
bistveno presega vse njego
ve zmogljivosti. 

Bronhialna astma je bole
zen katera se javlja že pri 
otrocih, a je še pogostejša pri 
odraslih ljudeh. Tu je zelo 
važna cilergična reakcija 
predvsem na razne beljako
vinske substance zaradi če
sar pride do zatekanja bron
hialne sluznice in spazma 
bronhov. Napadi težkega di
hanja se javljajo iznenada in 
jih lahko povzroči kontakt z 
alergenom, to je s snovjo na 
katero je organizem preob
čutljiv, lahko pa ga povzroča 
že sam psihičen stres. V koli
kor pri bronhialni astmi ni 
zdravljenje intenzivno pred
vsem v akutnem stadiju, 
prav tako pa tudi dolgotraj
no, privede to do propadanja 
pljučnega tkiva in do pljuč
nega emfizema. 

Pri vseh oblikah pulmo-
nalne hipertenzije nastanejo 
na srcu spremembe katere 
dajejo sliko pljučnega srca. 
Takšno srce kot komplikaci
ja bolezni pljuč nastaja po
stopoma in pciralelno z pljuč
nim procesom. Ves proces 

lahko razdelimo v tri razvoj
ne stadije. 

V prvem pride do izraza 
samo proces na pljučih z ok
varo dihalne funkcije. V dru
gem stadiju pridejo že do 
izraza spremembe na srcu in 
nastaja postopoma kronično 
pljučno srce, v zadnjem pa 
so razvite že vse spremembe 
katere dajejo sliko pljučnega 
srca: hipertrofija ali zadebe-
Ijitev desnega prekata, razši
ritev pljučne arterije in n je
nih vej , ter propadanje pljuč
nega tkiva. 

Popuščanje desnega in le
vega srca nastane istočasno 
in to predvsem pri boleznih 
katere prizadenejo istočasno 
celotno srce, kar se zgodi pri 
akutnih vnetjih srčne mišice 
(miokarditisi), pri raznih za
strupitvah (intoksikacije), 
prav tako pa pri povečanem 
delovanju žleze ščitnice (ti-
reotoksikoza) in pa pri vseh 
stanjih katera prizadenejo 
mišico celega srca. 

Dokler obstoja ravnotežje 
med zahtevami organizma in 
zmožnostmi srca tako dolgo 
srce kompenzira okvaro in 
ne moremo govorit i o insufi-
cienci srca. Kadar pa govori
mo o njej in to predvsem o 
odpovedi kroničnega pljuč
nega srca moramo razlikova
ti dve obliki. Prva je tista ka
tera nastane postopoma za
radi zvišanega pritiska in 
motenj v pretoku skozi plju
ča in druga, pri kateri se na 
že obstoječe spremembe na 
srcu in pljučih priključi še 
sveže vnetje pljuč (sem lah
ko prištejemo razne pljučni
ce, ponovno aktivacijo tu
berkuloznega procesa na 
pljučih, razna virusna vnetja 
ali pa druge bakterijske in
fekcije). 

Ta dodatna vnetja privede
jo do sveže okvare na mišič

nih vlaknih srca, pri čemer 
pride do izliva tekočine med 
mišična vretena, mišična 
ovojnica se zadebelji, prav 
tako vlakna, katera postane
jo navidez motna. Vse to 
zmanjša moč srca in srce od
pove, ker ne more normalno 
izkoriščati energije zaradi 
blokade energetskih proce
sov. 

K e r se pri procesu na plju
čih in pri posledičnem pljuč
nem srcu (Cor pulmonale) 
zadebelji mišica desnega 
srca se zmanjša tudi koncen
tracija žil v mišici, kar sicer 
predstavlja samo relativni 
odnos, vendar zaradi tega 
pride na več mišice manj ki
sika. Sedaj lahko govor imo 
že o hipoksiji miokarda in ta 
povzroči, da mišične celice 
propadajo, namesto njih se 
razvija vez ivo , srce v celoti 
pa prične popuščati. K o srce 
popusti pade število mišič
nih vlaken že za dobro tret
jino. 

T o popuščanje se najprej 
javlja samo pri naporu. Prv i 
znaki katere zapazimo so na
glo razbijanje srca, utruje
nost, težka sapa ali dispneja, 
kar pa po počitku popolno
ma izgine. Pri klinično izra
ženi insuficience desnega 
srca pa v id imo že opisane 
znake: povečana jetra, na
brekle vratne žile itd. 

Ker se mišična vlakna le
vega in desnega srca med se
boj prepletajo, popuščanje 
enega srca ne ostane izolira
no samo nanj, saj motnja v 
levem ali desnem sistemu 
privede do motenj v celot
nem krvotoku in do spre
memb in popuščanja tudi 
druge polovice srca. Da pre
prečimo popuščanje celotne
ga kardiovaskularnega siste
ma moramo pravočasno pri
četi z zdravljenjem osnovne
ga procesa, kateri povzroča 
spremembe na pljučih, žilah 
in na samem srcu. Pri tem 
procesu igra vel iko v logo 
primarna in sekundarna pre
ventiva. V razviti bolezni pa 
je potreben zelo aktiven pri
stop k zdravljenju ter potre
buje čvrsto sodelovanje prav 
tako bolnika kot zdravnika. 

Tokrat je bil naš obisk v NOVOSTI še 
posebej zanimiv. Jesen je tu in nanjo so se 
tudi v MLADOSTI dobro pripravili. Na 
prvem posnetku vidimo žensko krzneno ja-
kno s Toscana vratnikom, ki stane 7612,15 
dinarjev. 

Lep moški usnjeni plašč je elegantnega 
videza in še dobra naložba za nekaj let 
povrhu. Stane 7534,47 dinarjev. 

Meglena jutra in hladni dnevi ter seveda 
moška in ženska pokrivala 

Izredno lep je tudi ženski krzneni plašč, ki 
velja 23.152,50 dinarjev. 



SODBA 
V IMENU UUDSTVA! 

Okrožno gospodarsko sodišče v Celju je v senatu pod 
predsedstvom sodnice Dragice Pirih, ob sodelovanju so
dnikov porotnikov Cirile Haler in Jožeta Bevca ter zapi-
snikarice Janje Cimerman, v gospodarsko kazenski zade
vi zoper obd. pravno osebo Alpos Šentjur, TOZD Cevarna 
Šentjur, obd. Duška Rudolfa in obd. Antona Jančiča, ki 
jih zagovarja odvetnik Franc KincI iz Šmarja pri Jelšah, 
zaradi gospodarskih prestopkov po čl. 65 Zakona o vo
dah, po obtožnem predlogu OJT Celje, št. Pt 215/77 z dne 
5. 6. 1978, po dne 23. 11. 1978, v navzočnosti obd. Jančič 
Antona, odvetnika Franca Kincla in namestnice OJT Celje 
Irene Dobrave opravljeni javni glavni obravnavi, 

razsodilo: 

A/ 
1. Obd. Tovarna kovinskih izdelkov in 
opreme ALPOS ŠENTJUR, TOZD CEVARNA 
ŠENTJUR, 

je prekršila določila Zakona o vodah: 
1 . 1 . odst. 37. čl. s tem, dado 3.11.1977 za izpust odplak 
in meteorne vode iz okolice nove tovarne in neposredne 
okolice v zemljo vgrajene cisterne za kurilno olje po 
odprtem jarku, ki se pred železniškim mostom ob cesti 
šentjur-Planina izliva v Voglajno, ni imela vodnogospo
darskega dovoljenja; 
2. 1. odst. 55. čl. s tem, da je do 3. 11. 1977. skladiščila 
gorilno olje v v zemljo vgrajeni cisterni brez ustrezne 
tehnične zaščite, ki bi preprečila prelivanje kurilnega 
olja, zaradi cesarje prišlo dne 29.10.1977 ob polnjenju te 
cisterne do prelitja gorilnega olja po terenu okoli cister
ne, od tam pa je to olje neovirano pronicalo v zemljo ter 
izteklo po odprtem jarku v Voglajno, kjer je povzročilo po 
obsegu neugotovljen pogin rib. 

I I . Obd. RUDOLF DUŠKO, 

sin Mira in Alojzije roj. Petrun, roj. 26. 10. 1947 v Novem 
Sadu, stan. Trubarjeva 7, Celje, Slovenec, drž. SFRJ, dipl. 
ing. strojništva, vodja TOZD, 
je odgovoren za kršitev pod tč. 1/1, ker ni poskrbel za 
izdajo vodno gospodarskega dovoljenja. 
S tem sta storila: 
obd. pravna oseba z dejanjem pod tč. 1/1 gospodarski 
prestopek po 3. tč. 1. odst. 65. čl. Zakona o vodah; z 
dejanjem pod tč. 1/2 pa gospodarski prestopek po 8. tč. 1. 
odst. 65. čl. Zakona o vodah. 
Obd. Rudolf Duško pa je storil gospodarski prestopek po 
3. tč. 1. odst. 65. čl. Zakona o vodah; in se po teh 
zakonitih določilih 
obsodita: 
I. obd. Tovarna kovinskih izdelkov in opreme »ALPOS« 
ŠENTJUR, TOZD CEVARNA ŠENTJUR 
za gospodarski prestopek pod 1/1 na denarno kazen 
20.000,00 din, 
za gospodarski prestopek pod tč. 1/2 na denarno kazen 
50.000,00 din, * 
z uporabo določil o steku na 
enotno denarno kazen 
70.000,00 (sedemdesfettisoč) din, 
plačljivo v roku treh mesecev po pravnomočnosti sodbe. 
II. Obd. RUDOLF DUŠKO 
na denarno kazen 
2.000,00 din (dvatisoč), 
plačljivo v roku dveh mesecev po pravnomočnosti sodbe. 
Obd. pravna oseba je dolžna poravnati stroške gospodar
sko kazenskega postopka v znesku 10.257,00 din in pov-
prečnino v znesku 2.000,00 din. 

B/ 
I. Obd. Tovarna kovinskih izdelkov in 
opreme ALPOS ŠENTJUR, TOZD CEVARNA 
ŠENTJUR 

m 
I I . Obd. JANČIČ ANTON, 
sin Jožeta in Elizabete, roj. Žmaher, roj. 25. 11. 1944 v 
Šentjurju, stan. Šentjur, Dušana Kvedra 39, Slovenec, 
drž. SFRJ, strojni tehnik, vodja operative v TOZD 
Oprema, 
se na podlagi čl. 350 tč. I. ZKP v zv. s čl. 2/2 ZGP 

oprosti ta 
obtožnega predloga, in sicer: 

I. Obd. Tovarna kovinskih izdelkov In 
opreme ALPOS ŠENTJUR, TOZD CEVARNA 
ŠENTJUR 

da je prekršila 1. odst. 51. čl. Zakona o vodah s tem, da do 
3. 11. 1977 ni zagotovila predpisanega obratovanja in 
vzdrževanja čistilnih naprav, saj dveh predvidenih ma
ščobnih lovilcev ob iztoku meteorne vode iz platoja oz. 
ceste okrog tovarne ter iz neposredne bližine v zemljo 
vkopane cisterne za kurilno olje pred izlivom vode v 
odprti jarek, ki vodi v Voglajno, sploh ni zgradila, kakor je 
to določeno v vodno gospodarskem soglasju Republi
škega sekretariata za urbanizem v Ljubljani z dne 28. 8. 
1975, št. 334/A-75-74 oz. v njenem pravilniku za obrato
vanje s čistilnimi napravami. 

I I . Obd. JANČIČ ANTON, 
da je odgovoren za to kršitev, ker da ni poskrbel, da bi 
bila pred pričetkom obratovanja nove tovarniške hale 
zgrajena predvidena maščobna lovilca; 
in da sta s tem obd. pravna oseba in obd. Jančič Anton 
storila vsak gospodarski prestopek po 6. tč. 1. odst. 65. čl. 
Zakona o vodah. 

Obrazložitev: 

Obd. pravna oseba nima vodnogospodarskega dovolje
nja za izpust odplak in meteorne vode, čeprav je pričela z 
obratovanjem že leta 1975, tega dovoljenja pri obd. prav
ni osebi pa doslej tudi ni poskušal dobiti, čeprav je za 
izpust njenih odpadnih voda in meteorne vode takšno 
dovoljenje potrebno. 
Obd. pravna oseba je skladiščila kurilno olje v cisterni, ki 
ni imela ustrezne tehnične zaščite, katera bi onemogoča
la, da bi prišlo do prelitja kurilnega olja - bližnja okolica 
cisterne ni bila zaščitena, tla so bila namreč iz betonskih 
plošč, med katerimi je bila zemlja, takšna tla pa niso 
mogla preprečiti izlitja olja v zemljo. 
Za gospodarski prestopek pod tč. 1/1 je odgovoren obd. 
Rudolf Duško, ker kot vodja TOZD ni poskrbel, da bi obd. 
pravna oseba pridobila vodno gospodarsko dovoljenje za 
izpust odplak in meteorne vode. 
Sodišče je ob upoštevanju vseh okoliščin, ki vplivajo na 
odmero kazni izreklo obd. pravni osebi in obd. Rudolfu 
Dušku kazni kot so razvidne iz izreka sodbe. 
Obd. pravna oseba dejansko ni zagotovila predpisanega 
obratovanja čistilnih naprav, ko ni zgradila dveh v vodno 
gospodarskem soglasju Republiškega sekretariata za ur
banizem v Ljubljani zahtevanih maščobnih lovilcev. Ker 
pa obd. pravna oseba kljub velikim prizadevanjem na 
noben način ni mogla zagotoviti finančnih sredstev za 
izgradnjo teh lovilcev, ki prvotno sploh niso bili predvide
ni, vsa postrojenja pa so iz stare cevarne premestili v 
novo in so zato z delom v novi cevarni morali začeti, sicer 
bi ostalo 160 ljudi brez zaposlitve, pa tudi družbenopoli
tične organizacije in skupnosti so zahtevale, da pričnejo 
z obratovanjem, obd. pravna oseba pa je dobila tudi 
uporabno dovoljenje za objekt, zato je sodišče obd. prav
no in odgovorno osebo za ta prestopek oprostilo ob
tožbe. 

Okrožno gospodarsko sodišče Celje 
dne 23. 11. 1978 

-Predsednica senata 
Dragica Pirih, I. r, 

SODBA 
V IMENU LJUDSTVA! 

Vrhovno sodišče SR Slovenije je v senatu, ki so ga se
stavljali sodnik dr. Ciril Jurca kot predsednik senata, 
sodnica Vida Kosi in sodnik porotnik Slavko Tekavčič kot 
člana senata, v gospodarsko kazenski zadevi zoper Alpos 
Šentjur, TOZD Cevarna Šentjur pri Celju in obd. Duška 
Rudolfa in obd. Antona Jančiča, zaradi gospodarskih 
prestopkov po čl. 65/1 tč. 8 in čl. 65/1 tč. 3 in po čl. 65/1 
tč. 6 Zakona o vodah, v zvezi s pritožbo Okrožnega 
javnega tožilca v Celju zoper sodbe Okrožnega gospo
darskega sodišča v Celju, št Pk 66/78 z dne 23. 11.1978, 
potem ko je zaslišalo namestnika Republiškega javnega 
tožilca Ivana Zormana, na svoji seji dne 31. 7. 1979. 

razsodilo: 

I. Pritožbi javnega tožilca se ugodi in se sodba sodišča 
prve stopnje spremeni tako: 
1) Obd. pravna oseba in obd. Jančič Anton sta odgovor
na, da sta storila gospodarski prestopek, opisan v tč. 
B/l in II izpodbijane sodbe 
ter se jima odmeri kazen: 
a) obd. pravni osebi na podlagi čl. 65/1 Zakona o vodah 
na 30.000,00 din, 
b) obd. Antonu Jančiču na podlagi čl. 65/2 Zakona o 
vodah na 1.500.00 din, 
2) Obdolženi pravni osebi se izreče ena sama kazen v 
višini 100.000,00 din. 

II. Na podlagi či. 30 ZGP se izreče varstveni ukrep 
objave obsodiinega dela sodbe v izvlečku v dnevniku 
Delo in tedniku Celjski tednik. 
III. v ostalem se pritožba javnega tožilca zavrne kot 
neutemeljena in se potrdi sodba sodišča prve stopnje. 
IV. Obd. organizacija je dolžna plačati stroške pritožbe
nega postopka, ki se odmerijo kot povprečnina na din 
2.500,00. 

Obrazložitev: 

V obtožbi očitana kršitev je groba kršitev. Storjena je bila 
vede, saj je vodno gospodarsko soglasje predpisovalo, 
da morajo biti zgrajeni lovilci maščob. Dejstvo, da so 
razni organi od zunaj zahtevali, da obd. pravna oseba 
začne s poslovanjem, jih ne reši odgovornosti, saj nihče 
ni bil pravni osebi in odgovorni osebi nadrejen."Dokler 
teh lovilcev ni bilo, bi morali stroji ostati v starih proizvo
dnih prostorih kjer bi delavci ustvarjali dohodek. Obd. 
pravna oseba je torej storila gospodarski prestopek po 
zgoraj cit. zakonitem določilu, zanj pa je odgovoren ob
dolženi Jančič Anton. Ob upoštevanju finančnega stanja 
obd. pravne osebe, pri obd. Jančiču pa to, da te kršitve ni 
v celoti pripisati zgolj temu obdolžencu, je sodišče obe
ma obdolženima osebama izreklo kazni kot je navedeno v 
izreku sodbe. 

Vrhovno sodišče SR Slovenije 
Ljubljana, dne 31. 7. 1979 

Predsednik senata 
dr. Ciril Jurca, I. r. 

18-8807 

HMEZAD GOSTINSTVO TURIZEM ŽALEC 
TOZD Samopostrežna restavraci ja Celje, 
Kidričeva 6 

objavlja 
prosta dela in naloge 

vzdrževanje na objektu: 
vodovodnih napeljav 
elektro napeljav 
naprav in opreme 

Pogoji: Poklicna šola - elektro smeri, 5 let delovnih 
izkušenj. , 

Delo se združuje za nedoločen čas s polnim delovnim 
časom in dvo mesečno poskusno dobo. OD po pravil
niku. 

Pismene prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev 
vložite v-15 dneh na naslov temeljne organizacije 
združenega dela Samopostrežna restavracija Celje^ 
Kidričeva 6 - Komisija za delovna razmerja. 







ZANIMIVOSTI DOMA IN V SVETU 

ANDI 78 

PO KORDILJERAH DO 
PRESTOLNICE INKOV 

Piše: ^ 
JOŽE ČETINA 

Potem je bila noč v toplih, 
puhastih spalnih vrečah pra
vo razkošje. Ko se je ob še
stih zdanilo, je v taboru bilo 
še vse tiho. Šele sonce, ki je 
celi dve uri pozneje prikuka-
lo izza več kot 5.200 metrov 

^ vitkega Vanaraju, je ogrelo 
šotore in nas izbezalo na 
plan. 

Dolina v jutranjem soncu 
in mrazu je bila vredna obču
dovanja. 

Med našim taborom in 
skort^ kilometer dolgim in 
nekaj ožjim jezerom zelen 
travnik, za jezerom skalnat 
plaz izpod Huascarana, ki je 
pred sedmimi leti pokopal 
pod seboj taborišče čeških 
alpinistov. Za tem plazom in 
sto metrov niže še eno jezero 
in potem se dolina počasi 
spušča in odpira v pobočje, 
po katerem se vije cesta v 
neštevilnih serpentinah pro
ti Yungayu. Visoko nad go-
ščavnatimi, strmimi pobočji 

^ na desni, Idpi v nebio drzna 
konica južnega Huandoya. 
Svetel, bleščeč granit njego
ve navpične stene se tako 
ujema z ledenim robom, da 
ta lepa, bela, ostra piramida 
izgleda kot v jutranjem son
cu žareč leden zubelj. Levo 
strma, skalnata, s trdoživim 
rdečkastorjavim rastlinjem 
poraščena pobočja in nad 
njim grozljiva ledena strmi
na zahodnega roba severne
ga Huascarana. Sam vrh se 
skriva še daleč zadaj. Za na
mi je nekaj kamnitih, opu
ščenih pastirskih staj, potem 
pa se dolina ob masivu Ya-
naraju razdeli v daljši sever-
ni krak, ki ga oklepajo Pisco, 

f Chacraraju in Vanapaccha. 
Ta nekaj ur dolgi del doline 
je resnični paradiž bujnega 
rastlinja, cvetja, jas in števil
nih rokavov ter pritokov le-
deniškega hudournika, ki te
če tudi mimo našega tabori
šča in napaja obe jezeri. Dru
gi krak doline se hitreje dvi
guje pod ledene stene Chopi-
calguija in Huascarana. Po 
njegovih pobočjih se v mno
gih ključih vzpenja stara in

dijanska pot in se na prelazu 
Portachruela, ostrem kot 
greben Triglava in visokem 
komaj sto metrov manj kot 
Mont Blanc, prevesi v sosed
njo dolino Yanamo. 

Preko tega prelaza vsak 
dan hodijo Indijanci, obuti le 
v japonkam podobne, doma 
izdelane opanke iz avtomo
bilske gume in na mulah 
prenašajo svoje pridelke iz 
Vaname v Rio Santo. Po bor
nih kupčijah se spet vračajo 
po več kot 15 ur dolgi poti 
nazaj. Toda na pobočju gore 
Vanaraju se že vijejo serpen
tine kamionske ceste. Komaj 
petsto metrov od prelaza 
Portachruela od ranega jutra 

do poznega večera brnijo 
kompresorji, rijejo buldožer
ji in odmevajo eksplozije. 
Dolini bosta kmalu poveza
ni. Karavansko romantiko 
bo izrinil izpuh tovornjakov. 
Indijancem ne bo treba več 
hoditi dva dni tja in dva dni 
nazaj, vožnja bo trajsda le še 
nekaj ur. Levji delež dobička 
bo pobral prevoznik, indio 
pa bo bržkone ostal revež, 
kot je sedaj... 

Tu je sedaj zima in obdob
je suše. Trava je visoka in 
suha, grmičje ostro, toda po
nekod polno lepih, nenava
dnih cvetov. Drevja ni in 
rdečkasta zemlja se je spre
menila v prah. Sonce sije od 
aprila do septembra. Nebo je 
sinjemodro, po dolini pa 
skoraj stalno vleč« hladen 
veter, ki te kljub soncu prisi
li, da se toplo oblečeš. Le tu 
in tam se zjutraj od Amazon-
ke sem prikadijo temni obla
ki. Včasih celo za nekaj mi
nut porosi, potem pa spet si
je sonce. Oblaki se umakne
jo in že proti poldnevu ob
krožajo le še vrhove. Čez ne
kaj dni pa je tudi tam spet 
vse modro. 

LLANGANUCO 
Bil je 8. junij, dan po prvi 

noči, ki smo jo prespali v 
Ldanganucu. Dolina se je raz
tezala od svojega začetima 
nad Yungayem na jugozapa-
du, do gore Vanaraju na se
verovzhodu, ob kateri se je 
delila v dva kraka. Nekaj ko
rakov od prostora, ki smo ga 
izbrali za taborišče, je tekla 
prašna in luknjasta cesta, tik 
za taboriščem pa se je dviga
la nekaj metrov visoka vzpe
tina, poraščena s trdo, krat
ko travo in nizkim osatastim 
goščavjem. Čeprav je ta 
vzpetina bila vzhodno od na
šega taborišča, nas ni zaščiti
la pred neprijetnim severov
zhodnikom, ki je venomer 
pihal po. dolini in obsojal na 
propad prizadevanja milega 
zimskega sonca, da bi nas 
malce ogrelo. Če pa je ta 
vetrc sem^ in tja malo pone
hal, je bilo za količkaj utrje
nega lahko prav prijetno tu
di v samih kopalkah. Toda ti 
presledki so bili zelo kratki 
in sam sebi sem se moral 
smejati, ko sem včasih v sla
bi uri po nekajkrat zamenjal 
kopalke s puhastim vesto-
nom in volnenimi nogavica
mi. Na vsak način sem pač 
hotel prinesti avgusta na 
Hvar še nekaj južnoameriške 
zimske zagorelosti. 

V glavnem pa je dopoldne 
minilo v urejanju taborišča 
in v borbi proti posledicam 
pomanjkljivega jedilnika 
prejšnjega dne. Delovni in 
kulinarični elan sta bila viso
ka, pa tudi nadmorsko viši
no smo presenetljivo dobro 
prenašali. Dva ali trije so po
tožili o nočnem glavobolu in 
to je bilo prvi dan tudi vse. 

Po obedu sta se Čajz in 
Džon zakadila v pobočja pod 
Huascaranom, Franček in 
Janč pa prav tako podjetno v 
goščavje na nasprotni strani, 
ki je visoko gori preko dol
gih melišč prehajalo v nav
pične strmine Huandoyev. 
Malo pred večerom so se vr-

Rio Santa. Tuši Je po potresu poiskal hudournik svojo pot preko ceste. 
nili in nam pripovedovali o 
stenah, ki so jih bili opazova
li od blizu. Odločitev za 
kakšno smer pa še ni padla. 

Naslednjega dne se je sam 
Od sebe izcimil prijeten 
»izlet«, ki bi ga lahko imeno
vali tudi kondicijski pohod. 
Sonce, ki je okoli osmih 
vzšlo izza Vanaraju, je kar 
vabilo na ta »komaj« 5200 
metrov visoki hribček pira
midne oblike z belo kapo 
večnega snega. Nekaj časa 
smo se ozirali v to belino pod 
modrim nebom in že smo si 
kot po nemem dogovoru pri
čeli pripravljati nahrbtnike, 
cepine, dereze. Kmalu nato 
smo korakali po kamionski 
cesti Franček, Janč, Mišo, 
Aco in jaz, lepo previdno in 
počasi, da nam je sapa ne bi 
prehitro zagodla. Se nekaj 
cestnih zavojev in bomo v vi
šini 4000 metrov. Potem ima
mo še dobrih 1200 do vrha, 
in vsi bomo prvič nad petimi 
tisočaki komaj nekaj dni po 
tem, ko smo se še sprehajali 
po Playa de los delphines in 
občudovali valove Pacifika^ 
kakršnih na Jadranu nikoli 
ne vidiš. Drug za drugim so 
se bližali v dolgih, vzpore
dnih, razpenjenih belih črtah 
in udaijali ob obalo iz okro
glih granitnih kamenčkov 
najrazličnejših barv in veli
kosti. Takoj za obalo, za ro
bom 50 metrov visokega pe
ščenega odloma, ki se je v 
raztrganih oblikah vil kilo
metre na sever in jug, se je 
začenjala asfaltna džungla 
Lime... 

EN JAVE 
S cerkve, ki iz britofa raste, 
strt strešnik sklenklja med križe. 
Za zidom rak grbi hraste. 
Iz krčme poskočne viže. 

Siv župnik ofer pobira; 
na strehi je nova opeka. 
Občina trg asfaltira; 
stric Žane hraste poseka. 

Kazalce v cerkvenem zvoniku 
krastasta rja napenja. 
Čas črkam na spomeniku 
ostre robove načenja. 

Birt novo kelnarco išče 
in, kakor je videl v svetu, 
si zrihta juke-box in kegljišče 
in puščico s ceste: K BUFFETU. 

Herr Katziz Bavarske preplača 
voz, skrinjo, komat, škant brez strune; 
kmet fička pred hlevom obrača, 
vnuk v cerkvi angelčka sune. 

Nov župnik potres izkoristi 
in tumu da cagarje zlate, 
naj vidijo komunisti, 
kdo boljše ima delegate. 

Brez glušnika vnuk se med križi 
s požegnanim mopedom vozi. 
Stric Žane se v grobu fiži 
v precej neudobni pozi. 

JANEZ MENART 

VOGLAJNA BI 
PREZRLA OBLEKE 

Vrli celjski mladinci so usta
novili potapljaški klub. Edina 
težava pri njihovem delu je po
manjkanje čiste vode. Nekdo od 
članov je povedal, da bi v pri
meru raziskovanja v Voglajni 
vse obleke znamenita reka pre
zrla, pa zato raje vadijo kar pod 
tuši. 

PRIVID DANAŠNJIH 
DNI 

Resnicoljubni Amadeus spo
roča, da je vsaka podobnost z 
današnjo sliko in našo vsakda
njostjo zgolj naključna. Pa 
najbrž ne bo držalo, kajti takšen 
prizor bi lahko iskali podnevi s 
svetilko v roki. Pitje kave je v 
tem primeru lahko le privid, v 
prihodnji številki Novega te
dnika pa bomo objavili pismo 
naše bralke o tem, kako v Žalcu 
prodajajo kavo izpod pulta! 

RESNICOLJUBNI 
AMADEUS 
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